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 برنامه مسكن 
در توسعه هفتم

وزير كار يك ب��ار ديگر وعده 
اش��تغالزايي ۱ميليون نفري 
را مطرح كرد. اي��ن در حالي 
است كه هنوز تاثير وعده هاي 
نشدني قبلي دولت در فضاي 
اقتصادي كش��ور باقي مانده 
است. مهم ترين اثر وعده هاي 
بر زمي��ن مانده، گس��ترش 
نااطميناني در اقتصاد است. براي اين منظور هم اعلام 
ش��ده كه دولت به دنبال تحقق رشد 3.9 درصدي در 
برنامه هفتم اس��ت. اين در حالي اس��ت ك��ه در بطن 
برنامه هفتم توسعه هيچ نشانه اي از تحقق يك چنين 
وعده هايي وجود ندارد. بر اس��اس اس��لوب اقتصادي 
وعده هاي اقتصادي بايد مبتني بر بودجه هاي سالانه 
و برنامه ريزي هاي جزئي تر باش��د. زماني كه نشانه اي 
از تحقق اين وعده ها در برنامه وجود نداش��ته باش��د 
طبيعي است كه اين برنامه ها محقق نمي شوند و تنها 
براي كس��ب محبوبيت هاي مقطعي مطرح مي شوند. 
متن برنامه هفتمي كه منتشر شده بيشتر به يك برنامه 
خيالي و آرزومندانه شبيه است. تجربه ثابت كرده كه 
اين نوع وعده هاي خيالي در طول 6برنامه قبلي هرگز 
عملياتي نش��ده اند. اين در حالي است كه در دهه هاي 
قبل به نسبت ش��رايط امروز، كشور شرايط اقتصادي 
و ارتباطي بهتري وجود داش��ت. نهادهاي حاكميتي 
و مس��وولان حوزه هاي گوناگون بارها تاكيد كرده اند 
جز در يك يا نمونه خ��اص )برنامه چهارم( برنامه هاي 
توسعه اي كشور تحقق بيش از 25درصدي نداشته اند. 
چهره هاي ارش��د كش��ور بارها اين واقعيت را اعتراف 
كرده اند و روي آن صحه گذاش��ته اند. اين امر نش��ان 
مي دهد، برنامه هاي كوتاه، ميان و بلندمدت كشور در 
فضايي غيركارشناس��ي، تحقيقاتي و بدون استفاده از 
تجربيات قبلي نوشته مي شوند. ضمن اينكه فراموش 
نكنيد هيچ انگيزه اي براي نوشتن برنامه ها وجود ندارد. 
چرا كه كشور از يك طرف گرفتار تحريم است و از سوي 
ديگر عدم قطعيت و بي ثباتي فراواني در كش��ور وجود 
دارد. اين روند امكان پيش بيني و برنامه ريزي را دشوار 
مي كند. به هر حال زماني كه برنامه توس��عه اي نوشته 
مي ش��ود بايد مبتني بر گزاره ه��اي قابل پيش بيني و 
تحليلي باشند. زماني كه تحريم كشور را درگير كرده 
باشد، نمي توان افق پيشرفتي براي كشور ترسيم كرد. 
اين برنامه بيشتر براي رفع مسووليت است. اساسا دولت 
سيزدهم برنامه ششم توسعه را دو بار تمديد كرد، چرا 
كه توانايي تدوين برنامه اي كاربردي را نداشت. بنابراين 
اين نوع وعده ها از جمله ايجاد ۱ميليون شغل در سال با 
رشد 3.9درصدي بيشتر يك وعده است كه هرگز تحقق 
نمي يابد. كارشناسان و مردم هنوز از خاطرشان نرفته 
كه دولت سيزدهم، در زمان تشكيل كابينه اعلام كرد 
كه اشتغالزايي ۱.5ميليوني را در هر سال هدف قرار داده 
است، اما اين وعده بر زمين ماند.  ادامه در صفحه 6

از ح��دود يك س��ال قب��ل 
چيزي كه به طور مش��خص 
خود را نشان داده نگاه مثبت 
دولت س��يزدهم به توس��عه 
روابط سياس��ي و اقتصادي با 
كشورهاي شرق آسياست كه 
ب��ا توجه به تغيي��ر و تحولات 
بين المللي به نظر مي رسد به 
شكلي هوش��مندانه و دقيق برنامه ريزي و اجرايي شده 
است. از نهايي شدن پيوستن ايران گروه همكاري هاي 
شانگهاي گرفته كه در اجلاس آينده رسما نهايي خواهد 
شد تا سفر اخير رييس جمهوري به چين و حالا سفر به 
اندونزي كه نحوه استقبال از ايشان و مراسم هاي رسمي 
كه از سوي دولت هاي ميزبان پيگيري شد همگي نشان 
از آن دارد ك��ه ايران به دنبال محكم ك��ردن جاي پاي 
خود در شرق آسياست كه مي تواند براي كشور اهميت 

فراواني داشته باشد.
در ۱۰ سال آينده نيمي از ۱۰ قدرت بزرگ اقتصادي را 
كشورهاي شرق آسيا تشكيل خواهند داد. در كنار چين 
كه احتمالا به زودي به قدرت اول اقتصادي دنيا تبديل 
مي شود از هند نيز به عنوان قدرت دوم اقتصادي جهان 
نام برده مي ش��ود و در كنار آن كشورهايي مانند ژاپن، 
كره جنوبي، س��نگاپور و اندونزي نيز ديگر كشورهايي 
هستند كه در س��ال هاي آينده حرف هاي زيادي براي 
گفتن خواهند داشت و قطعا نزديك شدن ايران به آنها 
مي توان��د براي اقتصاد ايران جنبه هاي مثبتي داش��ته 
باش��د. در اين ترديدي وجود ندارد كه تحريم ها براي ما 
محدوديت هايي ايجاد كرده و هرگونه استفاده حداكثري 
از ظرفيت هاي تجاري را س��خت كرده اس��ت اما سوال 
اينجاست كه آيا ما بايد به دليل بودن تحريم ها پيگيري 
مسائل را فراموش كنيم؟ در سال هاي گذشته نيز با وجود 
تحريم ها تصميمات خوبي گرفته شده و تجارت كشور با 
بسياري از كشورهاي شرق آسيا توسعه پيدا كرده است. 
از اين رو حتي اگر نتوان تمام ظرفيت ها را فعال كرد نيز 
بايد براي تمام گزينه هاي ممكن آماده شد. اقتصاد ايران 
ظرفيت فراواني دارد كه قطعا كشورهاي شرق آسيا نيز 
آن را فراموش نكرده اند پس بدين ترتيب بايد تلاش كرد 
كه با اس��تفاده از همكاري هاي دوجانبه بالاترين سطح 
ممكن از روابط تجاري را فعال كنيم. يكي از معضلاتي كه 
ما در سال هاي گذشته با آن مواجه بوديم، نامشخص بودن 
تكليف ما با چين اس��ت. وقتي خبري از همكاري هاي 
تازه با چين مطرح ش��ده يا سرمايه گذاري شركت هاي 
اين كش��ور در ايران نهايي مي شود، ناگهان موج منفي 
رس��انه اي راه مي افتد كه كش��ور را به چين فروختيم و 
امثال اين حرف ه��ا، ولي در مقابل اما وقتي خبر مي آيد 
كه چين در كشورهايي مانند عربستان سعودي، قطر يا 
ساير كشورهاي منطقه سرمايه گذاري كرده، اين بار تيتر 
مي زنند كه چين، ايران را رها كرده يا قصد همكاري با ما 
را ندارد! در چنين شرايطي بايد بپرسيم تكليف چيست؟

در م��ورد دني��ا و رنج هاي��ش، 
س��خن مش��هوري از دكت��ر 
فرهنگ هلاكويي، روانشناس 
و جامعه ش��ناس ايراني وجود 
دارد. او اعتق��اد دارد »دنيا براي 
رنج هاي شما پش��يزي ارزش 
قائل نيست! به اين نتيجه رسيدم 
هيچ كس رنج هاي شما و شما را 
با رنج هاتون دوست نداره... دنيا براي يك چيز حرمت قائله. 
گذر از رنج ها، يافتن راه حل! شما براي اين رنج چه راه حلي 
پيدا كرديد. شما را براي آن راه حل ستايش خواهند كرد و 
مي كنند.« حالاپرسش اساسي اين است كه فرد در جامعه 
چگونه مي تواند از رنج ها عبور كند و آيا اساسا راه حل عبور 
از رنج ها در دست فرد است يا سيستم حكمراني؟ به عنوان 
مثال اگر فردي از بيكاري يا نداشتن مسكن رنج مي برد؛ 

آيا مي تواند راه حل اين مس��اله را بدون داشتن يك نظام 
حكمراني مطلوب به دس��ت آورد واز اين بحران س��خت 
زندگي خود عبور كند؟ به نظر مي رسد جامعه براي عبور از 
رنج هايش نمي تواند به تنهايي اقدام كند. يكي از مهم ترين 
وظايف دولت ها مطابق نظريه قرارداد اجتماعي »ژان ژاك 
روسو«، فراهم نمودن زمينه هاي خوشبختي جامعه و عبور 
از رنج هاست. به عنوان مثال؛ اگر فرد در يك جامعه براي عبور 
از رنج بيكاري و فقر به تحصيل رو مي آورد تا متخصص شود، 
پس از پايان تحصيلات دانشگاهي، وظيفه دولت هاست كه 
زمينه اشتغال فرد را فراهم كنند و او را از رنجي كه آزارش 
مي دهد عبور دهند.به تازگي معاون اشتغال وزير كار اعلام 
كرده است »تعداد بيكاران فارغ التحصيل در جامعه ايران 
حدود يك   ميليون نفر هستند.« آن طور كه از نظريه »ژان 
ژاك روسو« بر مي آيد، ما براي عبور از رنج هايمان، نظريه 
»قرارداد اجتماعي« را ...  ادامه در صفحه 3

بازار س��رمايه چند هفته روند 
صعودي و صف ه��اي خريد و 
ارزش معام��لات بي��ش از 2۰ 
همتي را تجربه ك��رد. البته به 
عقيده بنده اين بازدهي همسو 
با دلار بود و بازار به بازدهي دلار 
نگاه مي كن��د و دلار در س��ال 
گذش��ته نزديك ۱۰۰ درصد 
بازدهي ديده است. به صورت متوسط پس از ۱۰۰ درصد 
بازدهي در بسياري از س��هم ها، بازار كمي شل شده بود و 
يك دفعه بازار سرمايه يك هفته جهنمي را تجربه كرد كه 
هيچ تحليلگري پيش بيني نمي كرد و تا هفته گذشته تا 
حدودي وضعيت بازار متعادل شد و روزهاي ابتدايي اين 
هفته بازار از فروشنده خالي شد و بازار يك ترمزي كرد.  دلار 
نيز تا حدودي از نظر قيمتي روند رو به پايين داشت؛ اما پس 
از آن به ايستايي رسيد و پس از آن بازار سرمايه نيز به ثباتي 

نسبي رسيد. روز دوشنبه بازار خصوصا با گروه بانكي شرايط 
بسيار خوبي پيدا كرد؛ اما نكته مثبت عجيب و غريبي در 
بازار نداشتيم و سيگنال خوبي بورس نمايش نمي دهد. براي 
هفته هاي آينده هم بازار مي تواند متعادل باشد؛ البته ارزش 
معاملات بازار نصف ش��ده و از بيش از 2۰ همت  به حدود 
۱۰ تا ۱2 همت رسيده است و اين روند نشان مي دهد كه 
بازار سرمايه مي تواند روندهاي خوبي تجربه كند. شاخص 
كل معيار صحيحي براي سنجش بازار نيست؛ فرمول بازار 
سرمايه به گونه اي بوده كه حتي زماني كه بازار حال و روز 
خوشي را ندارد، امكان مثبت شدن آن هم به وجود مي آيد؛ 
بنابراين سرمايه گذاران بايد فاكتور هاي تاثيرگذار ديگري  
را مدنظر قرار بدهند. ورود نقدينگي خارج از بدنه بازار سهام 
)يعني بدون در نظرگيري مبالغ مربوط به س��هامداران 
حقيقي و حقوقي و ورود نقدينگي از س��اير بازارها( سبب 
رشد پرشتاب بازار سهام در ماه هاي اخير و رسيدن ارزش 
معاملات به حدود 2۰ همت )هزار ميليارد تومان( شده بود.

از وقتي كه مدارس غير انتفاعي 
و نمونه مردمي و نمونه دولتي 
و هيات امنايي و ... در كش��ور 
ش��روع به كار كردن��د عدالت 
آموزشي را به پول باختيم. در 
واقع سال هاست كه ديگر اصل 
3۰ قانون اساس��ي در كش��ور 
اجرايي نمي شود و اين مساله 
نه تنها در نحوه آموزش كه در آينده فرزندان اين سرزمين 
هم تاثيرمستقيم و غير مستقيم داشته است. در واقع از 
زماني كه آموزش پولي در كشور به يك فضيلت تبديل 

شد، كيفيت تحصيلات در مدارسي كه با هزينه هاي گزاف 
دريافتي از اولياي دانش آموزان اداره مي شد به پايگاهي 
براي افرادي تبديل شد كه بضاعت پرداخت اين هزينه ها 
را داشتند تا بتوانند فرزندان خود را در فضايي مناسب تر 
در كلاس هايي با تعداد مناس��ب دانش آم��وز و البته با 
آموزش هايي بهتر ب��راي آينده آماده كنند. آينده اي كه 
قرار است چالشي به نام كنكور بر سر راه آنها قرار بگيرد و 
بدون توجه به تمام تلاش هايي كه كرده اند، در بازه زماني 
مشخصي سنگ محك وارد شدن به دروازه هايي تازه براي 
زندگي شان باشد. همان كنكوري كه هر سال تعدادي از 
ادامه در صفحه 8 اين دانش آموزان را قرباني مي كند...  

س��د  مي ر نظ��ر  ب��ه 
پيش نويسان برنامه توسعه 
هفت��م در ح��وزه مس��كن 
بيش��تر به جاي ارايه برنامه 
»توس��عه« درص��دد ادامه 
»توصيه« هستند. نكته اول 
و موضوع مهم اين است كه 
دولت ب��ا ارايه اي��ن برنامه 
يك اعتراف صريح و آش��كاري مي كند كه در طرح 
توسعه مس��كن روي دارايي ها و منابع مالي دولت 
حس��اب نكنيد و در ادامه متوس��ل به سرمايه هاي 
بخش غيردولتي جهت نيل به اهداف توسعه بخش 

مسكن مي شود. 
اما»توصيه« مذكور چيزي نيس��ت جز ماموريتي 
محول شده به وزارت مسكن و شهرسازي به منظور 
اق��دام مديريتي و عملياتي جه��ت خانه دار كردن 
فاقدين مسكن و محرومين جامعه با تكيه به پول و 
سرمايه بخش خصوصي. كل برنامه هفتم در بخش 
مسكن همين است. البته قابل ذكر است كه اين نوع 
ورود از بخش خصوصي به بخش مس��كن با مفهوم 
به كار گيري توان علمي و اجرايي و توان مالي بخش 
خصوصي به منظور ش��ركت در گردش س��رمايه و 
توليد ثروت و غناي س��رمايه نقدي بسيار متفاوت 
اس��ت چرا كه در حالت اول دولت يك وابس��تگي 
مالي ب��ه بخش خصوص��ي پيدا مي كن��د و بخش 
خصوصي در قب��ال آن رفتار كاس��بكارانه خواهد 
داشت و منافع خود را فداي سياست هاي حمايتي 
دولت از توسعه مس��كن به نفع محرومين نخواهد 
كرد. اما به چه بهايي دولت وارد مش��اركت با بخش 

خصوصي مي شود؟
۱-  به بهاي فروش و واگذاري زمين هاي دولتي به 

سرمايه گذاران ملكي بخش خصوصي 
2- به بهاي تهات��ر ملك و آپارتمان و زمين به جاي 
دس��تمزد اجرا و خدمات با س��ازندگان كه به دليل 
برخ��ورد تجاري با مس��كن به عن��وان يك كالاي 
تج��اري مبادله ش��ده ك��ه موجب گران��ي ملك و 

آپارتمان در درازمدت خواهد شد.
3- ب��ه بهاي ارزش��مند ك��ردن زمين ه��اي فاقد 
كاربري بخش خصوصي و تعيين كاربري مسكوني 
به منظور س��اخت مس��كن كه خود باعث افزايش 
همزماني قيمت زمين و آپارتمان س��اخته ش��ده 
 حداقل در سهم سازنده و سرمايه گذار از مشاركت 

خواهد شد.
4- به بهاي دخالت دولت با ورود به كميسيون ماده 
۱۰۰ و انتقال دبيرخانه كميسيون ماده 5 شهرداري 
به وزارت مس��كن و شهرسازي تا در خصوص نقش 
پررنگ تر و تسهيل گرايانه تر دولت به منظور تصويب 
يا تغيي��ر كاربري زمين ها به منظ��ور »توصيه« به 
تسريع روند ساخت و ساز اقدام عملي صورت دهد.

مجيدرضا حريريحميد حاج اسماعيلي

سجاد بهزادي

پيام الياس كردي 

مريم شاهسمندي

منصور غيبي 
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سرافراز وارد مجلس شديد 
سرافراز خارج شويد

شوك  دولت  به مشاوران املاك؟
تعادل| ثبت نام نوبت دوم طرح فروش در س��امانه 
يكپارچه تخصيص خودرو از ديروز آغاز ش��د و تا ۱۰ 
خرداد ۱4۰2 ادامه دارد. ام��ا در اين مرحله از طرح 
فروش چه خودروهايي عرضه مي شوند؟ در اين بين 
ليس��ت 23 خودروي عرضه ش��ده، نام چند خودرو 
ش��امل كوييك مدل GX، ساينا مدل GX، شاهين 
اتوماتيك و اطلس درج ش��ده است كه هنوز قيمت 

قطعي اين خودرو ها توس��ط خودروساز اعلام نشده 
است. اين در حالي اس��ت كه متقاضيان مبلغ ۱۰۰ 
ميليون تومان براي خريد خودرو در حس��اب بانكي 
خود مسدود كرده اند با اين حال نمي دانند خودروي 
مدنظر را با چه قيمتي قرار اس��ت تحويل بگيرند؛ در 
واقع مردم بايد خودرويي را بخرند كه هيچ اطلاعي از 
صفحه 7 را بخوانيد قيمت آن ندارند.  

كدامخودروهادرسامانهيكپارچه
بدوندرجقيمتعرضهشدند؟

فروش خودرو بدون قيمت! 

 چه جرياناتی 
مخالف توسعه اند؟

بر اس��اس يک رس��م 
مرس��وم، بودجه ه��ای 
س��الانه بايد  برش��ی از 
برنامه ه��ای توس��عه 
5 ساله باشند و در مسير 
معک��وس ارتباطی هم 
بايد مي��ان بودجه های 
س��الانه و برنامه ه��ای 
توس��عه ای وجود داشته باش��د. برنامه هفتم در 
شرايطی ارائه ش��ده که هنوز مس��تند آن برای 
تحليلگران چاپ نشده است . در  مقدمه آن نوشته 
شده است که مقدماتی و غير قابل استناد است. در 
واقع به نظر می رسد مسئولان، ابا دارند که اسناد 
بالادس��تی در اختيار تحليلگران قرار بگيرند.  در 
اين يادداشت تلاش می کنم نگاهی به اين برنامه 

و مفهوم توسعه بيندازم؛
۱(کليت برنامه هفتم در حد رفع تکليف اس��ت. 
کافی بود تدوين کنن��د، 4مورد از ابرچالش های 
اقتصاد ايران مثل بحران آب، بحران صندوق های 
بازنشستگی، بحران محيط زيست و  از همه مهم تر 
بحران کس��ب و کار را مورد توجه قرار می دادند و 
برنامه هفتم را مبتنی برآن ارائه می کردند. ببينيد 
ارتب��اط اقتصاد ايران با حوزه سياس��ت خارجی 
چقدر تنگاتنگ است که  تنها از سرگيری روابط با 
عربستان باعث می شود تا در روز جمعه قيمت ارز 
کاهشی شود. اين نشان می دهد که اقتصاد ايران 
تحت تاثير حوزه سياست خارجی قرار دارد. من که 
يک ايرانی هستم نمی دانم، سياست خارجی ايران 
در خصوص جامعه جهانی چگونه می انديشد؟ در 
همه جهان، سياس��ت خارجی در خدمت منافع 
ملی و  رشد اقتصادی اس��ت.اما در ايران اينگونه 
نيست. برنامه های توسعه ای هم مسير را روشن 

نمی کنند.
2(بررس��ی سند برنامه هفتم ، نشان می دهد که 
هنوز مشکل برخی افراد و جريانات با مفهوم توسعه 
مشکل دارند. اين افراد  توسعه را معادل پيشرفت 
گرفته اند. در حالی که پيش��رفت در نقطه مقابل 
پسرفت اس��ت و يعنی progress ، اما توسعه 
در انگليسی Development  است.دپارتمان 
توسعه در اکثر دانش��گاه های جهان وجود دارد و 
يک علم است. اما در ايران برخی با مفهوم توسعه 
مشکل دارند؛ در حالی که جامعه ايرانی بيش از هر 
چيز به توسعه پايدار نياز دارد. توسعه يک مفهوم 
ابدی و ازلی نيست، يک گزاره علمی است. معتقدم 
در حال حاضر يکی از مهم ترين اشکالات اقتصاد 
ايران عدم وجود نظام تدبير امور است. حکمرانی 
خوب در اقتصاد ايران حاکم نيست. در حال حاضر 
مدير جديد سازمان برنامه و بودجه که بايد روند 
توس��عه کش��ور را راهبری کند، اغلب مديرانش 
را از س��ازمان مالياتی آورده است. من به شوخی 
س��ازمان برنامه و بودجه را ش��عبه دوم سازمان 
مالياتی می دانم. در حالی که در اس��تانداردهای 
بين المللی س��ازمانی تخصصی است که حداقل 
8۰ درصد مديران ميانی اش از بطن آن سازمان 

بيرون آمده باشند.
3(معتق��دم نگاه توس��عه ای در برنامه هفتم هم 
وجود ندارد. مثلا در شرايطی که کشور با مشکل 
صندوق های بازنشستگی دست به گريبان است، 
روند تصميم سازی ها و برنامه ريزی ها به گونه ای 
است که فرس��ايش صندوق های بازنشستگی را 
بيشتر می کند. بسياری از شهروندان طلاق صوری 
می گيرند تا مستمری پدرانشان را بگيرند. برای 
اين مش��کلات نه تنها فکری نشده بلکه بر حجم 
اين نوع مناس��بات افزوده شده است. ما به برنامه 
اصلاح س��اختاری نياز داريم. يکی از ويژگی های 
برنامه های توسعه ای، ايجاد مشارکت های عمومی 
است. اما تفکراتی که در دانشگاه امام صادق دنبال 
می شود، خروجی موثری ندارد. ميليارد ها تومان به 
جيب افراد و گروه هايی می رود بدون اينکه کمکی 

به توسعه کشور کند. 
3( از ميان برنامه های توس��عه ای کش��ور برنامه 
سوم توسعه بهترين برنامه بود. برنامه ای که بيش 
از 6۰درص��د آن اجرايی ش��د. يک��ی از اين گزاره 
های مهم تک نرخی ش��دن ارز ب��ود که در دولت 
اصلاحات تجربه ش��د. برنامه چهارم توس��عه هم 
يکی از مترقی ترين برنامه های کشور بود. اما دليل 
عدم توفيق اين برنامه مربوط به دولت احمدی نژاد 
بود. احمدی نژاد علی رغم درآمدهای نجومی نفتی، 
برنامه چهارم توسعه را کنار گذاشت و مسکن مهر 
و هدفمندس��ازی يارانه ها و...را در دستور کار قرار 
داد. اين روند باعث ش��د تا مشکلات کشور افزايش 
چش��مگيری پيدا کرد. تورم بالای ابتدای دهه 9۰ 
و بس��ياری از مشکلات امروزين کش��ور برآمده از 
مش��کلاتی اس��ت که در دولت احمدی نژاد شکل 
گرفت. ام��روز هم همان تفک��ر در فضای عمومی 
کشور و حوزه های اقتصادی جريان دارد . اما اين تفکر 
ادامه در صفحه 3 کمکی به رشد کشور نمی کند.   

مهدی پازوکی

يادداشت-1

اگر در ماه ه��اي ابتدايي آغاز به كار دولت، ش��عارها و 
برنامه ها بيشتر حول اين محور مطرح مي شد كه بدون 
نياز به تعامل خارجي، بسياري از مشكلات داخلي اقتصاد 
ايران قابل حل شدن هستند و نبايد اقتصاد را به خارج از 
كشور گره زد اما آنچه كه در هفته هاي گذشته رخ داده 
نش��ان از آن دارد كه دولت تغيير رويكردي مهم را در 
مسير ديپلماسي اقتصادي آغاز كرده است. پس از آغاز 

دوباره روابط سياسي ميان ايران و عربستان سعودي كه 
احتمالا به زودي در حوزه اقتصاد نيز شكل خواهد گرفت، 
رييس جمهور پس از سفر به چين، حالا به اندونزي سفر 
كرده تا مسيري تازه براي بهبود روابط تجاري ميان دو 
كشور هموار گردد. اندونزي به عنوان يكي از اصلي ترين 
كشورهاي اسلامي در شرق آسيا، در سال هاي گذشته 
نيز با ايران تعاملات خود را ادامه داده اس��ت اما به نظر 

مي رس��د در جريان اين سفر رس��مي، مي توان انتظار 
داشت كه رونقي تازه در اين تعاملات به وجود بيايد.

آنچه كه در لايه دوم سفر رييسي به جاكارتا قابل مشاهده 
است اما به دور زدن تحريم ها اختصاص دارد. در شرايطي 
كه هنوز هيچ افق روشني در مسير مذاكرات هسته اي باز 
نشده و مشخص نيست كه آيا اساسا شانسي براي احياي 
صفحه 2 را بخوانيد برجام وجود دارد يا... 

گروه راه و شهرس�ازي| 2۰ ميليون نفر در قالب 6 
ميليون خانوار، در كشور مستاجر هستند. خانوارهايي 
كه هر س��ال يا هر چند سال يك بار، بالاجبار به هنگام 
عقد قرارداد اجاره، موظف به پرداخت حق كميسيون 
بنگاه ه��اي املاك و 9 درص��د مالي��ات ارزش افزوده 
هس��تند. اين جمعيت از ديروز، با راه اندازي س��امانه 
معاملات املاك و مس��تغلات كشور، بدون مراجعه به 

بنگاه، تنها با درج اطلاعات خود و موجر در اين سامانه 
مي توانند نسبت به ثبت اجاره نامه هاي خود و دريافت 
كد رهگيري به صورت قانوني، رايگان و بدون پرداخت 
ماليات اقدام كنند. به اين ترتيب، در صورتي كه استفاده 
از اين س��امانه فراگير شود، هم درآمد مشاوران املاك 
به شدت دچار افت خواهد شد و هم درآمدهاي مالياتي 
دولتي آس��يب خواهد ديد. بي ترديد، تعداد معاملات 

اجاره همواره از تعداد معاملات ملكي بيش��تر است. به 
وي��ژه در دوران ركود معاملاتي، بخش قابل توجهي از 
درآمد بنگاه هاي ملكي از محل دريافت حق كميسيون 
اجاره تامين مي ش��ود. از اين رو، پيش بيني مي ش��ود 
كه تعداد بنگاه هاي ملكي كشور كه طي دو دهه اخير 
به شدت افزايش يافته بود، طي سال هاي آتي، كمتر و 
صفحه 5 را بخوانيد كمتر شود و...  



رهبر معظم انقلاب اسلامي تاكيد كردند: قانون را با سلامت، 
طهارت، و براي رضايت و نصرت خدا بنويسيد كه اگر اين 
باشد، حتما بركت مي يابد. رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح 
ديروز در ديدار ريي��س و نمايندگان مجلس يازدهم، اين 
مجلس را در مجموع و در نگاهي كلي، مجلس��ي انقلابي، 
جوان، پرتحرك و داراي مصوبات خوب براي رفع مشكلات 
كش��ور خواندند و با تبيين الزامات قانون گذاري از جمله 
»اثرناپذيري از جوزدگي و ملاحظات جناحي«، گفتند: در 
سال آخر مجلس، كارهاي بزرگي چون بررسي و تصويب 
برنامه هفتم توسعه، تصويب قوانين لازم براي تحقق شعار 
سال يعني مهار تورم و رشد توليد، و بررسي لوايح و طرح هاي 
نيمه كاره را با تلاش بي وقفه به سرانجام برسانيد. حضرت 
آيت الله خامنه اي در آغاز سخنانشان به مناسبت سوم خرداد 
سالروز آزادسازي خرمشهر، اين حماسه معجزه آسا را به آحاد 
ملت بزرگ ايران تبريك گفتن��د و با توصيه براي مطالعه 
كتاب هايي كه درباره عمليات بيت المقدس نوشته شده، 
افزودند: مهم تر از اين فتح عظيم، ابتكارات، نقشه هاي جنگي 
قاب��ل تدري��س در دانش��گاه هاي جن��گ، فداكاري ها و 
رشادت هاي فوق طاقتِ متعارفِ بشر، شهيدان عالي مقام و 
جريان ها و حقايق ديگري هستند كه در آن عمليات كم نظير 
جاري بود كه نبايد گذاشت كمرنگ يا فراموش شوند. ايشان 
با تكريم عظمت و جايگاه نهاد مجلس، شأن قانون گذاري 
مجلس را از شأن نظارتي آن بسيار بالاتر و مهم تر برشمردند 
و با اشاره به ضرورت حياتي قوانين براي »ايجاد ثبات«، »قابل 
پيش بيني شدن آينده فرد و جامعه و كشور« و »فراهم شدن 
امكان برنامه ريزي مس��وولان«، افزودن��د: قانون گذاري، 
ريل گذاري و به تعبير دقيق تر »جاده سازي« است كه مسير 
حركت ديگر قوا را مشخص مي كند. نسبت سياست هاي 
كلي نظام با قانون گذاري، نكته مهمي بود كه رهبرانقلاب در 
تبيين آن گفتند: سياست هاي كلي كه براي همه سلايق و 
شيوه هاي مديريتي ظرفيت حركت دارد، جهت را مشخص 
مي كند و قانون گذاري مس��يرهايي را تعيين مي كند كه 
مي شود در اين جهت مشخص شده، در آنها حركت كرد. 
حضرت آيت الله خامنه اي توجه كامل به سياست هاي كلي 
را در هر نوع قانون گذاري كاملا ضروري دانستند و گفتند: 
قانون گذاري هم شيوه ها و اصولي دارد كه در سياست هاي 
كلي تقنين ابلاغ شده اما متأسفانه بعد از چندين سال هنوز 
در مجلس به صورت قانون در نيامده است. ايشان با استناد 
به سياست هاي كلي تقنين، »تأويل ناپذيري و صراحت«، 
»اتق��ان و اتكاء ب��ه كار كارشناس��ي جام��ع« را از جمله 
خصوصيات لازم »قانون« خواندند و گفتند: قانون خوب بايد 
قابل اجرا باش��د وگرنه ش��بيه آرزو و اهداف اجرانش��دني 
مي شود. ثبات قوانين و پرهيز از تغييرات پي درپي آنها، منقح 
و روشن بودن، و عدم تعارض قوانين از ديگر بايدها و الزامات 
قانون گذاري بود كه حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به آنها 
افزودند: در بحث  »نبايدها« هم جلوگيري از انباشته شدن 
قوانين مهم است؛ چرا كه وقتي قانون در موضوعي زياد باشد، 
تكليف مشخص نيس��ت و همانطور كه بارها گفته شده، 
قانون دانانِ قانون ش��كن از همين رخنه ها به سوءاستفاده 
مي پردازند. ايشان قانون گذاري به خاطر منافع فلان فرد يا 
مجموعه را از ديگر آفات قانون گذاري دانستند و در نكته اي 
ديگر افزودند: در مجلس، »لايحه« بايد بر »طرح« اولويت و 

غلبه داشته باشد؛ چرا كه دولت در تقديم لوايح امكان اجرا 
شدن آنها را هم در نظر مي گيرد. »اثرپذيري از جوزدگي و 
فضاسازي تبليغاتي دشمنان يا اصحاب تبليغ«، آفت ديگري 
بود كه رهبرانقلاب، نمايندگان را از آن كاملا منع كردند و 
افزودند: ملاحظات جناحي و دسته بندي ها نيز مطلقاً نبايد 
در بررسي و تصويب قوانين نقش داشته باشد. ايشان افزودند: 
البته به دليل س��لايق مختلف، دس��ته بندي هميشه در 
مجالس بوده اما نبايد گذاشت به صورت دوقطبي درآيد و به 
جاي حق و مصلح��ت، در قانون گذاري تأثيرگذار ش��ود. 
حضرت آي��ت الله خامنه اي در جمع بن��دي اين بخش از 
سخنانشان تأكيد كردند: قانون را با سلامت، طهارت، و براي 
رضايت و نصرت خدا بنويسيد كه اگر اين باشد، حتما بركت 
مي يابد. رهبرانقلاب بخش دوم سخنانشان را به ويژگي ها و 
عملكرد مجلس يازدهم اختصاص دادند و گفتند: بعد از ۳ 
سال، در مجموع اين مجلس را همچنان انقلابي، جوان و 
پرتحرك مي دانم؛ البته اين نگاه، كلي و بدون در نظر گرفتن 
استثنائاتي است كه ممكن است در مجلس وجود داشته 
باشد. شناخت مشكلات كشور و قانون گذاري براي حل آنها، 
ديگر خصوصيتي بود كه ايش��ان ب��راي مجلس يازدهم 
برشمردند و گفتند: عمده قوانين براي مبارزه با فساد، رفع 
تبعيض، رفع انحصار و بهبود فضاي كسب و كار و با »قاطعيت 
و صراحت« تصويب شده است. حضرت آيت الله خامنه   اي 
برخي مصوبات مجلس فعلي را راهبردي دانستند و گفتند: 
قانون اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها، مصوبه اي اساسي 
و مهم بود كه كش��ور را از سرگرداني در مساله هسته اي و 
حالت ندانم كاري نجات داد كه نتايج اجراي آن را حتي در 
عرصه جهاني مشاهده مي كنيم. ايشان قانون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت را قانوني بس��يار مهم خواندند و 
افزودند: قانون جهش توليد دانش بنيان هم از جمله مصوبات 
راهبردي مجلس است. رهبر انقلاب »ساده زيستي و پرهيز 
از رفتار اشرافي مآبانه و نگاه بالا به مردم« را ويژگي بسياري 
از نمايندگان مجلس دانستند و در عين حال افزودند: البته 
اس��تثنائاتي در اين زمينه هم وجود دارد. حضرت آيت الله 
خامنه اي با توصيه موكد به نمايندگان مجلس براي از دست 
ندادن ويژگي »نشست و برخاست و تواضع در مقابل آن ها«، 

افزودند: البته اين مساله با دادن وعده هاي غيرقابل تحقق 
كاملا متفاوت است. ايشان سال آخر مجلس را سال حساسي 
خواندند و گفتند: از جمله گرفتاري هاي كشور، سال آخر 
مجالس است؛ چون نمايندگان در شرف انتخابات و نگاه هاي 
مردم قرار مي گيرند، اما شما س��عي كنيد بدون توجه به 
انتخاب شدن يا نشدن در انتخابات اسفند امسال، كار كنيد؛ 
چرا كه آنچه مي ماند فقط كار براي رضايت پروردگار است. 
رهبر انقلاب در بخش پاياني سخنانشان چند توصيه مهم 
خطاب به نمايندگان مجلس بيان كردند. ايشان در بيان 
توصيه اول با اشاره به دوگانه »تقريب يا تخريب« در روابط 
مجلس با ساير قوا به خصوص دولت، گفتند: در نگاه تخريبي، 
طرفين به چش��م رقيب و با هدف به خاك ماليدن ش��انه 
يكديگر به هم نگاه مي كنند كه اين نگاه چه از طرف دولت و 
چه از طرف مجلس، خطرناك و مشكل ساز است. ايشان با 
اشاره به نمونه هايي از آثار اين نگاه تخريبي كه موجب معطل 
شدن كار كشور مي شود، خاطرنشان كردند: در گذشته يكي 
از روساي مجلس شكايت مي كرد كه دولت چون تركيب 
مجلس را مورد نظر خود نمي داند، به مجلس لايحه نمي دهد 
كه البته در اينگونه موارد، راه علاج، تهيه و تصويب طرح ها 
به دست خود مجلس است؛ يا اينكه به دولت قانوني ابلاغ 
مي ش��ود اما آيين نامه ه��اي آن تنظي��م، و آن قانون اجرا 
نمي ش��ود. در نگاه تخريبي، مجلس ه��م در به كارگيري 
ابزارهاي نظارتي مانند سوال، تذكر و استيضاح افراط مي كند 
و مثلًا وزيري كه هنوز سه ماه از رأي اعتماد به آن نگذشته 
اس��ت، استيضاح مي ش��ود كه اينها ناش��ي از همان نگاه 
رقيب پنداري است. حضرت آيت الله خامنه اي، نگاه و رويكرد 
درس��ت را نگاه تقريبي، مكمل ب��ودن و يك پيكره ديدن 
مجموعه نظام دانستند و افزودند: رويكرد مجلس و دولت 
بايد همكاري و هم افزايي باشد. البته اين تذكرات را به دولت 
و قوه قضاييه هم مي دهيم اما دولت بار اجرا را بر دوش دارد 
و با توجه به حجم زياد كار، مطالبات و توقع از آن، بايد مراعات 
دولت را كرد. ايش��ان با تأكيد بر خ��ودداري از وارد كردن 
مناقش��ات در رواب��ط دولت و مجلس، گفتن��د: در مواقع 
همكاري مجلس با دول��ت، گاهي برخي افراد بداخلاق در 
مطبوعات و فضاي مجازي، مجلس را متهم مي كنند كه 

دولتي شده و استقلال خود را از دست داده است ولي نبايد 
به اين حرفها كه از روي غرض يا بي اطلاعي از مصلحت است، 
اعتنا كنيد. توصيه بعدي رهبر انقلاب به نمايندگان، »پرهيز 
از بعضي س��خت گيري ها در قبال وزراي معرفي ش��ده به 
مجلس« بود ك��ه در اي��ن زمينه گفتند: در تش��خيص 
صلاحيت ه��ا دق��ت كاف��ي و در حد معق��ول و منطقي 
سخت گيري كنيد اما نه به شكلي كه موجب شود وزارتخانه 
تا مدت ها بدون وزير بماند كه اكنون هم چند وزارتخانه وزير 
ندارند و به مجلس معرفي خواهند شد. »همراه كردن تقوا و 
صداقت با حريت و صراحت« توصيه ديگر رهبرانقلاب به 
نمايندگان بود كه گفتند: اگر موردي از طريق تذكر دادن به 
دستگاه هاي مس��وول و اطلاعاتي و دولتي قابل حل است 
لزومي ندارد علني بيان شود و در مواردي هم كه بيان علني 
لازم اس��ت، تقوا و صداقت رعايت ش��ود. حضرت آيت الله 
خامنه اي در نكته اي مهم افزودند: گاهي برخي مي خواهند 
به فلان مسوول سيلي بزنند اما در عمل به مجلس سيلي 
مي زنند در حالي كه تعرّض به آبروي افراد و هويت ديني و 
انقلابي آنها جايز نيست. البته اين توصيه مربوط به مردم هم 
هست ولي ما مسوولان كه روي منبرهاي بلند نشسته ايم و 
همه صداي ما را مي ش��نوند، بايد اين ملاحظات را بيشتر 
رعايت كنيم. ايشان در توصيه اي ديگر با اشاره به سال آخر 
مجلس يازدهم، به نمايندگان گفتند: نگذاريد وجاهت طلبي 
روي حرفها و اقدامات شما اثر بگذارد و اين را كه فلان حرف 
يا فلان كار موجب علاقه مندي م��ردم و افزايش احتمال 
رأي آوري مي شود، بكلي از ذهن خود خارج كنيد كه اين كار 
از مجاهدت هاي مهم و لازم است. رهبر انقلاب در توصيه 
پاياني با تأكيد بر به سرانجام رساندن كارهاي بزرگ مجلس 
در سال آخر همچون برنامه هفتم، پيگيري شعار سال، نهايي 
كردن لوايح نيمه كاره و جبران خلأها و قصورها، خطاب به 
نمايندگان گفتند: سرافراز وارد مجلس شديد، ان شاءالله 
سرافراز از مجلس خارج شويد. در ابتداي اين ديدار رييس 
مجلس شوراي اس��لامي ضمن بيان گزارشي از عملكرد 
مجلس يازدهم، »ايجاد نقش��ه راه براي اولويت بندي در 
قانون گذاري« را از مهم ترين وجوه تمايز اين دوره مجلس 
برشمرد. بس��ته تحول قوانين اقتصادي براي اصلاح نظام 
بانكي؛ تصويب قوانين در حوزه هايي نظير ماليات، مسكن، 
خودرو، بيمه، شفافيت، كشاورزي و توليد؛ قانون رتبه بندي 
معلمان، قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت، طرح 
اصلاح قانون انتخابات، تصويب كليات لايحه ارتقاء امنيت 
زنان، طرح نظام بخشي به فضاي مجازي و تصويب دو فوريت 
لايحه حجاب و عفاف از جمله كارنامه تقنيني يا موضوعات 
در دست بررسي مجلس يازدهم بود كه آقاي قاليباف درباره 
آنها توضيح داد. رييس مجلس، »خلافيت در ظرفيت سازي 
بسترهاي نظارتي« را وجه ديگر تمايز اين دوره مجلس خواند 
و اف��زود: در اين دوره، ابزارهاي نظارتي همچون »س��وال، 
استيضاح و تحقيق و تفحص« به پشتوانه نظارت ميداني و 
ستادي و همچنين ناظر بر حل مسائل عيني مردم به كار 
گرفته شده است. كنش فعالانه در عرصه ديپلماسي و مقابله 
حقوقي با تهديدات خارجي، تلاش براي اصلاح س��اختار 
بودجه با ايجاد سامانه هوشمند بودجه ريزي و نظارت جدي 
بر شركت هاي دولتي ديگر نكاتي بود كه رييس مجلس به 

آنها اشاره كرد.

اقتصادكلانسياست ايـران2   Thu. May 25. 2023    2499   پنجشنبه 4 خرداد 1402     5 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

حكم اعدام دو عامل حمله به 
حرم شاهچراغ تاييد شد

ديوان عالي كشور از تاييد حكم اعدام دو نفر از عوامل 
حمله به حرم شاهچراغ خبر داد.

روابط عمومي ديوان عالي كشور اعلام كرد: هيات 
شعبه ديوان عالي كشور در خصوص فرجام خواهي 
وكلاي مدافع محمد رامز رش��يدي و س��يد نعيم 
هاشمي قتالي، نس��بت به رأي صادره از شعبه اول 
دادگاه انقلاب اس��لامي ش��يراز، با توجه به جامع 
محتويات پرونده، گزارش اداره اطلاعات اس��تان 
فارس، اظهارات متهمان و مستندات فني ارايه شده، 

دادنامه صادره را تاييد كرد.
شعبه ديوان عالي كش��ور با توجه به آيه ۳۳ سوره 
مائده و آيه ۹ سوره حجرات در خصوص اهم احكام 
جزايي اسلام درحوزه امنيتي حكم بغي، محاربه و 
افساد؛ اقدامات صورت گرفته توسط نامبردگان را 
از مصاديق بارز و روشن بغات و محاربين و مفسدين 
في الارض عنوان كرد. در رأي ش��عبه ديوان عالي 
كشور آمده است: در لايحه فرجام خواهي، مطلبي 
كه بر اس��اس دادنامه خدش��ه وارد كند ملاحظه 
نگرديد و با توجه به مس��تندات مندرج در پرونده، 
از جمله اقارير محكوم عليهما و اينكه در رسيدگي 
معموله و صدور حكم، موازين قانوني و شرعي اعم از 
شكلي و ماهوي رعايت شده است، لذا به استناد بند 
الف ماده ۴۶۹ قانون آيين دادرسي فرجام خواهي 
وكلاي نامبردگان رد و دادنامه صادره ابرام مي گردد.

واكنش اسلامي به ادعاي 
ساخت سايت هسته اي جديد

رييس س��ازمان انرژي اتمي گفت: جمهوري اسلامي 
ايران مطابق موازي��ن آژانس و پادم��ان كار مي كند و 
هر زمان بخواهد فعاليتي انجام دهد، تنظيماتش را با 
آژانس برقرار و مطابق آن عمل مي كند. محمد اسلامي 
در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به پرسشي درباره ادعاي رسانه هاي غربي مبني 
بر ساخت سايت هس��ته اي در رشته كوه هاي زاگرس، 
اظهار كرد: دشمن صهيونيستي سال هاست اين اراجيف 
را مي گويد و جوسازي ايجاد مي كند و هر زمان شرايط 
آنان در منطقه و در محيط خودش��ان تنگ و س��خت 
مي شود، اين عمليات رواني و ادعاها را تشديد مي كنند. 
وي افزود: جمهوري اسلامي ايران مطابق موازين آژانس 
و پادمان كار مي كند و هر زمان بخواهد فعاليتي انجام 
دهد، تنظيماتش را ب��ا آژانس برقرار و مطابق آن عمل 
مي كند. اس��لامي يادآور شد: در فرآيندهاي طي شده 
گذشته دش��منان تلاش مي كردند با جوسازي فشار 
حداكثري را بر كشور وارد كنند. در ماه هاي اخير نيز با 
شكست مواجه شدند و الان شروع كردند كه به مطالب 
جديدي دامن بزنند كه همان موارد مردود گذشته است 

و جايگاه و اعتباري ندارد.

امنيت شرق كشور تامين است
وزير دفاع درباره ساخت ناوشكن هايي شبيه به ناوشكن 
دنا در آينده گفت: تحويل ش��ناورها با توانمندي هاي 
بالاتر در آينده ادامه خواهد داشت. سرتيپ محمدرضا 
آشتياني در جمع خبرنگاران در حاشيه نشست هيات 
دولت با اشاره به ماموريت ناوگروه 8۶ اظهار كرد: ناوشكن 
دنا ثمره تلاش دانشمندان ما در عرصه صنعت دفاعي 
بود. دستاوردهايي كه در حوزه صنعت دفاعي داريم را 
امروز مي توانيم مورد آزمون قرار دهيم. با توجه به شرايط 
جغرافيايي كش��ور و شجاعت نيروهاي مسلح شرايط 
خوبي براي آزمايش دستاوردها نيز در اختيار داريم. هر 
چيز كه در كشور توليد مي شود تا تست نشود به خوبي 
قابليت خود را نش��ان نمي دهد و ناوشكن دنا نيز با اين 
ماموريت خود نشان داد قابليت هاي زيادي در تسليح 
و انجام عمليات س��طحي، زير سطحي، هوايي، گشت 
دريايي، انعطاف پذيري در دريانوردي س��خت دارد و 
اينها حاكي از آن است كه عزيزان ما در صنعت دفاعي از 
آمادگي كامل برخوردارند. وي با بيان اينكه اين سفرها در 
آينده تكرار مي شود اظهار كرد: نيروي دريايي راهبردي 
يعني همين كه بايد در اقيانوس ها و مجموعه كشورهايي 
كه بخش هاي ساحلي دارند در رفت و آمد و ارتباط باشند.  
آشتياني درباره دستاوردهاي جديد صنعت دفاعي كشور 
تصريح كرد: ما چند رونمايي داريم كه در آينده نزديك 
و با توجه به نوع تهديداتي كه داريم اعلام مي شود. وزير 
دفاع درباره ناآرامي ها در مرزهاي جنوب شرقي كه به 
شهادت تعدادي از مرزبانان كشور انجاميد، گفت: امنيت 
شرق كشور تامين است. به هر حال هر كشوري در مناطق 
مرزي اش دچار اين ناامني هاست، مخصوصا در مرزهاي 
طولاني كه ما داريم و مرزبانان ما در مذاكراتي كه دارند 
پيش بيني هاي لازم را دارند اما ما هم از تجهيز مرزبانان 
به آخرين سلاح ها و تجهيزات كوتاهي نداريم و به نظرم 
نگراني خاصي در اين بخش نيست. آشتياني درباره وام 
پنج ميليوني كه قرار بود از سال ۹7 به سربازان متاهل 
پرداخت شود اما اين كار تاكنون انجام نشده است، گفت: 
هر چيزي كه ستاد كل نيروهاي مسلح تصويب كرده در 
زمان بندي خود اجرا خواهد ش��د. وي درباره همكاري 
ايران با روسيه در ساخت ناوشكن ها گفت: برخي خبرها 
هست كه پايه و اساسي ندارد، ارتباط ما با روسيه مثل 
ساير كشورها راهبردي است و در بخش هاي مختلف از 
جمله در حوزه تسليحات و تجهيزات نظامي و نيز بخش  
خصوصي اين هم��كاري را داريم. آنچه خودمان توليد 
مي كنيم مثل هواپيما و ناوشكن كمتر سراغ كشورها 
مي رويم اما ممكن است از دانش آنها در برخي مشكلات 

در روند تحقيقات استفاده كنيم.
وزير دفاع خاطرنشان كرد: ما الان در همه حوزه ها قدرت 
تمام عيار هستيم و اين واقعيت است و شعار نيست و دنيا 
هم اين را مي داند. وقتي امريكا از توانمندي پهپادي ايران 
تعريف مي كند، نشان مي دهد كه ايران در فناوري هاي 
نو كارهاي بزرگي را دنبال كرده و به قابليت هاي بالايي 
رسيده است. مثلا در پدافند غيرعامل كارهاي بزرگي 
كرديم ولي چون اين مباحث محرمانه است نمي توانيم 

جزيي به آنها بپردازيم.

راه اندازي پيام رسان جايگزين 
سوييفت تا يك ماه آينده

معاون امور بين الملل بانك مرك��زي از راه اندازي پيام 
رسان بانكي مشترك بين كش��ورهاي عضو اتحاديه 
پاياپاي آس��يايي تا يك ماه آينده خب��ر داد و گفت: با 
راه اندازي اين سيستم، كشورهاي عضو اتحاديه پاياپاي 
آسيايي از سوييفت بي نياز مي شوند. محسن كريمي در 
حاشيه پنجاه و يكمين اجلاس اتحاديه پاياپاي آسيايي 
درباره مسائل مطرح شده در اين اجلاس دو روزه اظهار 
كرد: كشورهاي عضو اتحاديه پاياپاي آسيايي براي ارسال 
و دريافت پيام هاي بانكي به خودشان نياز به زيرساخت 
پيام رساني استاندارد دارند و به دليل اينكه سوييفت در 
دسترس همه كشورها نيست از آنجايي كه هزينه هاي 
خودش را هم دارد كش��ور ها تصميم گرفتند كه يك 
سيستم اختصاصي براي خودشان داشته باشند. وي 
افزود: طراحي و راه اندازي چنين پيام رساني در يكسال 
گذشته در دستور كار كشورهاي عضو اتحاديه پاياپاي 
آسيايي قرار گرفت و در حال حاضر يك سيستم داخلي 
براي تبادلات اس��تاندارد بين بانك هاي اين كشورها 
راه اندازي شده است. معاون امور بين الملل بانك مركزي 
ادامه داد: اين سيستم در حال حاضر به اعضاي اتحاديه 
پاياپاي آسيايي ارايه شده است، لذا آن را در نشست فني 
مورد بررسي و ارزيابي قرار دادند و پيشنهادات اصلاحي 
خودشان را نيز ارايه كردند. در همين راستا مقرر شده تا 
يك ماه آينده اين پيام رسان راه اندازي و توسط كشورهاي 
عضو اين اتحاديه به كارگيري شود. كريمي در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه اين سيستم پيام رسان تا چه اندازه 
مي تواند جايگزين سوييفت شود؟ گفت: اين سيستم 
پيام رسان براي كشورهاي عضو و پيام هايي كه دارند 
مي توانند ۱۰۰ درصد پوشش دهنده باشد. اما صرفاً يك 
پيام رسان داخلي بانكي براي اعضاي اين اتحاديه است. 
وي ادامه داد: با راه اندازي اين سيستم پيام رسان بانكي، 
كش��ورهاي عضو اتحاديه پاياپاي آسيايي از سوييفت 
بي نياز مي شوند و مي توانند براي تراكنش هاي خود از 
اين پيام رسان استفاده كنند و اين يكي از ويژگي هاي 
طراحي صورت گرفته اس��ت ك��ه اميدواريم به زودي 
توسط كشورهاي عضو به كار گيري شود. معاون امور 
بين الملل بانك مركزي در پاس��خ به اينكه آيا اعضاي 
اتحاديه مي خواهند از رمز ارز و بلاك چين براي مبادلات 
خود استفاده كنند؟ اظهار كرد: آنچه در جلسات اتحاديه 
پاياپاي آس��يايي و در اين اجلاس دو روزه مطرح شده 
است ظرفيت سنجي به كارگيري پول هاي ديجيتال 
بانك هاي مركزي است كه كاملًا متفاوت از رمز ارز است 
و به هيچ وجه درباره استفاده از رمز ارز صحبتي در اين 
نشست نشده است وي افزود: البته درباره ظرفيت سنجي 
به كارگيري پول هاي ديجيتال كشورها بررسي هاي 
مطالعاتي در حال انجام است. كريمي درباره عضويت 
ديگر كش��ورها در اتحاديه پاياپاي آسيايي نيز گفت: 
درخواس��ت هاي متعددي براي عضوي��ت در اتحاديه 
پاياپاي آس��يايي وجود دارد. بلاروس و موريس از اروپا 
و آفريقا اين درخواس��ت را دارند و بر اساس اساسنامه 

اتحاديه عضويت آنها مورد بررسي قرار خواهد گرفت.

تاسيس بيش از ۸ بانك ايراني 
در خارج از كشور

رييس كل بانك مركزي گفت: با وجود تحريم هاي 
بانكي، شاهد حضور تعدادي از بانك هاي خارجي 
در ايران و تاس��يس بيش از هشت بانك با مالكيت 
ايراني در خارج از كشور هستيم كه ۴۹ شعبه فعال 
در كشورهاي مختلف همچون انگلستان، آلمان، 

عراق، روسيه، فرانسه و غيره دارند.
محمدرضا فرزين در پنجاه و يكمين اجلاس اتحاديه 
پاياپاي آسيايي كه به عنوان رييس اين اتحاديه نيز 
انتخاب شد، اظهار كرد: اقتصاد ايران دهه هاست با 
تحريم هاي كشورهاي غربي مواجه شده و در يك 
دهه اخير اين تغيير شدت يافته و بخش هاي پولي و 
بانكي هدف قرار گرفته است. اما اقتصاد ايران با اتكا 
به توانمندي هاي داخلي و همكاري با كش��ورهاي 
منطقه همچنان از بخش مالي گس��ترده و پويايي 

برخوردار است.
وي افزود: حجم تجارت صورت گرفته در سال ۲۰۲۲ 
به حدود ۱۶۰ ميليارد يورو رسيده كه رشد بيش از 
۱8 درصدي را تجربه كرده اس��ت. همچنين كل 
ارزش تجارت خدمات ۲۵ ميليارد يورو بوده است كه 
رشد ۴۴ درصدي نسبت به سال ۲۰۲۱ داشته است.

ريي��س كل بانك مرك��زي ادام��ه داد: ب��ا وجود 
تحريم هاي بانكي، شاهد حضور تعدادي از بانك هاي 
خارجي و تاس��يس بيش از هشت بانك با مالكيت 
ايراني در خارج از كشور هستيم كه ۴۹ شعبه فعال 
در كش��ورهاي مختلفي مانند انگلس��تان، آلمان، 
عراق، روسيه، فرانسه و غيره دارند. در سال هاي اخير 
پيشرفت و توسعه زيرساخت هاي بانكي و گسترش 
ش��بكه پرداخت نظام بانكي ايران به گونه اي بوده 
كه تمامي تراكنش هاي خرد و كلان نظام بانكي با 
درصد اطمينان نزديك به ۱۰۰ درصد انجام شده 
است. تحقق اين وضعيت با اتكا به توان متخصصان 
ايران��ي در اين عرصه و با وج��ود وضع تحريم هاي 
ش��ديد نرم افزاري در حوزه پرداخت تحقق يافته 
اس��ت. فرزين با بيان اينكه در حال حاضر بيش از 
۹7 درصد مبادلات بانكي ايران بدون پول نقد و به 
صورت الكترونيك انجام مي ش��ود، گفت: اتحاديه 
پاياپاي آسيايي با هدف دلارزدايي فعاليت خود را 
آغاز كرده است؛ اگرچه حجم مبادلات اين اتحاديه 
در سال هاي گذشته قابل توجه نبوده اما تحولات 
پولي و مالي در س��ال هاي اخير و رش��د تجارت و 
تقويت ارزهاي اين كشورها فرصت هاي جديدي 
پيش روي اي��ن اتحاديه قرار داده اس��ت. بنابراين 
تعداد زيادي از كشورهاي عضو اين اتحاديه از منابع 
قوي برخوردار هستند و توسعه مبادلات تجاري به 
ويژه با حضور پررنگ تر كشورهايي كه ظرفيت هاي 
بيشتري دارند بستر مناسب تري براي بهره برداري 

از اين منابع ايجاد مي كند.

رهبر معظم انقلاب در جلسه با نمايندگان: 

از تلاش براي تضعيف دلار تا گره گشايي از فشار تحريم ها

سرافراز وارد مجلس شديد، سرافراز خارج شويد

اقتصاد ايران در پيچ مهم ديپلماسي
اگر در ماه هاي ابتدايي آغاز به كار دولت، شعارها و برنامه ها 
بيشتر حول اين محور مطرح مي شد كه بدون نياز به تعامل 
خارجي، بسياري از مشكلات داخلي اقتصاد ايران قابل حل 
شدن هستند و نبايد اقتصاد را به خارج از كشور گره زد اما 
آنچه كه در هفته هاي گذشته رخ داده نشان از آن دارد كه 
دولت تغيير رويكردي مهم را در مسير ديپلماسي اقتصادي 
آغاز كرده است. پس از آغاز دوباره روابط سياسي ميان ايران 
و عربستان سعودي كه احتمالا به زودي در حوزه اقتصاد نيز 
شكل خواهد گرفت، رييس جمهور پس از سفر به چين، 
حالا به اندونزي سفر كرده تا مسيري تازه براي بهبود روابط 
تجاري ميان دو كشور هموار گردد. اندونزي به عنوان يكي 
از اصلي ترين كشورهاي اسلامي در شرق آسيا، در سال هاي 
گذشته نيز با ايران تعاملات خود را ادامه داده است اما به نظر 
مي رسد در جريان اين سفر رسمي، مي توان انتظار داشت 

كه رونقي تازه در اين تعاملات به وجود بيايد.
آنچه كه در لايه دوم سفر رييسي به جاكارتا قابل مشاهده 
است اما به دور زدن تحريم ها اختصاص دارد. در شرايطي كه 
هنوز هيچ افق روشني در مسير مذاكرات هسته اي باز نشده 
و مشخص نيست كه آيا اساسا شانسي براي احياي برجام 
وجود دارد يا خير، پس از آنكه ايران از همكاري با روس��يه 
براي دور زدن تحريم ها خبر داد، حالا توسعه روابط با شرق 
آسيا مي تواند گزينه ديگري براي كم اثر كردن فشارها باشد 
و آنطور كه رييسي در ديدارهاي خود گفته، همكاري با اين 
كشور شرق آسيايي به شكل راهبردي ادامه خواهد داشت. 
سيد ابراهيم رييسي در ديدار روساي سازمان هاي اسلامي 
اندونزي كه پيش از ظهر روز چهارشنبه به وقت محلي، در 
ادامه برنامه هاي سفر رسمي به اندونزي برگزار شد، با اشاره 
به افزايش گرايش به خداپرس��تي و خداباوري در ملت ها 
به رغم دين ستيزي و تلاش غربي ها براي فاصله انداختن 
ميان مردم و دين، تربيت انس��ان هاي مس��تعد و مبارزه 
با انحراف، فس��اد، بي عدالتي و تبعيض را وظيفه سنگين 
علماي اسلام عنوان كرد. وي با اشاره به وحدت و انسجام 
موجود ميان علماي اندونزي، علاقه به دين و دين مداري را 
از ويژگي هاي برجسته مردم اندونزي عنوان كرد و همكاري 
علما با دولت براي گسترش اخلاق و معنويت در جامعه را 
موثر و حائز اهميت دانست. وي فهم و اعلام موضع به موقع 
علماي اندونزي نسبت به مسائل جهان اسلام را بسيار مهم 
توصيف و بر آمادگي جمهوري اسلامي ايران براي همكاري 

با سازمان هاي اسلامي اندونزي با هدف ارتقاي همزمان 
سطح تعاملات فرهنگي و اقتصادي با اين كشور تاكيد كرد. 
رييس جمهور با اشاره به رهنمودهاي رهبر عظيم الشان 
انقلاب اسلامي، تنها راه صيانت از نسل جوان در برابر هجوم 
ضد فرهنگي غرب را گسترش معنويت، اخلاق و ارزش هاي 
الهي در جوامع عنوان كرد و گفت: بزرگ ترين سرمايه مردم 
اندونزي، ايمان به خدا و ارادت به اهل بيت )ع( است و از اين 
منظر روابط ايران با اندونزي نه فقط يك رابطه ديپلماتيك 
سياسي و اقتصادي بلكه رابطه اي عميق و مستحكم است 
كه ريشه در باورها و اعتقادات دو ملت دارد و با هيچ تكانه اي 

متزلزل و گسسته نخواهد شد.
سيد ابراهيم رييسي همچنين در ادامه برنامه هاي دومين 
روز سفر رسمي خود به اندونزي، در نشست مشترك فعالان 
اقتصادي ايران و اندونزي، با سازنده توصيف كردن مذاكرات 
خود با مقامات اندونزيايي، مجموع��ه اين گفت وگوها را 
نش��ان دهنده اراده جدي دو كش��ور براي توسعه روابط و 
استفاده از ظرفيت هاي فيمابين در جهت منافع دو ملت و 
ملت هاي منطقه دانست. رييس جمهور با اشاره به جايگاه 
منطقه اي و بين المللي اندونزي، عضويت اين كش��ور در 
ترتيبات مهم منطقه اي و فرامنطق��ه اي و برخورداري از 
مردمي اهل تلاش و ن��وآوري به عنوان پرجمعيت ترين 
كشور مسلمان گفت: اين ظرفيت ها زمينه هاي مناسبي 

براي گسترش روابط ميان دو كشور هستند.
رييسي در ادامه با بيان اينكه تحريم ها و فشارها نتوانسته 
ملت ايران را در مسير پيشرفت متوقف كند، افزود: ايران 
با هم��ت متخصصان جوان خ��ود در حوزه هاي مختلف 
تهديده��ا را تبديل به فرصت ك��رد و گام هاي بلندي در 
مسير پيش��رفت در عرصه هاي مختلف از جمله ساخت 
تجهيزات پيشرفته پزشكي كه به اندونزي نيز ارايه شده، 
برداشته است. رييس جمهور اظهار داشت: دستاورهاي 
دانش بنيان و نيز ديگر توليدات صنعت��ي در ايران، امروز 
نه تنها قابل رقابت با استانداردهاي اروپايي هستند، بلكه 
در برخي موارد امتيازات بيشتري نيز دارند. دليل اعتراف 
رسمي امريكايي ها به شكست سياست فشار حداكثري 
عليه ايران نيز همين اراده، ايستادگي و نوآوري هاي جوانان 
و ملت ايران و دستاوردهاي حاصل از آن است. رييسي در 
ادامه با اشاره به اينكه امروز نظم جهاني در حال تغيير به نفع 
ملت ها و جريان مقاومت بوده و نظام سلطه و قدرت هاي 

طغيان گر رو به افول هس��تند، تصريح كرد: سازمان هاي 
همكاري منطقه اي و فرامنطقه اي قدرت هاي نوظهور در 
آينده عالم هستند. يقين داريم همكاري كشورهاي مسلمان 
و ديگر كشورها به ويژه در منطقه آسيا تعيين كننده وضعيت 

فرداي جهان است.
رييس جمهور همچنين با اشاره به توافقات صورت گرفته 
ميان ايران و اندونزي براي توسعه روابط تجاري و اقتصادي 
خاطرنشان كرد: اين ش��ما فعالان اقتصادي هستيد كه 
مي توانيد در جهت تحق��ق اين توافقات گام هاي جدي و 
موثر برداريد. رييسي با اشاره به برخي مشكلات مطرح شده 
در اين نشست از جمله موضوع تبادلات مالي، حمل و نقل، 
تجارت ترجيحي و سود بازرگاني با تاكيد بر قابل رفع بودن 
اين مسائل گفت: عزم ما بر اين است كه هيچ مانعي براي 
گسترش همكاري هاي فيمابين ايران و كشورهاي دوست 
مش��كلي ايجاد نكند و همان گونه كه تاكنون تحريم ها را 
خنثي كرده ايم، اين روند را ادامه خواهيم داد. رييس جمهور 
افزود: صندوق ضمانت ايران مي تواند پشتوانه خوبي براي 
همكاري هاي تجاري ميان دو كشور باشد و در حوزه انرژي 
نيز جمهوري اسلامي ايران آمادگي و توانمندي هاي خوبي 

براي همكاري با اندونزي دارد.
رييسي با تاكيد بر اهميت فعال تر شدن دفاتر بازرگاني و 
تاثير آن در افزايش ش��ناخت فعالان اقتصادي دو كشور 
از ظرفيت ه��اي متقابل و رفع موانع احتمالي گس��ترش 
همكاري ها اظهار داشت: ايران ظرفيت خوبي براي صدور 
خدمات فني و مهندس��ي دارد كه در همكاري با اندونزي 
نيز مي تواند مورد توجه ق��رار گيرد. رييس جمهور اظهار 
اميدواري كرد كه اين سفر نقطه عطفي در جهت توسعه 
روابط ايران و اندون��زي در عرصه هاي مختلف به ويژه در 
زمينه تجاري باش��د و با تلاش فعالان اقتصادي دو كشور 
شاهد ارتقاي تجارت دوجانبه باشيم. رييسي در حاشيه 
اين نشست از نمايشگاه تجهيزات و محصولات پزشكي 
دانش بنيان ايران كه براي آش��نايي تج��ار اندونزيايي با 

ظرفيت هاي كشورمان برپا شده بود، بازديد كرد.
در كنار رييس جمهور، معاون اول او نيز روز پركاري را تجربه 
كرد و در يك برنامه بين المللي از كنار رفتن سلطه دلار در 
اقتصاد جهاني گفت. معاون اول رييس جمهور در پنجاه 
و يكمين جلس��ه هيات مديره اتحاديه پاياپاي آسيا عزم 
راسخ اعضا براي ايجاد فصل جديدي از روابط اقتصادي و 

تعاملات مالي و تجاري را ستود، از دلارزدايي به عنوان پاسخ 
اجتناب ناپذير كشورها به پروژه سلاح سازي از دلار سخن 
گفت و پيشنهاداتي مهم براي ارتقاي كارآيي و اثربخشي اين 

سازوكار بين المللي ارايه داد.
به گزارش ايس��نا، محمد مخبر در اين نشس��ت، ضمن 
قدرداني از تلاش ها و زحمات بانك مركزي براي ميزباني 
اين رويداد مهم و حضور مشاركت طلبانه كشورهاي عضو، 
توسعه و تقويت اين نهاد مهم بين المللي را فعاليتي ارزشمند 
توصيف كرد و گفت: »اتحاديه پاياپاي آسيا با بهره مندي از 
سازوكار پاياپاي سازي كه باعث تكيه بيشتر بر ارزهاي محلي 
براي تسويه مبادلات بين كش��ورهاي عضو اين اتحاديه 
مي شود، طي نزديك به پنج دهه فعاليت خود بر آن بوده 
است تا باعث تسهيل روابط تجاري ميان كشورهاي عضو 
شده و بر كارآيي و اثربخشي اين سازوكار بيفزايد؛ به طوري 
كه طي اين س��ال ها حجم معاملات صورت گرفته در اين 
سازوكار رشد چشمگيري داشته است. با اين حال ما بر اين 
باوريم اين اتحاديه پتانسيل بالايي در ارتقاي روابط تجاري 
داشته و تمامي اعضا از جمله ايران مي توانند از اين بستر، 
بهره لازم را در زمينه توسعه روابط تجاري و بانكي ببرند.« 
معاون اول رييس جمهور در ادامه سخنان خود ظرفيت هاي 
بالاي اقتصاد ايران را مرور و تصريح كرد: »كش��ور ايران با 
دربرداشتن مساحتي بالغ بر ۱/۶۵ ميليون كيلومتر مربع 
و جمعيتي در حدود 8۵ ميليون نفر، جزو ۱8 كشور اول 
جهان به لحاظ وس��عت و جمعيت ق��رار دارد. با توجه به 
تركيب جوان سني و تحصيل كرده و فارغ التحصيلان بالاي 
آموزش عالي و همچنين قرار گرفتن در رده كشورهاي با 
»توسعه انساني بالا« توسط سازمان ملل متحد، ظرفيت 
بالايي براي جذب سرمايه گذاري هاي داخلي و خارجي و 
بهره گيري از فرصت هاي پنجره جمعيتي در افزايش توليد 
و رشد اقتصادي دارد.« وي افزود: »به لحاظ جغرافيايي نيز 
ايران موقعيت منحصر به فردي دارد و با داشتن مرزهاي 
آبي و خاكي با ۱۵ كشور، در مركز اتصال خاورميانه، آسيا 
و اروپا واقع ش��ده و با توجه به قرار داشتن در كريدورهاي 
حمل ونقل بين المللي ش��مال به جنوب و شرق به غرب 
در كنار زيرساخت هاي مناسب در بخش هاي مخابرات و 
حمل ونقل هوايي، جاده اي و ريلي مي تواند نقش موثري 
در تسهيل تجارت بين مناطق مذكور و همچنين اتحاديه 

پاياپاي آسيايي ايفا نمايد.«



گلناز پرتوي مهر|
سي ان جي يكي از سوخت هاي پاك، ارزان در عرصه 
بين الملل به حس��اب مي آيد كه مورد توجه بسياري 
از كش��ورها قرار گرفته اس��ت، اما اي��ن روزها يكي از 
موضوعات خبرساز در رس��انه ها شده است به طوري 
كه ريي��س هيات مديره انجم��ن CNG خبر توزيع 
رايگان CNGبه مدت 3 س��ال را گفت��ه كه مردم به 
تبديل خودروهاي خود به دوگانه س��وز رغبت نشان 
دهند و با اين روش از ظرفيت هاي خالي جايگاه هاي 
عرضه CNG استفاده و بخش قابل توجهي از ناترازي 

بنزين رفع شود.
به گزارش خبرنگار »تعادل« استفاده از سي ان جي به 
عنوان سوخت به دهه ۱۹۲۰ باز مي گردد. اوج  استفاده 
از آن مربوط به سال هاي ۱۹۷۴ تا ۱۹۷۹ است. چراكه 

در آن زمان بحران  نفتي در جهان سايه افكنده بود.
بر اس��اس اين گزارش، استفاده از CNG در كشور به 
سال ها قبل باز مي گردد به طوري كه در سال ۱3۹۸ 
يك مصوبه ابلاغ شد كه قرار بود ۱ ميليون ۲۰۰ هزار 
خودرو تبديل شوند، كه به گفته برخي از كارشناسان 
با اجرايي شدن آن مي توانستيم ۱۰ ميليون ليتر ديگر 

كاهش مصرف بنزين داشته باشيم.
از ابتداي سال ۸۲ پروژه تبديل خودروهاي بنزيني به 
CNGسوز كليد خورد. دانش مربوط به اين حوزه از 
طريق اروپا به كشور انتقال پيدا كرده بود و سبب شد 
۲۰ ميليون گاز طبيعي جايگزين ۲۰ ميليون بنزين 
شود. اما از سال ۹۰ به بعد رشد بنزين افزايش پيدا كرد .
با وجود زيرساخت هاي گسترده و دارا بودن منابع گازي 
سرشار ۵۰ درصد ظرفيت جايگاه هاي CNG خالي 
است كه در بعضي از شهرها به ۷۰ درصد نيز مي رسد 
اين در صورتي است كه تنها 3 درصد از گاز در صنعت 
CNG استفاده مي شود. با توجه به حجم بالاي مصرف 
بنزين و نبود راهكارهاي غيرقيمتي به دليل داش��تن 
تبعات اجتماعي، به كارگيري ابزارهاي غيرقيمتي براي 
تشويق و ترغيب هرچه بيشتر مصرف كنندگان صنعت 

سي ان جي مي تواند راهگشا باشد.

    نظر مديرعامل شركت ملي پالايش
 و پخش فرآورده هاي نفتي 

درباره استفاده از سي ان جي 
در همين زمينه، جليل سالاري، مديرعامل شركت ملي 
پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي به اختلاف قيمت 
بين بنزين و سي ان جي اشاره و اظهار كرد: ظرفيت هاي 
خوبي در اين عرصه شكل گرفته، اما آنچه مهم است، 
بايد انگيزه لازم براي متقاضيان مصرف س��ي ان جي 
ايجاد شود. وي افزود: اقدام هايي با خودروسازها انجام 
شده است كه البته همه اين موارد منوط به تأمين منابع 
مالي لازم است تا بر اس��اس آن بتوانيم ظرفيت هاي 
مورد نياز را ايجاد كنيم، همچنين جايگاه هاي عرضه 

سي ان جي هم نيازمند پشتيباني و حمايت هستند.
مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي تصريح كرد: بهينه سازي در بخش هاي ديگر از 
جمله صنايع بايد اتفاق بيفتد و سبد گاز كشور بايد در 
تعادل باشد. در بعضي از روزهاي سال مانند زمستان ما 
با ناترازي گاز روبرو هستيم و به ناچار بايد از ظرفيت هاي 
ذخيره سازي اس��تفاده كنيم كه اين مورد بايد مورد 
توجه قرار گيرد. كيفيت و مصرف خودروها نيز از ديگر 

مواردي است كه بايد در اين زمينه ديده شود.

   ميانگين مصرف بنزين 
به طور ميانگين مصرف بنزين در كش��ور بين شش تا 
هفت درصد رشد سالانه دارد و اكنون متوسط مصرف 
روزانه بنزين به بيش از ۱۰۰ ميليون ليتر رسيده است.
مصرف بنزين كه در سال ۸3 بالغ بر 6۱ ميليون ليتر در 
روز بود با اجراي اين طرح، در سال ۹۰ به 6۰ ميليون 
ليتر در روز رسيد، و با رشد ۸برابري نرخ CNG در سال 
۹۰ و كاهش فاصله قيمتي بنزين و CNG، جذابيت 
رشد مصرف CNG براي مصرف كننده كاهش پيدا 
كرد و ش��اهد بوديم كه از سال ۹۰ به بعد، دوباره رشد 

مصرف بنزين ادامه يافت.
در زمان حاضر نگراني ب��راي تأمين منابع مالي براي 
تأمين بنزين كشور وجود دارد به طوري كه پيش بيني 
ش��ده است امس��ال ۲ ميليارد دلار نياز در اين بخش 

وجود داشته باشد.

 CNG اما و گرهاي توزيع رايگان    
ريي��س هيات مدي��ره انجم��ن CNG گفته اس��ت 
پيشنهادي به دولت ارايه كرده ايم كه به مدت 3 سال 
توزيع رايگان CNG صورت بگيرد تا مردم به تبديل 
خودروهاي خود به دوگانه سوز رغبت نشان دهند؛ اين 
پيشنهاد هم اكنون در سازمان برنامه وبودجه درحال 

بررسي است.
محسن جوهري، رييس هيات مديره انجمن CNG، با 
بيان اينكه ما از لحاظ منابع گاز در جهان بعد از روسيه 
رتبه دوم را داريم تصريح كرد: گسترده ترين شبكه گاز 
در كشور وجود دارد و شركت هاي توليدي در زمينه 
تامين تجهيزات، مخزن سازها زيرساخت هاي مناسبي 

براي توسعه اين صنعت در اختيار دارند.
وي اضافه كرد: س��هم س��ي ان جي در سبد سوخت 
كشور رو به كاهش است به طوري كه در سال گذشته 

سهم سي ان جي در سبد س��وخت ۱۷ درصد بود اما 
امس��ال اين عدد ۵۰ درصد كاهش پيدا كرده است. 
رييس هيات مديره انجمن CNG با بيان اينكه به طور 
ميانگي��ن ۵۰ درصد ظرفيت س��ي ان جي و حتي در 
برخي از ش��هرها ۷۰ درصد اين ظرفيت خالي است، 
گفت: كل مصرف سي ان جي در سبد انرژي كشور سه 

درصد بوده كه اين رقم بسيار ناچيز است.
جوهري با اشاره به مقايسه توسعه سي ان جي در ايران 
و روسيه گفت: ۱۵ هزار جايگاه سي ان جي در روسيه 
وج��ود دارد در حالي كه اين عدد در ايران تنها ۲۵۰۰ 
جايگاه اس��ت كه ۵۰ درصد آن نيز بلااستفاده مانده 
اس��ت. رييس هيات مديره انجمن CNG مهم ترين 
مشكل در اين حوزه را موضوع قيمت گذاري ها دانست 
و افزود: متاسفانه طي سال هاي اخير برنامه دولت ها 
براي تبديل خودروهاي بنزيني به دوگانه سوز به نتيجه 
نرسيده است و اين در حالي است كه اگر سي ان جي را 
نداشتيم روزانه حدود ۱۷ ميليون دلار ارز بايد از كشور 

خارج مي شد.
وي اضافه كرد: به عبارتي با نبود س��ي ان جي سالانه 
شش ميليارد دلار را از دست مي داديم و اين موضوع 
بيانگر اهميت نقش س��ي ان جي در كشور است. اگر 
مصرف را به ۴۰ ميليون مترمكعب برسانيم ۱۰ ميليارد 
دلار سالانه ارزآوري براي كشور را شاهد خواهيم بود.

جوه��ري كل خودروهاي دوگانه س��وز كه توس��ط 
خودروسازان داخلي در سال ۱۴۰۰ توليد شده است 
را ۱۲ هزار و 3۹6 دستگاه اعلام كرد و گفت: اين عدد 
نسبت به سال قبل از آن ۵۰ درصد كاهش داشته است.

    از سال ۱۳۹۰ رشد مصرف انرژي
 هفت درصد بود

عل��ي محموديان، مدي��ر اجرايي اتحاديه كش��وري 

سوخت هاي جايگزين سي ان جي و خدمات وابسته 
با بيان اينكه به طور ميانگين مصرف بنزين در كشور 
بين شش تا هفت درصد نرخ رشد دارد، تصريح كرد: 
از ابتداي س��ال ۱3۸۲ پروژه اي در كشور كليد خورد 
كه به واسطه آن بحث دوگانه سوز كردن خودروهاي 
بنزيني مطرح شد در آن زمان دانش فني را از اروپا وارد 
مي كرديم و تا پايان سال ۱3۹۰، ۲۰ ميليون مترمكعب 

سي ان جي جايگزين بنزين شد.
وي ادامه داد: از سال ۱3۹۰ رشد مصرف انرژي هفت 
درصد بود اما بع��د از آن ميزان مصرف بنزين افزايش 

بالايي داشت.
مدير اجراي��ي اتحاديه كش��وري با بي��ان اينكه به 
دلايلي ط��رح دولت براي تبديل يك ميليون و ۲۰6 
هزار خودروي دوگانه س��وز اجرايي نش��د و اگر اين 
اتف��اق مي افتاد مي توانس��تيم ۱۰ ميليون بنزين را 
صرفه جويي كنيم، افزود: از پايان س��ال ۱3۹۸ هيچ 
كالايي را در حوزه توسعه صنعت سي ان جي از خارج 
از كش��ور وارد نكرده ايم و اكن��ون توانايي بالايي در 
توليد تجهي��زات داريم به طوري كه به كش��ورهاي 
عراق، ارمنس��تان، روس��يه و آفريقا اين تجهيزات را 

صادر مي كنيم.
مدير اجرايي اتحاديه كشوري با اشاره به واردات بنزين 
از روسيه اظهار كرد: روسيه اولين دارنده ذخاير گاز در 
دنيا بوده و در اين حوزه نيز گام هايي را به منظور توسعه 
گاز طبيعي برداشته است و اكنون به عنوان صادر كننده 

بنزين مي تواند نقش آفريني كند.
وي با اش��اره به مصوبه اي كه در ۲۵ اس��فندماه سال 
۱3۹۷ به تصويب دولت رس��يد تصريح كرد: مطابق 
اين مصوبه ۱۵۰۰ ميلي��ارد تومان اكنون در صندوق 
ذخيره س��ازي براي ايجاد ايمني وج��ود دارد اما وارد 

مرحله اجرا نشده است.

جوابیهاخبار

ادامه از صفحه اول

3 .Thu  نفت و انرژی May 25. 2023    2499   پنجشنبه 4 خرداد 1402     5 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

قيمت نفت يك دلار بالا رفت
قيمت نفت در پي كاهش ذخاير امريكا و هشدار وزير 
انرژي عربستان به سفته بازان كه دورنماي كاهش 
بيشتر توليد اوپك پلاس را برانگيخت، در معاملات 

روز چهارشنبه بيش از يك دلار افزايش پيدا كرد.
به��اي معاملات نفت برنت 6۸ س��نت معادل ۰.۹ 
درص��د افزايش يافت و به ۷۷ دلار و ۵۰ س��نت در 
هر بش��كه رس��يد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با ۷۵ س��نت معادل يك درصد 
افزايش، به ۷3 دلار و 66 سنت در هر بشكه رسيد. 
معاملات نفت برنت و ش��اخص نف��ت امريكا روز 
سه شنبه، با بيش از يك درصد افزايش بسته شده 

بودند.
ادوارد مويا، تحليلگر ش��ركت OANDA در اين 
باره گفت: پس از تهديد فروش��ندگان استقراضي 
توسط وزير انرژي عربستان سعودي، قيمت نفت 
رو به افزايش گذاشت. وي افزود: عربستان سعودي 
احتمالا هر آنچه لازم باش��د براي دفاع از قيمت ها 

انجام خواهد داد.
نگراني ها نس��بت به محدودتر شدن عرضه پس از 
آنكه وزير انرژي عربستان سعودي به فروشندگان 
استقراضي هشدار داد مراقب باشند، افزايش يافت. 
بعضي از س��رمايه گذاران اين تهدي��د را به عنوان 
سيگنالي ارزيابي كردند كه گروه اوپك پلاس ممكن 
است كاهش بيشتر توليد را در نشست چهارم ژوئن 

وزيران اين گروه بررسي كند.
تينا تِنگ، تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس«  
در يادداش��تي گف��ت: قيم��ت نفت تح��ت تاثير 
گمانه زني ه��ا كه اوپك پلاس ممكن اس��ت براي 
حفظ ثبات قيمت، توليد خود را به ميزان بيشتري 

كاهش دهد، جهش پيدا كرد.
عامل ديگري كه از افزاي��ش قيمت نفت حمايت 
كرد، انتشار آمار صنعتي در اواخر روز سه شنبه بود 
كه نشان داد ذخاير نفت خام و فرآورده هاي نفتي 
امريكا كاهش چش��مگيري پيدا كرده است. طبق 
آمار موسسه امريكن پتروليوم، ذخاير نفت امريكا 
در هفته منتهي به ۱۹ مه، حدود 6.۸ ميليون بشكه 
كاهش پيدا كرده اس��ت. ذخاي��ر بنزين در همين 
مدت حدود 6.۴ ميليون بشكه و ذخاير سوخت هاي 
تقطيري حدود ۱.۸ ميليون بشكه كاهش پيدا كرده 
اس��ت. اگر آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا كه روز 
چهارشنبه منتشر مي شود، اين آمار را تاييد كند، 
ذخاي��ر بنزين امريكا براي س��ومين هفته متوالي 
كاهش پيدا كرده و به پايين ترين س��طح پيش از 

تعطيلات روز يادبود از سال ۲۰۱۴ رسيده است.
تعطيلات روز يادبود در امريكا امسال ۲۹ مه است و 
معمولا زمان آغاز اوج گيري سفرهاي تابستاني در 
اين كشور است. بر اس��اس گزارش رويترز، بازارها 
همچن��ان نگران مذاكرات پيرامون س��قف بدهي 
دولت امريكا هس��تند. دور ديگ��ر مذاكرات براي 
افزايش س��قف بدهي روز سه ش��نبه ب��دون هيچ 
نشانه اي از پيشرفت پايان يافت، در حالي كه مهلت 
دولت براي افزايش س��قف بده��ي 3۱.۴ تريليون 

دلاري يا ريسك نكول بدهي، نزديك تر مي شود.

رييس پژوهشگاه صنعت نفت 
پيشنهاد داد 

بررسي امكان تشكيل
اتحاديه مشترك ايران، روسيه

و كشورهاي همسود
رييس پژوهشگاه صنعت نفت گفت: ايجاد اتحاديه 
مشترك ايران، روسيه و اعضاي اتحاديه كشورهاي 
مس��تقل همس��ود در حوزه نف��ت و گاز مي تواند 
چارچوبي مناس��ب براي ادامه همكاري ها باش��د. 
به گ��زارش وزارت نفت، عظيم كلانتري اصل ظهر 
ديروز )چهارش��نبه س��وم خردادماه( در نشست 
مشترك مديران پژوهشگاه صنعت نفت و مديران 
معاون��ت امور بين المل��ل وزارت نفت با س��فيران 
كشورهاي مستقل همسود )CIS( در پژوهشگاه 
صنعت نف��ت گفت: اين مركز با قدمتي 6۰ س��اله 
هم اكن��ون بزرگ ترين مركز پژوهش��ي نفتي در 
منطقه خاورميانه است. وي با بيان اينكه هم اكنون 
هزار و ۵۰۰ نيروي اين مركز علمي روي پروژه هاي 
فني صنعت نفت كش��ور كار مي كنند، اظهار كرد: 
گستره فعاليت هاي اين مركز علمي در صنعت نفت 
در حوزه هايي همچون اكتشاف، توليد نفت و گاز، 
پالايش نفت و گاز، پتروشيمي، محيط زيست و ... 
است و اين مركز آمادگي دارد تا دوره هاي آموزشي 
كاربردي تخصصي در ح��وزه نفت و گاز و خدمات 
آزمايشگاهي را به مراكز علمي و شركت هاي نفتي و 
گازي كشورهاي مستقل همسود ارايه كند. رييس 
پژوهش��گاه صنعت نفت گفت: در سال هاي اخير 
تحريم ها ما را توانمند كرده است از اين رو توانسته ايم 
توس��عه فناوري هاي مورد نياز صنعت نفت كشور 
خ��ود را در بخش هاي مختلف هدف توس��عه قرار 
دهيم. كلانتري اصل اظهار كرد: از گذشته تاكنون 
سابقه همكاري با كش��ورهاي مختلف در كارنامه 
اين مرك��ز علمي بوده اس��ت، بنابراين ما به خوبي 
مي توانيم هسمو با راهبردهاي وزارت نفت با اعضاي 
اتحاديه كشورهاي مستقل هسمود همكاري خود 
را توس��عه دهيم. وي گفت: م��ا مي توانيم ميزبان 
دانش��جويان كارشناسي ارش��د و دكترا از اعضاي 
اتحاديه كشورهاي مستقل هسمود CIS باشيم، 
ضمن آنكه همانطور كه پيش��نهاد اعطاي بورسيه 
دانش��جويي با همكاري وزارت علوم را به روس��يه 
داده ايم مي توانيم اين خدمت را به كشورهاي عضو 
حوزه CIS نيز ارايه دهيم، همچنين اگر محققان 
كشورهاي اين اتحاديه مايل باشند، امكان برگزاري 
دوره هاي تحقيقاتي در پژوهشگاه صنعت نفت ايران 
وجود دارد. ما با توجه به تجربه خوبي كه در توسعه 
دانش فني داريم آماده انتقال و صدور دانش فني به 

كشورهاي شما هستيم.

بسته ۱۰ بندي؛ تداوم برنامه هاي 
پيشين دولت در اصلاح ريل اقتصاد

دولت سيزدهم از همان ابتدا با نقشه راه غير تورمي بر 
مهار تورم و رش��د اقتصادي متمركز ب��ود و در ادامه به 
اقتضاي ش��رايط به روزرساني، تكميل و اصلاح برخي 
برنامه ها كاملا طبيعي اس��ت و البته كه آنچه دولت در 
بسته ۱۰  بندي مهار تورم و رش��د توليد ارايه كرده در 
تداوم برنامه ها و اقداماتي است كه براي تغيير ريل گذاري 

اقتصاد تا به حال انجام داده است.
به گزارش ش��ادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاسخ به گزارش مورخ 
۱۴۰۲.۲.۲۰ روزنامه تعادل با عنوان »رونمايي از بسته 
اقتصادي، در آستانه دو سالگي دولت« توضيح داد: دولت 
سيزدهم از همان ابتدا با نقشه راه غير تورمي بر مهار تورم 
و رشد اقتصادي متمركز بود و با برداشتن گام هاي عملي 
در جهت انضباط بودجه اي، كاهش كس��ري بودجه، 
پرهيز از دست اندازي به منابع بانك مركزي و مهار رشد 
نقدينگي به دنبال خاموش كردن موتورهاي تورم زا بود 
و در عين حال رشد توليد را از مسير تسهيل فضاي كسب 
و كار، مقررات زدايي و برداشتن موانع پيش روي فعالان 

اقتصادي دنبال كرد.
در تداوم اين برنامه ها استفاده از روش هاي نوين تامين 
مالي توليد و هدايت نقدينگي به سمت توليد از سوي 
دولت دنبال شد و البته كه در عرصه ديپلماسي اقتصادي 
بسيار فعال عمل كرد و با تمركز بر ديپلماسي همسايگي 
و ارتباط اقتصادي با كشورهاي همسو و همسايه درصدد 

دلارزدايي برآمد.
طبيعي است كه به اقتضاي شرايط بروزرساني، تكميل 
و اصلاح برخي برنامه ها انجام شود و البته كه آنچه دولت 
در بسته ۱۰  بندي مهار تورم و رشد توليد ارايه كرده در 
تداوم برنامه ها و اقداماتي است كه براي تغيير ريل گذاري 

اقتصاد تا به حال انجام داده است.
همان كارشناس��اني كه ادعا مي كنند دولت در حوزه 
اقتصادي نمره قابل قبولي نداشته است، به اين مورد نيز 
اذعان دارند كه در دولت قبل به ويژه در حوزه سياست 
خارجي چنان رواب��ط اقتصادي و سياس��ي به ويژه با 
همسايگان منطقه اي تيره شده بود كه دولت سيزدهم 
در اين مدت مشغول آواربرداري از برخي سياست هاي 
نادرست در دولت قبل بود كه نمونه بارز آن ازسرگيري 
روابط سياسي و اقتصادي با عربستان سعودي به عنوان 

يكي از متحدان تأثيرگذار منطقه اي بود.

عبور از رنج ها
براي رس��يدن به خوش��بختي در زندگي اجتماعي و 
اس��تفاده از مزاياي زندگي جمعي مطلوب با دولت ها 
نهايي كرديم. به دولت ها اختيار فراواني داديم تا منافع 
ما را تامين كنند و ما از رنج ها وناامني هايي كه آزارمان 
مي داد عبور كنيم.اما اين اتفاق نه تنها در بس��ياري از 
كشورهاي جهان رخ نداد بلكه رنج هاي بيشتري نيز به 
رنج هاي گذشته ملت هاي آن سامان افزوده شد. تمام 
فعاليت هاي انسان آن گونه كه »آنتوني رابينز« اعتقاد 
دارد يا براي رس��يدن به لذت است يا دوري از رنج؛ ودر 
اين راه دولت ها وظيفه دارند، ملت ها را براي رس��يدن 
به لذت و دوري از رنج كمك كنند ونه اينكه به رنج هاي 
او اضافه شود. نسخه اي را هم كه »شوپنهاور« در مورد 
ذاتي بودن درد ورنج ملت ها مي پيچد خلاف بسياري از 
آموزه هاست و نااميدي بر فرد مسلط مي كند.شوپنهاور 
درد را امري ذاتي و حقيقي مي داند و معتقد است درجه 
آن را هم طبيعت ذهن تعيين مي كند. حالا از آن جا كه 
درد امر ذاتي است و طبيعتش را ذهن تعيين مي كند، 
اتفاقات بيروني نمي توانند درجه آن را تغيير دهند.البته 
»ش��وپنهاور« همچنين تاكيد مي كند كه مي بايست 
همواره مراقب اين باش��يم كه تا حد ممكن خود را را از 

افتادن به دام درد و رنج نجات دهيم.
ما امروز در جامعه اي زندگي مي كنيم كه نمي توانيم به 
تنهايي از خودمان در برابر رنج ها ودردها مراقبت كنيم. 
در مثالي ديگر فرد در جامعه ايران، مدام كار مي كند و 
كسب درآمد دارد اما نمي تواند از رنج نداشتن مسكن 
رهايي يابد.به تازگي اعلام شد كه »قيمت مسكن طي 
۱۷ سال گذشته در تهران ۵۲ برابر شده است.« براي عبور 
از رنج ها و رسيدن به لذت ها، هم اراده فردي مهم است و 
هم نيازمند يك نظام حكمراني با ظرفيت هستيم كه جز 
به خوشبختي حقيقي ملت خود وتامين منافع كشور، 
به چيز ديگري فكر نكند. دولت مدرني كه رنج ملت را 
رنج خود ببيند و هر روز به مش��روعيتش افزوده شود. 
حال و هواي سالروز دوم خرداد ۱3۷6 است. جرياني كه 
مي خواست بيش از همه دولت ها، رنج ها را از پيش روي 
ملت بردارد. اين جريان اما در تنش و ستيزي كه گويي 
تمام تاريخ با همه دولت ها مانده است عقيم ماند. امروز 
نمي خواهم به دس��تاوردهاي دولت اصلاحات و نقش 
آن در كاستن از رنج هاي جامعه ايران اشاره كنم.تاريخ 
قضاوت خواهد كرد و آمارها نيز هويداست. مساله اين 
است كه دولت ها پياپي مي آيند و مي روند و ما همچنان 
ملت رنجوري هستيم. گويي كه دردها و رنج ها بي ميل 
نيستند با ما الفتي پايدار داشته باشند و عبور از آنها، آرزوي 

دست نيافتني باشد. اميد كه چنين مباد.

چه جرياناتی مخالف توسعه اند؟
۴( اي��ران به حکمرانی خوب ني��از دارد؛ همه جهان از 
نيروهای انس��انی متخصص خود بهترين استفاده را 
می کند. در همه جهان سياست در خدمت اقتصاد است. 
اما در ايران اقتصاد در گروی سياست است. شنيده ام که 
مذاکراتی با هدف احيای برجام ميان ايران و آمريکا در 
جريان است. ارتباط ايران با آمريکا به نفع ايران است و 
به ضرر رقبای منطقه ای ايران است. اما درک اين گزاره 
روشن برای برخی دشوار است. سيستم بانکی ايران با 
بسياری از کشورهای جهان ارتباطی ندارد. برای رشد 
بايد اين مش��کلات حل ش��ود و مهم تر از همه  اين که 
برجام احيا شود. با اقتصاد چمدانی نمی توان به کرانه های 

توسعه رسيد.

»تعادل« گزارش مي دهد

معاون وزير نفت اعلام كرد

ماجراي سي ان جي رايگان چيست؟!

ايجاد ۱،۲ ميليون بشكه ظرفيت پالايشي در منطقه خليج فارس
سالاري گفت: اكنون در منطقه خليج فارس، پالايشگاه 
بندرعباس با ظرفيت 36۰ هزار بش��كه و پالايشگاه 

ستاره خليج فارس با ۴۲۰ هزار بشكه وجود دارد.
به گزارش شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي اي��ران، جليل س��الاري در مراس��م امضاي 
تفاهم نام��ه توليد پتروليوم كك كلس��ينه ش��ده 
بين ش��ركت ملي پالايش و پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي ايران و س��ازمان توسعه و نوس��ازي معادن و 
صنايع معدني ايران )ايمي��درو( با بيان اينكه يكي 
از تكاليف در وزارت نفت و ش��ركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي ايران، توسعه و گسترش 
پالايش��گاه ها و تكميل زنجيره ارزش است، افزود: 
يكي از مهم تري��ن برنامه ها ما حركت از س��وخت 

محوري به سمت سود محوري است.
وي ادامه داد: جلوگيري از خام فروشي سياست دولت 
سيزدهم است و بر اين اساس ضروري است تا خوراك 

صنايع پايين دستي را تأمين كنيم.
س��الاري به امضاي اين تفاهم نامه اشاره كرد و گفت: 
توليد كك گريد آن دي و اسفنجي را در صنايع فولادي 
و آلومينيوم نياز داريم. با مطالعاتي كه انجام شد دانش 
فني بومي ش��ده اس��ت و امروز اين توان را داريم تا با 
مولفه هاي كه در شركت هاي پالايشي توليد مي شود 
به ميزان كافي خوراك توليد كك آن دي و اسفنجي 

را تأمين كنيم.
وي تاكيد كرد: با اين اقدام مي توانيم واردات كك آن 
دي كه از مسائل مهم توليد بوده و در شرايط تحريمي 
از چالش هاي عمده بخش فولاد و آلومينيوم به شمار 

مي رود را برطرف كنيم.
معاون وزير نفت با بيان اينكه با برنامه ريزي كه انجام 
شده خوراك توليد اين كك تأمين مي شود، افزود: در 
منطقه خليج فارس سياست اين است كه اين منطقه 
از نظر پالايشگاه سازي به هاب انرژي تبديل شود و در 
اين راستا بايد به سمت ساخت پتروپالايشگاه ها برويم.

وي ادام��ه داد: اكن��ون درآن منطق��ه پالايش��گاه 
بندرعباس با ظرفيت 36۰ هزار بش��كه و پالايشگاه 
س��تاره خليج فارس با ۴۲۰ هزار بش��كه وجود دارد 
س��اخت پالايش��گاه مهر خليج فارس ب��ا ظرفيت 
۱۲۰ هزار بشكه و پتروپالايش��گاه شهيد سليماني 
با ظرفيت 3۰۰ هزار بشكه در دستور كار قرار دارد و 
با بهره ب��رداري از اين طرح ها، در آن منطقه ظرفيت 
پالايش��ي بيش از ۱.۲ ميليون بشكه ايجاد خواهيم 

كرد.
سالاري با اشاره به اينكه زيرساخت خوبي در آن منطقه 
براي جابه جايي فرآورده هاي نفتي توليدي ايجاد شده 
است، تصريح كرد: ش��بكه خطوط انتقال فرآورده به 
ش��رق كشور از مس��ير كرمان در حال تقويت است و 
۲ خط ۲6 اين��چ ايجاد خواهد ش��د. از طرف ديگر با 
توجه به اينكه بخشي از توليدات پتروپالايشگاه شهيد 
قاسم سليماني محصولات پتروشيمي است، فرصت 

صادرات��ي 3۵ درصد توليدات اين پالايش��گاه فراهم 
مي ش��ود. وي گفت: در اين پتروپالايشگاه، ۲۵ واحد 
فرآيندي احداث خواهد ش��د و سرويس هاي جانبي 
را نيز خودش تأمين مي كند. بر اساس قانون نيز براي 
ساخت آن علاوه بر حضور بخش دولتي، با هلدينگ ها 
و بانك ها مشاركت خواهيم كرد تا ظرف ۵ سال ساخت 

آن به اتمام برسد.
مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران افزود: با توجه به الگوي فرآيندي كه ديديم 
هماهنگي انجام ش��د و مجوزهاي شوراي اقتصاد در 
حال اخذ ش��دن اس��ت. از طرف ديگر مجوز شوراي 
پول و اعتبار براي مجموعه بانك ها را اخذ مي كنيم كه 
قدر السهم شركت ها واريز و شركت ثبت شود تا با توجه 
به اينكه الگو تعريف شده بخشي از مطالعات بنيادي 

انجام شده به سمت فرآيِند عمليات اجرايي برويم.
امير خرمي شاد، معاون وزير صمت و رييس هيات عامل 

سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران 
)ايميدرو( نيز در اين مراسم با اشاره به امضاي تفاهم 
نامه بين ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآروده هاي 
نفتي ايران و ايميدرو براي ساخت يك پتروپالايشگاه در 
منطقه ويژه خليج فارس گفت: بر اساس اين تفاهم نامه 
تأمين ماده اوليه پتروليوم كك كلسينه شده كه يكي 
از طرح هاي مهم براي صنايع معدني توليد آلومينيوم 

است، انجام خواهد شد.
وي با اشاره به اينكه اكنون ايران ظرفيت توليد ۷۷۰ 
هزار تن آلومينيوم را دارد، افزود: تمامي مواد مصرفي 
اي��ن صنعت وارداتي اس��ت و ارزبري بالاي��ي دارد. با 
برنامه ريزي كه درايمي��درو، بر پروژه هايي كه ارزبري 
بالايي دارد تمرك��ز كرده ايم تا بتوانيم با راه اندازي آن 
پروژه ها خروج ارز را به حداقل برسانيم و از ظرفيت هاي 

داخل استفاده كنيم.
خرمي شاد ادامه داد: بر اساس اين تفاهم نامه قرار بر 
اين اس��ت تا روزانه ۲ هزار بشكه وكيوم باتوم و ۲ هزار 
بشكه سي او )كلاريفايد اويل( دريافت كرده و ۴۰ هزار 
تن پتروليوم كك كليسنه توليد كنيم. البته همچنان 
فاصله با نياز داخلي زياد است و در فاز دوم ۱۲۰ هزار 
ت��ن به توليد پتروليوم كك اضافه خواهد ش��د كه در 
آن صورت نيمي از نياز كش��ور را تأمين خواهيم كرد 
و مصرف ارز در اي��ن زمينه ۵۰ درصد كاهش خواهد 

داشت.
شايان ذكر است كه در حوزه آلومينيوم يك ميليارد 

دلار برنامه ريزي سرمايه گذاري انجام شده است.
اين پروژه كه قرار است پتروليوم كك كلسينه توليد 
كند، ۱۵۰ ميليون دلار س��رمايه گذاري نياز خواهد 

داشت.
همچنين ۸۰۰ ميليون دلار سرمايه گذاري براي پودر 
آلومينيوم در نظر گرفته شده كه اگر اين اتفاق بيافتد 
ارزبري آلومينيوم از ح��دود ۷۰ درصد به ازاي هر تن 

به حدود كمتر از ۱۰ درصد كاهش پيدا خواهد كرد.



گروه بازار سرمايه|
 پيش از بررس��ي وضعيت سهام پر حركت بازار وضعيت 
بورس صبح ديروز بلومبرگ در گزارش��ي از بن بس��ت 
مذاكراتي براي تعيين سقف بدهي در امريكا خبر داد. در 
پي اين امتداد اين تعليق، شاخص هاي مهم بورس امريكا 
امروز هم مانند روز گذشته منفي شدند. شاخص داوجونز 
۰.۶۹ درصد، شاخص نزدك ۱.۲۶ درصد و شاخص اس اند 
پي ۵۰۰، ۱.۱۲ درصد سقوط كردند. ريزش شاخص ها 
همزمان با ادامه ضرر و زيان اسناد خزانه داري كوتاه مدت 
دولت امريكا بود. دقيقا پس از پايان دور ديگري از مذاكرات 
ِ بي سرانجام تعيين سقف بدهي. در ايالات متحده، اسناد 
خزانه ابزار بدهي كوتاه مدت است كه توسط دولت فدرال 
منتشر مي شود. نرخ بهره اسناد خزانه دولت ايالات متحده 
مبنايي براي نرخ هاي بهره ساير اوراق بهادار در بازار پول 
اس��ت. بر اساس هش��دارهاي وزارت خزانه داري امريكا 
نكول )افزايش س��قف بدهي هاي دولت( مي تواند از روز 
اول ژوئن )۱۱ خرداد( آغاز ش��ود، با اين حال كاخ سفيد 
و جمهوري خواهان براي تعيين سقف بدهي اين كشور 

هنوز درگير هستند و اختلاف  نظرهاي جدي دارند.
سرمايه گذاران خواستار حق بيمه هاي بالاتري براي 
نگهداري بدهي هاي ايالات متحده هستند، به خصوص 
آنهايي كه در بالاترين خطر نك��ول قرار دارند و زمان 
كمي براي دس��تيابي به توافق براي سياس��تمداران 
باقي مانده اس��ت. ب��ازده اوراق بهادار با سررس��يد ۸ 
ژوئن، بالاتر از ۵.۸ درصد است و اين در حالي است كه 
بازدهي اوراق سررسيد ۳۰ مه كمتر از ۳ درصد است. 
جو بايدن، رييس جمه��ور امريكا و كوين مك كارتي، 
رييس مجلس نمايندگان امريكا، گفت وگوهاي خود 
را در روز دوشنبه مفيد خواندند، اما توافق هنوز دشوار 
 ۵۰۰ S & P است. به همين خاطر روز گذشته شاخص
به اندازه ۰.۳ درصد پايين آمد. شاخص نزدك ۰.۴ هم 
درصد كاهش يافت بلومب��رگ در گزارش ديگري از 
بن بست مذاكراتي براي تعيين سقف بدهي خبر داد. 
كوين م��ك كارتي، رييس مجلس نمايندگان امريكا 
در اواخر بعد از ظهر سه شنبه حين ترك جلسه، گفت 
كه دو ط��رف هنوز به توافقي براي جلوگيري از اولين 
نكول در تاريخ امريكا دست پيدا نكرده اند. گرت گريوز، 
نماينده جمهوري خواهي كه عضو مذاكره كنندگان 
ارشد اس��ت، تنها چند س��اعت پس از يك ديدار دو 
ساعته در كاخ س��فيد با همتايان خود اظهار كرد كه 
دو طرف در بن بس��ت قرار دارند. در پ��ي اين امتداد 
اين تعليق، شاخص هاي مهم بورس امريكا امروز هم 
منفي شد. ش��اخص داوجونز ۰.۶۹ درصد، شاخص 
نزدك ۱.۲۶ درصد و ش��اخص اس اند پي ۵۰۰، ۱.۱۲ 

درصد سقوط كرد.

   سهام پرحركت كدامند؟
برخي از شركت ها هستند كه در ظهر بيشترين حركت و 
ورود و خروج پول را دارند كه در اين گزارش اين موضوع 
 TCS بررسي شده است. پس از آنكه سرمايه گذار فعال
Capital Management، س��هامي را در ش��ركت 
گرف��ت و در نامه اي سرگش��اده گفت كه ش��ركت بايد 
جايگزين هاي استراتژيك از جمله فروش را بررسي كند، 
سهام شركت بازبيني آنلاين بيش از ۹ درصد جهش كرد. 
 Yelp بيش از چهار درصد موقعيت در TCS Capital
ايجاد كرد و به يكي از پنج س��هامدار برتر شركت تبديل 
شد. TCS گفت Yelp »به طرز تكان دهنده اي كمتر از 
ارزش گذاري شده است« و مي تواند به يك خريدار سهام 
خصوصي با حداقل 7۰ دلار به ازاي هر سهم فروخته شود 

كه بيش از ۱۲۰ درصد حق بيمه است.

 AutoZone   
سهام خرده فروش خودرو پس از از دست دادن انتظارات 
درآمدي براي سه ماهه سوم مالي بيش از ۵ درصد سقوط 
كرد.AutoZone ۴.۰۹  ميليارد دلار درآمد داشته است 
كه كمتر از برآورد اجماع ۴.۱۲ ميليارد دلاري تحليلگران 
مورد نظر رفينيتيو است. س��ود ۳۴.۱۲ دلار به ازاي هر 
سهم بالاتر از پيش بيني ۳۱.۵۱ دلاري تحليلگران بود. 
موجودي كالا نسبت به سال گذشته 7.۴ درصد افزايش 

يافته است.

Lowe شركت هاي   
خرده فروش بهبود خانه ۲.۸ درصد در گزارش درآمد سه 
ماهه اول كه انتظارات تحليلگران را شكست داد، پيشرفت 
كرد. اما اين شركت چشم انداز كل سال خود را كاهش داد.

   شورون
 توليدكننده انرژي مستقر در سان رامون، كاليفرنيا، ۳.۱ 
درصد در معاملات ظهر افزايش يافت. HSBC  اوايل روز 
سه شنبه شورون را براي خريد از حالت توقف ارتقای داد 

و دليل آن افزايش احتمالي قيمت نفت بود.

   ارتباطات ويدئويي زوم
پس از گزارش سه ماهه اول سهام ويدئو كنفرانس، سهام 
 ،Refinitiv بيش از 7 درصد سقوط كرد. طبق گزارش
در حالي كه اين شركت انتظارات وال استريت را هم براي 
سود هر سهم و هم درآمد شكست داد، انتظارات زوم براي 

سه ماهه جاري تنها مطابق با انتظارات بود.

Broadcom   
پس از اعلام قرارداد چند ميليارد دلاري تراش��ه اپل 
با برادكام، س��هام Broadcom حدود ۲٪ افزايش 
يافت. اين برنامه چند س��اله ناش��ي از تعهد سازنده 
آيفون به قي��ف ۴۳۰ ميليارد دلاري به اقتصاد ايالات 

متحده است.

BJ عمده فروشي   
 پس از اينكه درآمد فصلي باشگاه عمده فروشي نسبتاً 
بدتر از برآورد تحليلگران نظرس��نجي ش��ده توسط 
Refinitiv بود، سهام ۶.۴ درصد كاهش يافت. فروش 
قابل مقايسه باشگاه بدون احتساب بنزين نيز اندكي 

ضعيف تر از حد انتظار بود.

   پلوتون
 پس از آنكه شركت تجهيزات تناسب اندام متصل، كه 
عمدتاً به خاطر دوچرخه ورزشي در خانه خود معروف 
است، از يك اس��تراتژي بازاريابي جديد براي جذب 
مش��تريان جديد پرده برداري كرد، س��هام ۳ درصد 
افزايش يافت. راه اندازي مجدد نام تجاري، كه در حالي 
رخ مي دهد كه Peloton تلاش مي كند خود را تغيير 
دهد، شامل يك س��اختار قيمت گذاري جديد براي 

برنامه ديجيتال خود است.

   ميكرو دستگاه هاي پيشرفته
سهام ش��ركت نيمه هادي ۱.7 درصد افزايش يافت 
و به بالاترين حد خود در ۵۲ هفته گذش��ته رس��يد. 
بانك امريكا در يادداشت سه شنبه اي، سازنده تراشه 
 AMD را به عنوان يك خريد تك��رار كرد و گفت كه
در آس��تانه يك فرصت بزرگ ديگر است كه ناشي از 

تقاضاي هوش مصنوعي است.

   كايمريكس
سهام بيوتكنولوژي پس از شروع پوشش تحقيقاتي بيرد 
با رتبه برتر ۱.۴ درصد افزايش يافت. اين ش��ركت گفت 
كه نس��بت به درمان »عامل درجه يك« براي تومورها 

خوش بين است.

Lifecore Biomedical   
- پس از اعلام لايف ك��ور ۱۵۰ ميليون دلار براي تامين 
مالي جديد، بازپرداخت وام هاي مدت دار معوق و قرارداد 

عرضه جديد، سهام ۶۰ درصد رشد كرد.

   اينتگرا علوم زيستي
 پس از ارايه دستورالعمل ضعيف شركت فناوري پزشكي 
براي س��ه ماهه دوم، س��هام ۱۵ درصد سقوط كرد. اين 
شركت اعلام كرد كه س��ود هر سهم بايد به ۵۵ سنت تا 
۵۹ سنت برسد كه كمتر از محدوده قبلي 7۵ سنت تا 7۹ 
سنت و برآورد اجماع 77 سنت از سوي تحليلگران مورد 
نظر فكت ست است. اينتگرا گفت كه درآمد بايد بين ۳7۲ 
تا ۳7۶ ميليون دلار باشد كه كمتر از راهنمايي قبلي ۳۹۶ 
تا ۴۰۰ ميليون دلار و اجماع FactSet ۳۹۸.۱ ميليون 
دلار است. س��هام فناوري س��لامت به ترتيب ۱7 و ۱۵ 
درصد افزايش يافت، به دنبال ارتقای براي خريد از خنثي 
در گلدمن ساكس. اين بانك گفت كه كوانتريكس اهرم 
عملياتي بهتري نسبت به انتظارات بازار دارد. و گفت كه 
Myriad داراي مشخصات مالي متفاوتي است كه در 

حال حاضر تخفيف داده شده است.

   دانه برف
 پيش از گزارش سه ماهه سهام محاسبات ابري كه قرار 
است چهارشنبه منتشر شود، سهام ۲.۱ درصد افزايش 
يافت. ولز فارگو گفت كه به سود شركت صعودي است و 

رتبه اضافه وزن را تكرار كرد.

 CCC  راه حل هاي هوشمند   
 سهام CCC Intelligent Solutions پس از ارتقاء به 
عملكرد بهتر از خط Evercore ISI، ۴.۶٪ افزايش يافت. 
اين شركت گفت كه ارايه دهنده خدمات نرم افزاري براي 
بخش بيمه اموال و تلفات »مدت ها قبل از اينكه تبديل به 
روند روز شود، در يك »سفر هوش مصنوعي« بوده است.

Spotify   
 پس از اينكه گوگنهايم س��هام را به عنوان خريد مجدداً 
اعلام كرد، سرويس پخش موسيقي ۱.۳٪ پيشرفت كرد، با 
توجه به اينكه روند استفاده همچنان قوي است و مي تواند 

به Spotify در چرخه رشد سالم كمك كند.

   سقوط »روي« به نرخ 2020
فلز روي در بازارهاي جهاني عقب نش��يني قيمتي قابل 
ملاحظه اي داشت به نحوي كه بهاي اين فلز در معاملات 
آتي كامكس امريكا به ۲ هزار و ۵۱۲ دلار به ازاي هر تن در 
روز شانزدهم ماه مه رسيد كه اين رقم كمترين نرخ فروش 
آن در اين بازار پس از اكتبر ۲۰۲۰ بود. اين عقب نشيني 
قيمتي شامل حال معاملات اين محصول در ساير بازارها 
از جمله ب��ورس فلزات لندن نيز مي ش��د. كاهش بهاي 
روي در بازارهاي جهاني بخشي از عقب نشيني قيمتي 
گس��ترده در بازار فلزات اساسي اس��ت. اگرچه چين از 

قرنطينه هاي سختگيرانه كوتاه آمده است، اما رشد تقاضا 
براي فلزات پس از كاهش محدودي��ت كرونايي در اين 

كشور، نااميدكننده بود.

   كسري 45 هزار تني در 2023
گروه بين المللي مطالعه سرب و روي )ILZSG( همچنان 
معتقد است كه بازار جهاني روي تصفيه شده امسال نيز با 
كمبود عرضه مواجه خواهد شد، اما اين موسسه، پيش بيني 
كسري خود را از ۱۵۰ هزار تن در زمان آخرين به روزرساني 
آماري در اكتبر ۲۰۲۲ به ۴۵ هزار تن كاهش داده است. در 
شرايطي كه ميزان مصرف روي در بازار جهاني حدود ۱۴ 
ميليون تن است، كسري ۴۵ هزار تني فلز روي تصفيه شده 
يعني اين بازار با كمبود ۰.۳ درصدي اين محصول مواجه 
خواهد شد. اگرچه كمبود عرضه نسبت به تقاضا سيگنال 
موثري در جهت رش��د نرخ براي بازار به همراه دارد، اما با 
توجه به كاهش كسري عرضه در اين بازار، اين سيگنال توان 
چنداني براي حمايت قيمتي در بازار ندارد. به اين ترتيب 
ظرف چهار ماه و نيم سپري شده از سال ۲۰۲۳، فلز روي 
دومين عملكرد ضعيف قيمتي پس از نيكل را در معاملات 
بورس فلزات لند به ثبت رسانده است.طبق گزارش هاي 
ILZSG، تقاضاي جهاني براي فلز روي تصفيه ش��ده در 
سال ۲۰۲۲ به ميزان ۳.۹ درصد كاهش يافت؛ اين در حالي 
بود كه ميزان تقاضا براي اين فلز از س��وي چين به عنوان 
بزرگ ترين مصرف كننده روي در دنيا افتي ۴.۹ درصدي 
داشت. حدود ۶۰ درصد از مصرف فلز روي به شكل فولاد 
گالوانيزه است كه به طور گسترده در بخش ساخت و ساز و 
خودرو استفاده مي شود، كه هر دوي آنها در سال گذشته 
به شدت تحت تاثير قرنطينه هاي چين كاهش داشتند. اما 
ILZSG انتظار دارد كه تقاض��اي چين براي فلز روي در 
سال جاري ۲.۱ درصد بهبود يابد. چنين رشدي براي ساير 
نقاط دنيا نيز پيش بيني مي شود. داده هاي انجمن جهاني 
سرب و روي نش��ان مي دهد كه ميزان توليد روي تصفيه 
شده نيز در سال گذشته به ميزان ۳.۸ درصد كاهش يافت؛ 
اين در حالي است كه برآورد مي شود، ميزان توليد اين فلز 
در سال جاري با ۳.۱ درصد افزايش خواهد يافت. البته اين 
موسسه در اكتبر ۲۰۲۲ پيش بيني رشد ۲.۶ درصدي در 
توليد فلز روي تصفيه شده را داشت. ILZSG انتظار دارد 
كه توليد فلز روي پالايش ش��ده چين در س��ال جاري به 
ميزان ۴ درصد افزايش ياب��د؛ چرا كه واحدهاي ذوب اين 
كشور سرمايه گذاري نسبتا بالايي در بخش تصفيه و پالايش 
انجام داده اند. سهم اروپا در زنجيره تامين فلز روي ظرف سال 
گذشته كاهش داش��ت. چندين كارخانه ذوب و پالايش 
فلز روي در سال گذشته به دليل قيمت بالاي برق به طور 
كامل فعاليت خود را متوقف و برخي از ميزان فعاليت خود 
كاستند. به گفته ILZSG از توليد فلز روي اروپا براي سال 
گذشته به ميزان ۱۱.۴ درصد كاسته شد؛ اما انتظار مي رود 
كه ميزان توليد در سال ۲۰۲۳ رشدي ۲.۳ درصدي داشته 
باشد. با اين وجود ميزان بهبود توليد و رشد عرضه، مطابق 
با رشد تقاضا نيست و بنابراين احتمالا بازار در سال جاري با 

كمبود فلز روي مواجه مي شود.
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محرك 
موج صعودي جديد بورس

 بورس�ان| احس��ان حريرچي، كارش��ناس ارشد 
سرمايه گذاري عنوان كرد: مهم ترين عامل تاثيرگذار 
بر بورس دلار است؛ در صورت تثبيت نرخ دلار بورس 
تهران در كوتاه مدت پتانسيل زيادي براي رشد ندارد 
به دليل اينكه هزينه شركت ها رو به رشد است و ثبات 
نرخ دلار موجب كاهش سودسازي شركت ها خواهد 
ش��د. پس به نظر مي رسد ش��اخص كل در محدوده 
فعلي همچنان نوس��ان خواهد كرد و متعادل در بازه 
بين ۲ تا ۲.۵ ميليون واحدي به مسير خود ادامه دهد. 
در حال حاضر نسبت ارزندگي كليت بازار سرمايه اعداد 
متعادلي است و درصد تقسيم سود بسياري از شركت ها 
پتروشيمي و دارو قابل توجه است كه مي تواند اين سود 
مجددا به سطح بازار سهام برگشته و p/e را كاهش دهد 
اما نرخ هاي جهاني همچنان چشم انداز مبهمي دارد و 
پيش بيني ها حاكي از احتمال اصلاح يا تثبيت نرخ ها 
است اما از ۲ ماه آينده با حركت رو به رشد مجدد در نرخ 
دلار بايد منتظر رالي صعودي جديد در بورس باشيم.

وي در رابطه با دلايل افزايش نرخ دلار گفت: با در نظر 
گرفتن نرخ تعادلي دلار در س��طوح ۵۰ هزار تومان، 
با توجه به اينك��ه پايه پولي و نقدينگي بدون رش��د 
اقتصادي در حال تجربه رش��د ميانگين ۵۰ درصدي 
هستند و همچنين نس��بت پول به شبه پول افزايش 
يافته است به نظر مي رسد كه در صورت ادامه عرضه 
ارز با اين نرخ شاهد افزايش تقاضا در بازار خواهيم بود. 
برخلاف گذش��ته كه دلار ابتدا رش��د كرده بعد ساير 
بازارها به دنبال آن حركت مي كردند اما در حال حاضر 
به نظر مي رسد ساير بازارها هوشمندترعمل مي كنند 
و با همه اين موارد با آزادسازي پول هاي بلوكه شده در 
س��امانه يكپارچه خودرو، تقاضا در بازارهاي مختلف 
افزايش يافته و بايد منتظر خيز جديد افزايش قيمت 
در بازارهاي مختلف باشيم در اين بين نيز نمي توان وزن 
قابل توجهي به مذاكرات برجامي و تحولات سياسي 
داد. اين كارشناس در پايان به صنايع پيشتاز در ادامه 
مس��ير بورس اش��اره كرد و گفت: با توجه به افزايش 
بيشتر قيمت دلار در ماه هاي آينده نسبت به نوسانات 
قميت هاي جهاني، صنايع كالايي و كاموديتي محور 
جذابيت بيشتري خواهند داش��ت چراكه وابستگي 
سود اين شركت ها به نرخ دلار بسيار بيشتر از نرخ هاي 
جهاني اس��ت در اين بين فولادي ها پتروش��يمي ها 
و پالايشي ها با توجه به سودس��ازي واقعي و طرح ها 
توس��عه اي كه دارند پتانسيل بيش��تري براي رشد 

خواهند داشت.

افزايش ضريب اعتبار كارگزاري ها
 مساوي با افزايش اعتماد 

سنا| محسن عباس��لو مديرعامل كارگزاري ارگ 
هومن ضمن تاكيد ب��ر تاثير مثبت ۳ مصوبه هفته 
گذشته سازمان بورس بر روند بازار سرمايه، بيان كرد: 
اواسط ارديبهشت ماه، شايعات و شائبه هايي مبني 
بر عرضه دستوري و... در بازار سرمايه شكل گرفته 
بود كه منجر به بي اعتمادي شد و افت قيمت شديد 
سهم ها در مدت يك هفته را در پي داشت. با صدور ٣ 
مصوبه حمايت از بازار سرمايه توسط سازمان بورس، 
اين نگراني ها تا حد زيادي مرتفع ش��د. مديرعامل 
كارگزاري ارگ هومن در رابطه با تاثير مصوبه افزايش 
ضريب اعتبار كارگزاري ها گفت: يكي از مصوبه هاي 
سازمان بورس در راستاي حمايت از بازار سرمايه و 
افزايش اعتماد سرمايه گذاران، افزايش ضريب اعتبار 
كارگزاري ها از ٥٠ به ٦٠ درصد بود. معمولًا كميته 
پايش ريس��ك، هر زمان قيمت سهام رشد زيادي 
داشته باشد، به منظور كاهش ريسك كارگزاري ها 
اقدام به كاهش ضريب اعتبار كارگزاري ها مي كند 
و افزايش ضريب اعتبار كارگزاري ها، ش��ائبه رشد 
غيرمنطقي س��هام را از بين برد. در يك ماه گذشته 
در اين خصوص تصميماتي اتخاذ شد و چند هفته 
قبل، ضريب اعتبار كارگزاري ها از ۶۰ درصد به ۵۰ 
درصد كاهش يافت و اي��ن اقدام به برخي از فعالان 
بازار س��رمايه اين سيگنال را داد كه احتمالًا قيمت 
سهام رش��د حبابي داشته و متوليان بازار سرمايه با 
كاهش ضريب اعتبار كارگزاري ها، به نوعي به بازار 
هشدار داده اند. تاثير اين شائبه، موجب منفي شدن 
جو رواني بازار و افزايش عرضه ها شد. اما بعد از آنكه 
از اواسط ارديبهشت ماه شاهد افت قيمت قابل توجه 
س��هام در مدت يك هفته بوديم، س��ازمان بورس 
با ابلاغ ٣ مصوبه جديد، ك��ه افزايش ضريب اعتبار 
كارگزاري ها يكي از اين مصوب��ات بود، تلاش كرد 
به بازار اطمينان خاطر داده ش��ود كه قيمت سهام، 
حبابي نيست و نگراني بابت رشد قيمت سهام وجود 
ندارد. عباسلو تصريح كرد: به نظر مي رسد افزايش 
يا كاهش ضريب اعتب��ار كارگزاري ها، بيش از آنكه 
تاثير واقعي بر معاملات بازار داشته باشد، تاثير رواني 
دارد. اين كارشناس بازار سرمايه در خاتمه، ضمن 
تاكيد بر ارزندگي بسياري از سرمايه هاي بزرگ بازار 
اظهار كرد: نس��بت P/E فوروارد خيلي از سهم هاي 
بزرگ بازار حدود ۵ الي ۶ اس��ت با توجه به افزايش 
نرخ ارز، رشد سهم هاي بزرگ  و بنيادي بازار سرمايه 
نگران كننده نيست؛ اما به دليل ترس و بي اعتمادي 
سرمايه گذاران نسبت به بورس، به محض منفي شدن 
بازار در اواسط ارديبهشت ماه، در نمادهاي ارزنده و 
بنيادي بازار نيز فشار فروش شدت گرفت؛ حالا آنكه 
معتقدم رشد اين س��هم ها جاي هيچ گونه نگراني 
ندارد. البته كه بايد نگران رش��د غيرمنطقي برخي 
سهم هاي كوچك بازار باشيم، اما راهكار جلوگيري 
از حباب در برخي نمادهاي كوچك در بازار سرمايه 
افزايش حجم مبنا يا كاهش دامنه نوسان در اينگونه 
سهم هاست. به هرحال، بازار سرمايه مناسب ترين 
بازار براي جذب نقدينگي، كاهش تورم و كمك به 
رشد توليد است و اميدواريم تدابيري انديشيده شود 
كه اعتماد عمومي در اين بازار افزايش يافته و شاهد 

رشد منطقي اين بازار باشيم.

بورس دوباره رشد كرد
ش��اخص كل بورس ته��ران در پاي��ان معاملات 
ديروزچهارش��نبه، س��وم خرداد ماه ب��ا ۱۵ هزار و 
۱۶۴ واحد افزايش در ارتفاع ۲ ميليون و ۳۴۵ هزار 
واحدي ايستاد. شاخص هم وزن با يك هزار و 7۶۶ 
واحد افزايش به 7۹۲ هزار و ۹۰۶ واحد و ش��اخص 
قيمت با يك هزار و ۳۵ واحد رش��د به ۴۶۴ هزار و 

۶۳7 واحد رسيد. 
در معاملات بورس تهران، بيش از ۱۲ ميليارد و ۳۰۳ 
ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۹۸ 

هزار و ۶۱۸ ميليارد ريال معامله شد.
پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با سه هزار و ۲۲ 
واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با ۲ هزار و ۹۵۳ 
واحد، پالايش نفت تهران )ش��تران( با يك هزار و 
7۸۹ واحد، پتروشيمي نوري )نوري( با يك هزار و 
77۸ واحد و نفت و گاز و پتروشيمي تأمين )تاپيكو( 
با يك هزار و ۶۲۳ واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس 
داشتند. در مقابل معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( 
با 7۳۵ واحد، بانك ملت )وبملت( با 7۱7 واحد، ايران 
خودرو )خودرو( ب��ا ۵۲۳ واحد و ملي صنايع مس 
ايران )فملي( با ۴۸7 واحد تاثير منفي بر ش��اخص 

بورس داشتند. 
گروه خودرو هم در معاملات اين روز صدرنش��ين 
برتري��ن گروه هاي صنعت ش��د و در اي��ن گروه ۲ 
ميليارد و ۱7۳ ميليون برگه سهم به ارزش ۱۱ هزار 
و ۱۲۱ ميليارد ريال دادوستد شد. شاخص فرابورس 
نيز در آخري��ن روزكاري هفته چهار واحد كاهش 
داشت و به ۲۹ هزار و ۴۹۲ واحد رسيد. در اين بازار 
بيش از هفت ميليارد و ۱۴۹ ميليون برگه س��هم و 
اوراق مالي دادوس��تد شد و تعداد دفعات معاملات 
امروز فرابورس بي��ش از ۳۹۳ ه��زار و ۸۸۰ نوبت 
بود. پليمر آرياساسول )آريا(، پتروشيمي زاگرس 
)زاگرس(، والايش نفت لاوان )شاوان( و صنعتي مينو 
)غصينو( تاثير مثبت بر شاخص فرابورس داشتند. در 
مقابل سرمايه گذاري مالي سپهر صادرات )وسپهر(، 
پتروشيمي تندگويان )شگويا(، آهن و فولاد غدير 
ايرانيان )فغدير( و ايران خودرو ديزل )خاور( با تاثير 

منفي بر اين شاخص همراه بودند.

سايت جديد tsetmc با سايت 
قديم چه تفاوت هايي دارد؟

باش�گاه خبرنگاران| روح الله دهقان گفت: در 
ابتدا بايد اش��اره كرد كه امروز گزارشي از اختلال 
 tsetmc داده نش��ده اس��ت در حال حاضر سايت
در دو بخش سايت قديم و جديد در حال سرويس 
دهي اس��ت روز گذشته افراد ي كه به سايت قديم 
نيازمند بودند به آن دسترس��ي نداشتند كاري كه 
امروز انجام گرفت اين بود كه لينك سايت قديم را 
در سايت جديد قرار داديم و دسترسي با سايت قديم 
مطلوب تر شد. او افزود: از نظر نحوه سرويس دهي 
اختلالي نداريم و همه س��ايت ها بالا است و مساله  

خاصي نيست. 
دهقان در پاسخ به اين سوال كه چرا فيلتر هاي سايت 
قديمي در سايت جديد فعال نيستند؟ گفت: فيلتر ها 
بايد بازنويسي شود فيلترها جزو امكاناتي نيست كه 
شركت مديريت فناوري، توسعه داده باشد كه بتواند 
تطابق آن را با س��ايت جديد حفظ كند قاعدتا بايد 
فيلتر ها در سايت جديد با ساختار جديد بازنويسي 
شود كه كار سختي هم نيست و افراد اگر مي خواهند 
از فيلتر هاي خود استفاده كنند سايت قديمي در 
دسترس است. او در نهايت در خصوص تفاوت سايت 
جديد tsetmc با سايت قديم گفت: عمده برتري 
سايت جديد نس��بت به قديم در حوزه تكنولوژي 
استفاده ش��ده و به روز رساني هاي بعدي است كه 
راحت تر مي توانيم در س��ايت جديد اعمال كنيم 
سايت قديمي نزديك به ۱۲ سال مورد استفاده قرار 
 گرفته و تكنولوژي آن قديمي است كه به روز رساني 
خاصي براي آن انجام نمي گيرد سعي شد در سايت 
جديد ظاهر قديمي حفظ شود اما از نظر تكنولوژي 
كاملا متفاوت است و از اين به بعد توسعه و ابزارها بر 
روي سايت جديد خواهد بود و امكان توسعه سايت 

قديمي وجود ندارد.

تالار برق سبز
نخستين مدل در غرب آسيا

راديواقتص�اد| علي نق��وي، مديرعامل بورس 
انرژي ايران توضي��ح داد: اگر در قيمت گذاري برق 
حرارتي، قيمت سوخت را نيز در نظر بگيريم، قيمت 
برق تجديدپذير حدود نصف قيمت تمام شده برق 
حرارتي مي شود و بسيار به صرفه به شمار مي رود. 
نقوي در تشريح س��از و كار حاكم بر عرضه برق در 
بورس انرژي عنوان كرد: اگر عرضه كنندگان نتوانند 
برق توليدي را در بورس به فروش برسانند سازمان 
انرژي هاي تجديدپذير 7۰ درصد قيمت كش��ف 
شده در بورس را به نيروگاه ها پرداخت خواهد كرد. 
او اف��زود: با توجه به اينكه تولي��د برق تجديدپذير 
صرفه جويي هاي��ي را حاص��ل مي كن��د، هر يك 
كيلووات برق حدود ۰/۲7 متر مكعب گاز يا۰/۲7  
ليتر نفت خام صرفه جويي اتفاق مي افتد. در نتيجه 
دولت قادر خواهد بود مشوق هايي را در چارچوب 
گواهي صرفه جويي و گواهي سپرده نفت خام براي 

سرمايه گذاران طراحي كند.
 نقوي خاطرنش��ان كرد: وزارت ني��رو برنامه ريزي 
كرده اس��ت كه ۴هزار مگاوات برق تجديدپذير را 
وارد مدار كند و تا پايان دولت سيزدهم اين عدد را 
به ۱۰ هزار مگاوات برساند. مديرعامل بورس انرژي 
ايران اين موضوع را انگيزه اي براي عرضه كنندگان 
دانست و گفت: همه مشتركان بالاي يك مگاوات 
موظف اند يك درصد از ان��رژي موردنياز خود را از 
طريق تجديدپذيرها تامين كنند و اين رقم را تا پايان 

سال پنجم به پنج درصد برسانند.

»تعادل«گزارشميدهد

كدام سهام بيشترين حركت را دارند؟

كارنامه صنايع بورسي در ارديبهشت 1402
بازار س��هام در ارديبهشت ماه امس��ال با فراز و فرود 
ش��اخص كل همراه بود. بورس تهران پس از اصلاح 
روند ش��اخص كل، در حال تعويض تركيب صنايع 
برنده است تا بر روند هاي پيش روي معاملات سهامي 
سوار شود. شاخص صنايع بورسي در ماه فراز و فرود 
ش��اخص كل با تغييرات بخصوصي همراه بودند. با 
وجود نوسان سنگين شاخص صنايع در ارديبهشت 
ماه و شكس��ت ركورد ۲ ميليون ۵۰۰ هزار واحدي 
ش��اخص كل، برخي از صنايعي كه در نيمه ابتدايي 
دومين ماه س��ال جاري با رش��د ت��راز قابل توجهي 
همراه بودند؛ در نيمه دوم ارديبهشت به نزديكي تراز 
ابتدايي اين ماه برگش��تند و بازدهي مثبت و منفي 
اندكي را به ثبت رس��اندند. شدت بازگشت شاخص 
صنايع در اين ماه به تراز هاي ابتدايي در حدي بوده 
كه در بي��ن ۳۰ صنعت بزرگ ب��ورس تهران تنها ۸ 
صنعت با بازده��ي مثبت به كار خود پايان داده اند.با 
اين وجود در روزهاي انتهايي ارديبهشت ماه، برخي 

از صنايع با استقبال كدهاي حقيقي مواجه شدند كه 
نشان دهنده تغيير روند معاملات سهامي بود.

   صنعت انبوه سازي 
صدرنشين بازدهي ارديبهشت ماه

بر اس��اس گزارش اكوايران، برآيند نوس��ان سنگين 
ش��اخص صنايع در ارديبهشت امس��ال به رشد تراز 
۸.۴ درصدي ش��اخص صنعت انبوه سازي ختم شد 
كه بيش��ترين بازدهي را در ميان شاخص ۳۰ صنعت 
ب��زرگ بورس ته��ران به ثبت رس��اند. روند صعودي 
ش��اخص اين صنعت نيز به واسطه رشد قيمت بالاي 
برخ��ي از نماد هاي انبوه س��ازي همچون ثبهش��از و 
ثشاهد بوده اس��ت. دومين بازدهي بالاي ۳۰ صنعت 
 بزرگ بورس تهران در ارديبهش��ت متعلق به صنعت 
ماشين آلات و تجهيزات بود كه شرايط مشابه اي را با 
صنعت انبوه سازي پشت سرگذاشت. تراز شاخص اين 
صنعت با رش��د 7.7 درصدي دومين بازدهي دومين 

ماه سال را به ثبت رساند. صنعت بانك ها و موسسات 
اعتباري نيز كه در روز هاي انتهاي ارديبهشت پيشران 
بازار س��هام به شمار مي رفت در ارديبهشت ماه با 7.۲ 
درصد رشد شاخص، س��ومين بازدهي ماه را به ثبت 
رساند. صنايع قند و ش��كر، رايانه، كاشي و سراميك، 
فرآورده هاي نفتي و محصولات شيميايي ديگر صنايعي 

بودند كه در ارديبهشت ماه با رشد تراز مواجه شدند.

   ريزش 13 درصدي شاخص صنعت بيمه 
و بازنشستگي

در بي��ن ۳۰ صنعت بزرگ بورس تهران، ش��اخص ۲۲ 
صنعت ارديبهش��ت ماه امس��ال را با كاهش تراز پشت 
سرگذاش��تند. در اين ميان ش��اخص صنع��ت بيمه و 
بازنشس��تگي با ۱۳ درصد ريزش تراز كمترين بازدهي 
را به ثبت رساند و صنعت ساير واسطه گري هاي مالي با 
۱۱.۸ درصد افت تراز دومين بازدهي منفي اين ماه را به 
خود اختصاص داد. صنعت تأمين آب و برق و گاز، صنعت 

اطلاعات و ارتباطات و صنعت خدمات فني و مهندسي 
از ديگر صنايعي بودند كه شاخص آنها در اين ماه بيش از 
۱۰ درصد ريزش تراز داشته است. پنج صنعت سنگين 
بورس تهران نيز در ارديبهش��ت ماه امس��ال با بازدهي 
كمتر از منفي و مثبت ۴ درصد به كار خود پايان دادند. 
بازار سهام در حال حاضر آماده حركتي جديد است. با 
فرود شاخص كل پس از رشد تراز اخير، بازار تعادل و كف 
حمايتي قدرتمند خود را يافته اس��ت و در حال حاضر 
حساسيت خاصي را به اخبار نشان مي دهد. در اين روز ها 
با توجه به پيش بيني هاي بنيادي تحليلگران از شرايط 
صورت هاي مالي سال گذشته و ديگر خبر هاي بنيادي 
كدال، مي توان س��يگنال هاي مثبت بازار را در دس��ت 
شركت هاي بازار سهام و سيگنال هاي منفي را در دامن 
تصميمات و اخبار انتشاري از سوي نهاد ها و سازمان هاي 
دولتي يافت. حال بايد منتظر باشيم تا واكنش بازار سهام 
را به سيگنال هاي منفي و مثبت دريابيم و ببينيم كه زور 

كدام خبر بيشتر است.



گروه راه و شهرسازي|
20 ميلي��ون نفر در قالب 6 ميليون خانوار، در كش��ور 
مستاجر هستند. خانوارهايي كه هر سال يا هر چند سال 
يك بار، بالاجبار به هنگام عقد قرارداد اجاره، موظف به 
پرداخت حق كميس��يون بنگاه هاي املاك و 9 درصد 
ماليات ارزش افزوده هستند. اين جمعيت از ديروز، با 
راه اندازي سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور، 
بدون مراجعه به بنگاه، تنها با درج اطلاعات خود و موجر 
در اين سامانه مي توانند نسبت به ثبت اجاره نامه هاي 
خود و دريافت ك��د رهگيري به صورت قانوني، رايگان 
و بدون پرداخ��ت ماليات اقدام كنند. ب��ه اين ترتيب، 
در صورتي كه اس��تفاده از اين سامانه فراگير شود، هم 
درآمد مشاوران املاك به شدت دچار افت خواهد شد 
و ه��م درآمدهاي مالياتي دولتي آس��يب خواهد ديد. 
بي ترديد، تعداد معاملات اجاره همواره از تعداد معاملات 
ملكي بيشتر اس��ت. به ويژه در دوران ركود معاملاتي، 
بخش قاب��ل توجهي از درآمد بنگاه هاي ملكي از محل 
دريافت حق كميسيون اجاره تامين مي شود. از اين رو، 
پيش بيني مي ش��ود كه تعداد بنگاه هاي ملكي كشور 
كه طي دو دهه اخير به ش��دت افزايش يافته بود، طي 
سال هاي آتي، كمتر و كمتر ش��ود و مشاوران كنوني 
مجبور به فعاليت در ساير مش��اغل شوند. با اين حال، 
مستاجران كه با تنگناي مالي شديدي روبه رو هستند، 
با راه اندازي اين سامانه، هزينه هاي كمتري را خواهند 
پرداخت و در نتيج��ه ورود اين متغير جدي��د به بازار 
اجاره، براي آنه��ا و حتي براي موجران نيز خوش يمن 

تلقي مي شود.
به گزارش »تع��ادل«، در اولين مرحله ش��روع به كار 
سامانه معاملات املاك و اس��كان كشور، امكان ثبت 
و اس��تعلام قراردادهاي ثبت ش��ده براي قرارداد اجاره  
مس��كن در حالت يك به يك )يك مالك شش دانگ 
به يك مستاجر(، به صورت برخط فراهم شده و هر دو 
مي توانند قرارداد اجاره  واحد مس��كوني مورد معامله 
 خ��ود را ب��دون نياز مراجعه ب��ه بنگاه در اين س��امانه 
)https: //amlak.mrud.ir/( انج��ام داده و ك��د 
رهگيري و نسخه  الكترونيكي آن را رايگان دريافت كنند.

   ثبت قرارداد بدون پرداخت ماليات
هادي عباس��ي، مع��اون وزير راه و شهرس��ازي ديروز 
در يك نشس��ت خبري با رونمايي از سامانه معاملات 
املاك و مستغلات كشور با بيان اينكه اصولًا در روابط 
اجتماعي و اقتصادي قرارداد نقش تعيين كننده دارد و 
مبتني بر قرارداد وارد قرار و رابطه اجتماعي و اقتصادي 
مي شوند، اظهار كرد: كشورهايي پيشرفته هستند كه 
قرارداد پيش��رفته داشته باش��ند.  وي افزود: در عصر 
حاضر وارد هوش��مندي قرارداد شده ايم و در يك روند 
جهاني هستيم و در بحث نوع قراردادها، وارد قراردادهاي 
مردمي )p&p( شده ايم و امروز سامانه معاملات املاك 
و مستغلات با اين رويكرد و اين قالب قرارداد رونمايي 

مي شود. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: نحوه ثبت قرارداد 
اجاره در اين سامانه به اينگونه است كه افراد مبتني بر 
درگاه دولت هوشمند وارد سامانه مي شوند و ابتدا موجر 
قرارداد را ثبت و فرم را پر و پس از آن مس��تاجر به ثبت 

قرارداد در سامانه اقدام مي كند. 
وي اف��زود: هر يك از دو طرف بايد يك ش��اهد معرفي 
كنند و ش��ماره موبايل ثبت و رمز يك بار مصرف براي 
شاهد ارسال و ش��ماره ثبت مي ش��ود و كد رهگيري 
رسمي با باركد صادر مي ش��ود و قابل استعلام گيري 
است. معاون امور مسكن و ساختمان گفت: راه اندازي 
آزمايشي اين س��امانه صورت گرفته و 1400 قرارداد 
اجاره ثبت ش��ده و امروز به صورت رس��مي رونمايي 
است و اين سامانه در تمام ايام حتي تعطيل به صورت 
شبانه روزي فعال است.  عباسي تاكيد كرد: در كنار اين 
سامانه، سامانه مش��اوران املاك پابرجا است و افراد از 
هر دو طريق مي تواند ورود كنند و كد رهگيري بگيرند. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه با راه اندازي 
اين سامانه مشاوران املاك جمع نخواهند شد، اظهار 
كرد: مشاوران املاك خدمات مختلفي ارايه مي دهند 
و به هم رساني و پيدا كردن دو طرف قرارداد از خدمات 
مش��اوران املاك است و هيچ وقت مش��اوران املاك 
جمع آوري نمي شوند. مشاوران املاك در دنيا از دعواي 
حقوقي دو طرف قرارداد جلوگيري مي كند و ما هم در 
آينده مش��اوران املاك حرفه اي خواهيم داشت و فضا 
رقابتي تر خواهد ش��د. عباسي در پاس��خ به اين سوال 
كه اگر بين طرفين مش��كلي ايجاد شود هر يك طرف 
براي رفع مش��كل به كجا مراجعه خواهند كرد، گفت: 
همين الان هم اگر مش��كلاتي پيش آيد هم مشاوران 
املاك به آن ورود نمي كند و طرف قرارداد به دستگاه 
قضايي مراجعه مي كنند. معاون وزير راه و شهرسازي 
در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه آيا بندهاي قرارداد در 
اين سامانه ثابت اس��ت يا هر يك از طرف مي تواند بند 
و موضوعي را به آن اضاف��ه كنند، تاكيد كرد: بندهاي 
قرارداد سامانه ثابت است اما بندهاي قابل ويرايش هم 
وج��ود دارد و دو طرف ق��رارداد مي توانند بندهايي به 
قرارداد اضافه كنند.  عباسي در پاسخ به اينكه مشاوران 
املاك هم مدعي هس��تند صدور كد رهگيري رايگان 
بوده، گفت: اينگونه نيست و صدور كد رهگيري از سوي 
مشاوران املاك رايگان نبوده اما پس از راه اندازي اين 
سامانه مشاوران املاك هم اخيرا كد رهگيري را به طور 

رايگان صادر مي كنند.  وي در پاسخ به اينكه معمولا در 
قراردادهاي اجاره دو طرف از س��وي مشاوران املاك 
به هم معرفي مي ش��وند و ش��رط اين هم رساني عقد 
قرارداد در بنگاه اس��ت از اين رو به نظر نمي رس��د اين 
س��امانه براي قراردادهاي جديد اجاره ب��ه كار بيايد و 
بيش��تر متوجه موارد تمديد قرارداد مي ش��ود، گفت: 
اين سامانه فرصت اقتصادي براي افراد ايجاد مي كند 
و ممكن اس��ت كه دو طرف قرارداد همكار و همسايه 
هم باشند و به توافق مي رسند و بدون نياز به مراجعه به 
بنگاه قرارداد منعقد مي شود و اين قرارداد رسمي است 
و كد رسمي صادر مي شود.  معاون وزير راه و شهرسازي 
تاكيد كرد: قراردادهاي اجاره در اين سامانه به هيچ وجه 
مشمول ماليات جديد نمي ش��وند و مردم نگران اين 

موضوع نباشند.
وي درب��اره اينكه آمار جدي��د و به روز ش��ده از تعداد 
مستأجران در كشور وجود دارد، گفت: برآورد اين است 
كه 6 ميليون خانوار مستاجر هستند به عبارت ديگر ٢٠ 
ميليون نفر در كشور مستاجر هستند. معاون مسكن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي با اعلام اينكه طي 10 روز 
اخير حدود ۵0 هزار نفر به سامانه مراجعه كرده اند كه تا 
اين لحظه حدود ۵000 قرارداد ايجاد شده و براي 1۳66 

قرارداد تا اين لحظه كد رهگيري صادر شده است.

   مهم ترين هدف سامانه؟
عباسي در پاس��خ به اينكه مهم ترين هدف وزارت راه 
براي راه اندازي س��امانه ثبت رايگان قراردادهاي اجاره 
مسكن، گفت: كاهش هزينه مبادله در اقتصاد در فرآيند 
قراردادهاي اجاره مسكن مهم ترين هدف از اين اقدام 
بوده است. همچنين قراردادهاي اجاره در اين سامانه به 
هيچ وجه مشمول ماليات جديد نمي شوند و مردم نگران 

اين موضوع نباشند.

   وام مضاعف براي متقاضيان مسكن دولتي 
با 2 درصد سود

عباسي در جمع خبرنگاران نيز با بيان اينكه خبرهاي 
خوبي براي متقاضيان نهضت ملي مسكن داريم، گفت: 

اولين خبر خوب اس��ت كه سقف تسهيلات را به ۵۵٠ 
ميليون تومان افزايش داد و به بانك ها ابلاغ شده است. 
وي ادام��ه داد: دومي��ن خب��ر خوب اين اس��ت كه به 
دهك ه��اي اول و دوم كه براي پرداخ��ت آورده اوليه 
مشكل داشتند وام 4٠٠ ميليون تومان با نرخ ٢ درصد 
و در زمان پرداخت ١۵ ساله و براي دهك سوم و چهارم 
وام ٣٠٠ ميليون توماني با نرخ دو درصد در مدت زمان 
١۵ س��اله از محل صندوق ملي مسكن ارايه مي شود. 
همچنين مصوبه خوبي داريم كه بافت فرسوده با زمين 
و وام س��اخت تهاتر كنند كه ارزش زمين بيشتر از آن 

وام خواهد بود. 
معاون وزير راه و شهرسازي در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه قرار بود درفاز اول نهضت ملي مسكن ٢ ميليون 
واحد به مردم تحويل شود و مردادماه زمان اجراي فاز 
اول تمام مي ش��ود، تا دو ماه ديگ��ر چند واحد تحويل 
خواهد شد، اظهار داشت: در حال حاضر زمين ١۵٠ هزار 
واحد مسكوني براي دسته هاي گروهي و انفرادي، زمين 
۵۵٠ هزار واحد گروه انبوه سازان، زمين ١١۵ هزار واحد 
نيروهاي مسلح، زمين ١٠٠ هزار واحدشهري در بافت 
فرسوده، زمين ١٠٠ هزار واحد خود مالكي، زمين ٢٢٠ 
هزار واحد روس��تايي تامين و ساخت اين واحدها آغاز 
شده است. عباسي گفت: در مجموع علميات ساخت 
يك ميليون و ٢٣۵ هزار واحد شروع شده و سخت ترين 
مرحله س��اخت تامي��ن زمين بوده اس��ت.  وي تاكيد 
كرد: نهضت ملي مس��كن پروژه مردمي است و وزارت 
راه و شهرس��ازي بستر را فراهم مي كند و موظف است 
امتيازات را ارايه و قرار نيست كه صرفا مسكن بسازيم. 

   ساخت خوابگاه متاهلي
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: وارد ساخت خوابگاه 
متاهلي هم شده ايم و با دو دانشگاه در اين باره قرارداد 
منعقد كرديم. عباس��ي همچنين درباره قيمت نهايي 
نهضت ملي مسكن اظهار كرد: با توجه به عوامل متعدد 
تاثيرگذار در قيمت گذاري و ش��رايط ساخت هر واحد 

امكان اعلام قيمت مشخص و ثابت وجود ندارد.
وي درباره اجراي قانون جواني جمعيت و تامين اراضي 
متقاضيان گفت: درباره اجراي قانون جواني جمعيت 
تكاليفي را بر عهده وزارت راه و شهرسازي گذاشته شد و 
در اسفند ماه سال گذشته دستورالعمل اين قانون ابلاغ 
شد و كس��اني كه از ٢4 آبان ماه س��ال ١4٠٠ صاحب 
فرزند سوم و بيش��تر شدند مشمول دريافت ٢٠٠ متر 
مربع زمين مي ش��وند.   وي ادامه داد: خانوار مش��مول 
بايد هزينه هاي آماده س��ازي زمين را در 6 س��ال با دو 
س��ال تنفس به صورت اقس��اط بپردازند كه هزينه ها 
بين ۵٠ تا ٢٠٠ ميليون تومان متفاوت اس��ت چراكه 
هزينه آماده سازي اراضي متفاوت از هم بوده و برخي از 
اراضي شامل هزينه هاي»كوه بُري«براي آماده سازي 

زمين مي شوند.
عباس��ي ادامه داد: تاكنون ٨٠ ه��زار نفر براي دريافت 
اين وام ثبت نام كردند و ٣ هزار قطعه زمين به واجدان 
شرايط تحويل شده است. وي افزود: بايد توجه داشت 
كه اين اراضي در شهرهاي كمتر از ۵٠٠ هزار جمعيت 
ارايه مي شود براي مثال براي متقاضيان ساكن تهران 

اراضي در ايوانكي تحويل خواهد شد.
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تحقق 147 درصدي بودجه 
تهران در سال 1401

عليرضا جاويد، معاون ش��هردار تهران از تحقق 147 
درصدي بودجه مصوب شوراي ش��هر تهران در سال 
1401 خبرداد. او كه در نشس��ت ش��وراي شهرداران 
مناطق 22گانه سخن مي گفت، ضمن بررسي عملكرد 
مناطق تهران بر مبناي گ��زارش اداره كل هماهنگي، 
نظارت و پيگيري امور مناطق، لزوم برنامه ريزي جدي در 
حوزه هاي درآمدي و نگه داشتي شهر در نيمه نخست 
سال 1402 را مطرح و از تلاش هاي مناطق 22 گانه در 
تحقق مباحث بودجه اي و به ويژه تحقق 147 درصدي 
بودجه مصوب شوراي شهر تهران در سال 1401 تقدير 
و تش��كر كرد. معاون شهردار تهران با توجه به ايام دهه 
كرامت از ويژه برنامه شهرداري تهران در برخي مناطق 
مركزي ش��هر در جهت بالا بردن نش��اط اجتماعي و 
ترويج روح معنوي اين ايام مبارك در بين ش��هروندان 
خبر داد و همكاري همه جانبه مناطق را با معاونت امور 
اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران درجهت تحقق 
اين مهم خواستار و دس��تورات لازم را در اين خصوص 
صادر كرد. در ادامه ش��هرداران مناطق 22گانه ش��هر 
تهران با ارايه پيشنهادهايي درخصوص ابلاغ مصوبات 
و دستورالعمل هاي ستادي به ويژه در حوزه مناقصات 
و كفايت اسناد در جهت بالابردن ظرفيت هاي اجرايي و 
عملكردي مناطق، لزوم تسريع در ابلاغ اينگونه مصوبات 
را از واحد هاي ستادي خواستار شدند. در ادامه معاون 
هماهنگي امور مناطق از اضافه ش��دن م��وارد فوق به 
ارزيابي هاي آتي مناطق 22 گانه شهر خبر داد. جاويد 
در ادامه بر ضرورت ارايه دقيق آمار و گزارشات مناطق 
تأكيد و ارايه گزارش دقيق و مستند بر طبق شاخص هاي 
ابلاغي اداره كل هماهنگي، نظارت و پيگيري امور مناطق 
را راهگشاي پيش��برد اهداف مديريت شهري در ارايه 

خدمت هرچه بهتر به شهروندان تهراني دانست.

آدرس 50 جايگاه سوخت 
تك سكو در مناطق تهران

معاون خدمات شهري و محيط زيست شهرداري تهران 
گفت: هدف ما افتتاح ۵0 جايگاه سوخت طي سال 1402 
است و جانمايي آن با توجه به نيازسنجي كه انجام شده 
به دليل بافت و تعداد جايگاه ها و تراكم در سطح مناطق 
است. به گزارش تسنيم، حسين نظري؛ معاون خدمات 
شهري و محيط زيست شهرداري تهران در مورد آخرين 
وضعيت احداث جايگاه هاي سوخت تك سكو در شهر 
تهران اظهار كرد: تيرماه سال 1401 شوراي شهر تهران 
مصوبه اي را تصويب كرد كه ش��هرداري تهران را مكلف 
كرد تا 110 جايگاه را با عنوان جايگاه هاي سوخت تك 
سكو راه اندازي كند. وي تاكيد كرد: از حدود 8 سال پيش 
در شهر تهران هيچ جايگاه سوختي اضافه نشده است، 
لذا شوراي شهر به منظور خدمت رساني به شهروندان، 
كاهش ترافي��ك و آلودگي هوا و... اين مصوبه را تصويب 
كرده اس��ت. نظري اف��زود: در ش��هريورماه اين مصوبه 
توسط ش��هردار تهران به مجموعه ابلاغ شد.در آذرماه 
جلس��ه اي بين معاونت امور مناطق و معاونت خدمات 
ش��هري برگزار و تفاهم نامه اي منعقد شد كه بر اساس 
آن، شركت ساماندهي صنايع و مشاغل كارگزار اجراي 
اين پروژه معرفي ش��د. معاون خدمات شهري و محيط 
زيست شهرداري تهران با اش��اره به استفاده از تجارب 
شهرهاي ديگر در اين پروژه ادامه داد: نقاط ضعف و قدرت 
و همچنين تجارب برخي از كلانشهرها را در اين حوزه 
بررس��ي كرديم. با كمك برخي از ارگان هاي شهرداري 
مانند سازمان زيباسازي بحث سازه اي را بررسي كرديم كه 
به عنوان يك منظر شهري تيپ واحد داشته باشند. نظري 
اضافه كرد: پس از شناسايي 90 زمين اعلام شده از طرف 
مناطق 22 گانه، تعداد 20 زمين به شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي براي دريافت مجوزهاي 16 گانه معرفي 
شد كه در حال حاضر 12 نقطه مورد تاييد قرار گرفته و 
8 نقطه در حال بررس��ي مجدد است كه در صورت عدم 
دريافت مجوز زمين هاي جديدي معرفي خواهد شد. وي 
گفت: هدف ما افتتاح ۵0 جايگاه سوخت طي سال 1402 
است و جانمايي آن با توجه به نيازسنجي كه انجام شده 
به دليل بافت و تعداد جايگاه ها و تراكم در سطح مناطق 
است. به نحوي كه در كنار خدمت رساني به شهروندان 
منافع جايگاه داران هم مورد توجه قرار گيرد. نظري اظهار 
كرد: 12 مكاني كه از نظر كميسيون براي دريافت مجوز 
از ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي واجد شرايط 
لازم شناخته شده در مناطق 21، 20، 18، 16، 1۵، 11، 
6، ۵، 4، ۳، 2 قرار دارد. زمين  هاي رد شده در اين مرحله 
از نظر فني و HSE مجددا بررسي شده و در حد مقدورات 
شهرداري تهران و شركت هاي طرف قرارداد مشكلات 
رفع و پس از آن مجددا در اين كميسيون مطرح مي شوند. 
معاون خدمات شهري و محيط زيست شهرداري تهران 
اضافه كرد: در صورت رد مجدد هر زمين در كميسيون، 
زمين هاي جايگزين از ميان زمين هاي معرفي شده به 
شركت ساماندهي از سوي مناطق 22 گانه انتخاب و جهت 

دريافت مجوز معرفي خواهد شد.

 معرفي مناطق برتر پايتخت 
در انضباط مالي 

مديركل امور مجامع و حسابرس��ي شهرداري تهران 
گفت: در راس��تاي تحقق بند ۳ ماده 11 برنامه ۵ ساله 
سوم توسعه شهر تهران گزارش ارزيابي عملكرد مناطق 
22 گانه در حوزه برقراري انضباط مالي در سال 1401 
احصا شده است كه بر اين اساس به ترتيب مناطق 9- 8 

- 14 - 19 - 7 و 1۳ عملكرد بسيار مطلوب داشته اند.
به گزارش ايس��نا، ابراهيم باقي در اي��ن زمينه گفت: 
در راس��تاي تحقق بن��د ۳ ماده 11 برنامه پنج س��اله 
سوم توسعه ش��هر تهران، مبني بر احصا شاخص هاي 
كليدي عملكرد مناطق 22گانه، سازمان هاي وابسته و 
شركت هاي تابعه و اندازه گيري و گزارش آن در مقاطع 
مختلف سال، گزارش ارزيابي عملكرد مناطق 22 گانه 
تحت عنوان ميزان برقراري انضباط مالي در سال 1401 
بر مبناي شاخص هاي كليدي و كاربردي توسط اين اداره 

كل تهيه شده است. 

توقف انتشار آمار مسكن
براي جلوگيري از تورم انتظاري

 سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي 
با اشاره به اينكه انتش��ار گزارش تحولات بازار مسكن 
ب��راي جلوگيري از ايجاد تورم انتظاري متوقف ش��ده 
است، گفت: درحال رايزني با مركز آمار و بانك مركزي 
براي انتش��ار گزارش هاي واقعي بازار مسكن هستيم. 
ابوالفضل نوروزي در گفت وگو با تسنيم، در پاسخ به اين 
پرسش كه از آبان ماه سال 99 انتشار گزارش تحولات 
بازار مسكن توسط وزارت راه وشهرسازي متوقف شده 
است، دليل اين كار چي بوده، اظهار كرد: از حدود دو سال 
قبل آمارهاي مربوط به بازار مسكن منتشر نشده است. 
وي ادامه داد: البته بانك مركزي و مركز  آمار ايران گزارش 
تحولات بازار مس��كن را مبتني بر نمونه گيري منتشر 
كرده اند كه البته اين آمار مبناي درس��تي براي اعلام 
قيمت ها نيست. وي با اشاره به برگزاري جلسات براي 
تعيين و تكليف نحوه انتشار گزارش ها به بازار مسكن با 
بانك مركزي، افزود: پيش از اين گزارش تحولات بازار 
مسكن بر اساس ميانگين قيمت مناطق تهران منتشر 
مي ش��د. اين درحالي بود ك��ه در برخي مناطق هيچ 
معامله اي انجام نمي شد و به عنوان مثال مناطق يك و 
دو رهبري قيمت استان را برعهده مي گرفتند. سرپرست 
دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي تاكيد كرد: 
در ادامه متوسط قيمت اعلامي در تهران به كل كشور 
تعميم مي يافت و باعث ايجاد تورم انتظاري در اين بخش 
مي شد. نوروزي همچنين گفت: با توجه به همين مساله 
انتشار آمار منتشر شد و در حال جمع بندي با مركز آمار 
و بانك مركزي براي انتشار گزارش تحولات بازار مسكن 

براساس قيمت هاي واقعي هستيم.

هزينه ساخت مسكن 
در روستاها متري ۶ ميليون!

رييس بنياد مس��كن گفت: هزينه ساخت واحدهاي 
يك طبقه نهضت ملي مسكن در بعضي روستاها متري 
6 ميليون تومان است و امسال به طور مرتب در هر ماه 
خانه هاي��ي را تكميل و افتتاح مي كني��م. اكبر نيكزاد 
در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: از يك ميليون واحد 
نهضت ملي مسكن، ساخت س��الانه 400 هزار واحد 
به عهده بنياد مسكن سپرده شده كه 200 هزار واحد 
شهري و 200 هزار واحد روستايي است. وي افزود: سال 
گذشته ۳60 هزار واحد شهري و روستايي توسط بنياد 
مسكن به مرحله اجرا رسيد. امسال در گزارشي كه به 
رييس جمهور ارايه كرديم، متعهد شديم كه 400 هزار 
واحد سهميه سال جاري و 40 هزار واحد سال باقي مانده 
از قبل را احداث كنيم؛ بنابراين امسال 440 هزار واحد 
توسط بنياد مسكن به مرحله اجرا مي رسد. رييس بنياد 
مسكن درباره اين موضوع كه اخيرا توسط برخي فعالان 
اقتصادي عنوان ش��ده هزينه ساخت هر متر مسكن 
حدود 12 ميليون تومان است گفت: اين مساله را تاييد 
نمي كنم؛ زيرا هم اكنون در روس��تاها هزينه س��اخت 
خانه هاي يك طبقه تقريبا متري 6 ميليون تومان است.

به گفته نيكزاد در حال حاضر وام 200 ميليون توماني 
ساخت در روستاها پرداخت مي شود؛ روستاييان هم 
همت مي كنند و با اضافه كردن آورده خودشان واحدها 

را مي سازند.

رونمايي از نرخ جديد 
بليت هواپيما 

نرخ جديد بليت هواپيما، يك هفته پس از اعلام افزايش 
29 درصدي، در سايت س��ازمان هواپيمايي كشوري 
بارگذاري شد. به گزارش ايسنا، محمد محمدي بخش، 
رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري از سال گذشته 
درباره تغيير تعرفه بليت هواپيما گفته بود اينكه با توجه 
به افزايش نرخ ارز و درخواست شركت هاي هواپيمايي، 
اين درخواست در حال بررسي است و به محض نهايي 
شدن اعلام مي شود. با وجود اين و بر خلاف پيشنهاد و 
در خواست هاي متعدد انجمن شركت هاي هواپيمايي و 
ايرلاين ها و حتي موافقت سازمان هواپيمايي، تا هفته 
گذشته با افزايش قيمت بليت موافقت نشده بود. در نهايت 
رضا صديق نيا، رييس گروه دفتر نظارت بر فرودگاه ها، 
شركت ها و موسس��ات هوانوردي سازمان هواپيمايي 
كش��وري روز دوش��نبه اعلام كرد كه نرخ جديد بليت 
هواپيما از روز سه شنبه هفته جاري اعلام مي شود، اما در 
نهايت ديروز چهارشنبه سازمان هواپيمايي كشوري، با 
گذش��ت يك هفته از زماني كه افزايش 29 درصدي به 
تاييد ستاد تنظيم بازار رسيده، نرخ ها را در سايت خود 
بارگذاري كرد. بدين ترتيب با تغييرات اعمال شده، براي 
مثال نرخ بليت هواپيما براي مسير تهران - مشهد كه 982 
هزار و 400 تومان بود، اكنون با سقف يك ميليون و ۳14 

هزار و 800 تومان به فروش  مي رسد.

انسداد محور هراز تا ۹ خرداد 
مركز مديريت راه هاي كشور از مسدود بودن محور 
هراز تا 9 خرداد به دليل انج��ام عمليات راهداري 
خبر داد. به گزارش ايس��نا، مركز مديريت راه هاي 
كش��ور اعلام كرد محور هراز )ح��د فاصل آمل تا 
امامزاده هاش��م(، واقع در اس��تان مازن��دران تا 9 
خرداد 1402، از ساعت 7 تا 16 روزهاي يكشنبه، 
دوش��نبه و سه ش��نبه هر هفته به غير از روزهاي 
شنبه، چهارشنبه، پنجشنبه، جمعه، ايام تعطيلات 
رسمي و همچنين روزهاي قبل و بعد از تعطيلات 
چندروزه، به دليل اجراي عمليات راهداري محوري، 
از كيلومت��ر 0 تا 107، محور فوق مس��دود بوده و 
تردد از محورهاي جايگزين كندوان و س��وادكوه 
)فيروزكوه( انجام مي شود. همچنين محور ساري - 
گوهرباران - پنبه چوله، واقع در استان مازندران تا ۵ 
خرداد 1402، به صورت 24 ساعته، به دليل اجراي 
عمليات ترميم پل پنبه چوله، در كيلومتر 22 مسدود 
بوده و تنها تردد وس��ايل نقليه سواري همزمان با 
اجراي عمليات )از پل قديمي موجود در محور( با 
محدوديت و رعايت جوانب احتياط انجام مي شود.

وداع بنگاه هاي ملكي با حق كميسيون 6 ميليون اجاره نامه؛ سامانه ثبت رايگان آمد

اسامي ساختمان هاي ناايمن شهر تهران اعلام شد

شوك  دولت  به مشاوران املاك؟

نام چند بيمارستان در ميان فهرست ساختمان هاي ناايمن پايتخت
گروه راه و شهرسازي|

سرانجام دادستاني كل كشور نام ساختمان هاي ناايمن 
تهران را منتش��ر كرد كه در آن نام چند بيمارستان، 
مركز خريد معروف، خوابگاه دانشجويي و مجتمع هاي 
مس��كوني ديده مي ش��ود. البته آن طور كه شهردار 
تهران اعلام كرده است، اين ساختمان ها صرفا از نظر 
استانداردهاي آتش نش��اني ناايمن هستند. سخنان 
زاكاني به اين معني است كه احتمالا ساختمان هايي 
كه از نظر آتش نشاني ناايمن شناخته نشده اند، فاقد 
نقص نيستند. غلامعباس تركي، معاون حقوق عامه و 
پيشگيري از وقوع جرم دادستاني كل كشور از تشكيل 
پرونده قضايي براي هر يك از ساختمان هاي ناايمن 
در دادستاني تهران خبر داد و گفت: انتشار اسامي اين 
س��اختمان ها به صورت شفاف و با ذكر موارد ناايمني 
از نظر دادس��تاني منع قانوني ندارد. وي گفت: تعداد 
س��اختمان هاي ناايمن از نظر نقص اطفاي حريق و 
مسووليت آتش نشاني از 129 فقره به 9۳ ساختمان 
كاهش يافته و براي هر يك از اين ساختمان ها هم در 
دادستاني تهران پرونده تشكيل شده است و اقدامات 
قضايي با همكاري س��ازمان پيش��گيري و مديريت 
شهرداري تهران و سازمان آتش نشاني در جريان است. 
معاون دادستان كل كشور تصريح كرد: انتشار اسامي 
ساختمان هاي ناايمن در تهران به صورت شفاف و با 
ذكر موارد ناايمني از نظر دادستاني منع قانوني ندارد. به 
گزارش تسنيم، تركي اظهار كرد: كارشناسان كارگروه 
پيگيري وضعيت ساختمان هاي ناايمن با سرپرستي 
اداره راه و شهرسازي استان تهران از اين ساختمان ها 
بازديد كردند و تيم هاي ارزيابي ساختمان هاي مهم و 
بلندمرتبه، چك ليست هاي 4۵ ساختمان را تاكنون 
تكميل و براي جمع بندي نهايي در اسفند 1401 به 
مركز تحقيقات وزارت راه ارس��ال كردند كه البته اين 
مركز تحقيقات وزارت راه و شهرسازي تاكنون گزارش 
نهايي خود را از نظر جمع بندي اعلام نكرده است و تا 
پايان خرداد مكلف به اعلام نظرات كارشناس��ي شده 
است. معاون حقوق عامه و پيش��گيري از وقوع جرم 
دادستاني كل كش��ور افزود: لازم است شهرداري به 

محض رفع م��وارد ناايمني با رعاي��ت حقوق مالكان 
و متصرفان موضوع را اطلاع رس��اني كند. فهرس��ت 
س��اختمان هاي ناايمن كه از سوي معاون دادستاني 

كل كل كشور اعلام شده به اين شرح است: 
پاس��اژ ميري 1، مجتمع تجاري اداري خليج فارس، 
س��اختمان پي��روزي، بازارچه س��نتي س��تارخان، 
گل افشان، مجتمع خليج فارس 2، ساختمان هرمزان، 
مجتمع تجاري ي��ادگار، مجتمع تجاري و پاركينگ 
توحيد، برج به��اران، اداره ماليات غرب تهران و مركز 
خريد سپهر، شركت جار، بيمارستان حضرت رسول 
اكرم، پاساژ ناهيد، اداري و تجاري بم، ساختمان افرا، 
پاس��اژ فجر، مجتمع تجاري و مسكوني وليعصر، برج 
نگين رضا، انبار نفت شهران، مجتمع تجاري و اداري 
بوستان، مجتمع فرهنگي، ورزش��ي و تفريحي ارم و 
ساختمان جهاد كش��اورزي از جمله ساختمان هاي 
ناايمن در تهران است. مجتمع ونك پارك، ساختمان 
ذوب آهن، بيمارس��تان ام��ام خميني)ره(، پاس��اژ 
كويتي هاي انقلاب، ساختمان ابتكار، شركت بستني 
پاك، انبار خانه كارگر، بيمارستان لولاگر، پاساژ ميلاد 
قائم، پاس��اژ مهس��تان، مركز تجاري افرا، ساختمان 
علاءالدين، س��راي وحيد، سراي حاج ملاعلي، پاساژ 
حمام قبله، پاس��اژ رضوي، پاساژ و سينما اروپا، پاساژ 
گراندهتل، سراي سيد ولي، سراي اتفاق، پاساژ شناسا، 
پاساژ زورخانه، پاساژ وحدت، پاساژ بلور، سراي باغچه 
)علي گوله(، سراي رشتي، پاساژ طلازاده، پاساژ صفوي، 
پاساژ امين، پاساژعلمي، بيمارستان طرفه، بيمارستان 
سينا و بيمارستان بوعلي نيز از ديگر ساختمان هاي 

ناايمن در پايتخت محسوب مي شود.
مجتمع هاي تاكس��يراني، مركز گل شهيد محلاتي، 
بنكداري خوانساري، انبار چاي، ساختمان مسكوني 
امام رضا)ع(، بازار گل امام رضا، ش��هرك بروجردي، 
مجتمع مس��كوني ابوالفضل، درمانگاه سليم، پاساژ 
بهاران، پاكس��ان، زيره كفش نصيري زاده، پاساژ يكتا 
موسوي، بيمارستان ش��هداي يافت آباد، بيمارستان 
فياض بخش، ش��ركت تكنو صنايع، خوابگاه دانشگاه 
ش��ريعتي، خوابگاه دانشگاه شاهد، پاس��اژ زنجاني، 

مجتم��ع 22 بهمن، تالار طوبي، مجتمع مس��كوني 
بهار، مجتمع مسكوني اركيده، مجتمع ارم، مجتمع 
مسكوني گلستان، مجتمع مس��كوني تجاري امين، 
مجتمع مس��كوني وليعصر، مجتمع مسكوني رازي، 
مجتمع مسكوني خاتم الانبياء، كارخانه ارج، هلدينگ 
خودكفايي آزادگان، ش��ركت صنايع نساجي هلال 
ايران، س��ازمان اموال تمليكي، مجموع��ه انبارهاي 
شهيد حدادي، مجتمع تجاري بام لند و مجتمع اداري 
تجاري طوبي هم در ادامه فهرس��ت ساختمان هاي 

ناايمن قرار دارد.

   40 درصد ساختمان هاي تهران 
پايان كار ندارند

در همين حال، مديرعامل سازمان آتش  نشاني اعلام 
كرد: ۳0 تا 40 درصد از ساختمان هاي شهر تهران به 
دليل عدم رعايت ضوابط آتش نشاني، پايان كار ندارند 
و راه حل اين اس��ت كه ورود كرده و دستگاه قضايي را 
درگير كنيم. به گزارش ف��ارس، قدرت الله محمدي 
اظهار كرد: پايش دو س��ال اخير از 77هزار ساختمان 
بازرسي شده نشان مي دهد، ۳4هزار ساختمان ناايمن 
هستند كه با كمك دستگاه قضايي، 129 ساختمان 
بسيار پرخطر به 9۳ ساختمان كاهش يافت. 1000 
ساختمان پُرخطر نيز، عمليات ايمن سازي را شروع 
كردند. محم��دي با بي��ان اينكه براي ايمن س��ازي 
ساختمان ها ناگزير از همكاري همه دستگاه ها هستيم، 
تصريح كرد: اوضاع 4 منطقه شهرداري تهران از حيث 
قرارگيري اماكن اداري-تجاري و انبارها، بحراني است. 

   تمام درمانگاه ها ملزم به ايمن سازي هستند
وي بيان ك��رد: از وزارت بهداش��ت باب��ت همكاري 
سپاسگزاريم. همه درمانگاه ها امروز ملزم به ايمن سازي 
هس��تند. مديرعامل سازمان آتش نش��اني ادامه داد: 
ساختمان هايي كه پايان كار ندارند يعني تخلف دارند 
و مشكل آتش نشاني يا شهرسازي خود را رفع نكردند. 

اغلب اين ساختمان ها مشكل آتش نشاني دارند.
وي افزود: خط قرمز ما مسائل ايمني است. آتش نشاني 

بايد در صورت بروز حادثه در صحنه عمليات پاسخگو 
باشند. قدرت الله محمدي ادامه داد: يكي از مشكلاتي 
كه ما داريم اين است كه ساختمان بدون پايان كار به 
بهره برداري مي رسد. وي كه در يك برنامه تلويزيوني 
حضور داشت، بيان كرد: آمارها نشان مي دهد كه ۳0 تا 
40 درصد از ساختمان هاي شهر تهران پايان كار ندارند 
به اين دليل كه ضوابط آتش نشاني را رعايت نكرده اند و 
راه حل اين است كه ورود كنيم و دستگاه هاي قضايي 

را درگير كنيم.

   پايش ايمني 1۶ هزار ساختمان ناايمن 
در تهران

در همي��ن حال، عليرض��ا زاكاني با اش��اره به برنامه 
ش��هرداري تهران براي ايمن س��ازي ساختمان هاي 
ناايمن گفت: تعداد ساختمان هاي نا ايمني كه ليست 
آن منتش��ر ش��د 129 عدد بود و بايد تاكيد كنم كه 
اين س��اختمان ها فقط از نظر موضوع��ات مرتبط با 
آتش نش��اني محل اشكال هس��تند. وي ادامه داد: با 
اطلاع رساني و پيگيري از طريق صاحبان ساختمان ها 
تعداد س��اختمان هاي ناايمن كاهش يافت و سپس 
ليست آنها به دس��تگاه قضايي ارجاع شد و به دنبال 
مطالب��ات و تذكرات��ي كه دس��تگاه قضايي مي دهد 
صاحبان ساختمان ها در جهت ايمن سازي آنها اقدام 
خواهند كرد. زاكاني با اش��اره به ساير ساختمان هاي 
ناايمن تهران اظهار ك��رد: به طور كلي از ماه هاي قبل 
كاري ميان هشت دستگاه از داخل و بيرون شهرداري 
آغاز شده است كه خروجي آن بررسي بيش از 16 هزار 

ساختمان بالاي هفت طبقه در تهران بوده است.
شهردار تهران افزود: با پايشي كه انجام مي شود ايمني 
ساختمان ها از منظر آتش نشاني، ايمني سازه و ساير 
موضوعات بررس��ي خواهد شد. وي در پاسخ به اينكه 
آيا ايمن سازي ساختمان هاي شهرداري تهران نيز آغاز 
شده است يا خير گفت: تضمين اوليه اين است كه ابتدا 
از خودمان كار را آغاز كنيم و ساختمان هاي شهرداري 
تهران نيز از لحاظ بررسي شده اند به طور كلي تمامي 

كارها از خودمان آغاز مي شود.



بيت كوين برخلاف رش��د قبلي با اف��ت قيمت روبرو 
بوده اس��ت، به طوري كه بيت كوين كه ت��ا ۲۷ هزار و 
۲۹3 دلار رس��يده بود، روز گذشته به ۲6 هزار و 300 
دلار هم سقوط كرد؛ به نظر مي رسد سختگيري هاي 
دولت بايدن نسبت به بازار كريپتو افزايش پيدا كرده و 
 اين مساله بر جو بازار تاثير منفي گذاشته است. قيمت

 بيت كوي��ن در پي واكن��ش معامله گران به انتش��ار 
ارقام ن��رخ تورم بريتاني��ا، بار ديگر به زير س��طح ۲۷ 
هزار دلار س��قوط كرد. نرخ شاخص اصلي قيمت هاي 
مصرف كننده در بريتانيا به 6.۸درصد، بالاترين سطح 
خ��ود از س��ال ۱۹۹۲ )۱3۷۱( رس��يد، در حالي كه 
پيش بيني بازار رقم 6.۲درصدي بود. رشد بيش ازانتظار 
اين ارقام براي سومين ماه متوالي، اميدها براي بهبود 
اقتصادي را كمرنگ مي كند و هم زمان فش��ار بر بانك 
انگلستان براي تداوم افزايش نرخ بهره در ماه هاي آينده 
را افزايش خواهد داد. ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال 
نيز با كاهش ۲درصدي در ۲۴ساعت گذشته، اكنون 

در محدوده ۱.۱۲تريليون قرار دارد.
در حال حاضر بيت كوين با قيمت ۲6,۸00 دلار در بازار 
معامله مي شود و به دليل سخنان بايدن كمي ريزش 
كرد. به نظر مي رسد سختگيري هاي دولت بايدن نسبت 
به بازار كريپتو افزايش پيدا كرده و اين مس��اله بر جو 
بازار تاثير منفي گذاشته است. احتمال ريزش بيشتر 
قيمت ارزهاي ديجيتال هم وجود دارد. نكته مهم اين 
است كه در اين ناحيه انتظار ورود پرقدرت خريداران 
به بازار را داريم، اما در صورت از دست رفتن اين ناحيه و 
شكسته شدن آن به سمت پايين، احتمالا ريزش هاي 
بيش��تري در راه خواهد بود. به طور كلي وضعيت بازار 
تحت تاثير جو منفي اخبار اقتصادي مختلف قرار گرفته 
و به همين دليل س��ناريو نزولي فعلا پررنگ تر به نظر 
مي رسد. اما بايد اميدوار باشيم قيمت بيت كوين ديگر 
كمتر از حوال��ي ۲3 الي ۲۵ هزار دلار نيايد. همچنين 
پيتر برنت، تحليلگر باتجربه بازارهاي مالي، اخيراً در 
توييتي به شكل گيري الگوي پرچم نزولي روي نمودار 
يك روز بيت كوين اش��اره كرده اس��ت كه مي تواند با 
سقوط قيمت در كوتاه مدت همراه باشد؛ در اين ميان 
اما قيمت ارز ديجيتال اف تي ايكس توكن با رش��دي 
حدوداً ۱۲درصدي به اوج روزانه ۱.۱6درصد رس��يده 
اس��ت. قيمت اين توكن بعد از انتشار اسنادي افزايش 

يافت كه نشان مي داد جان ري، مديرعامل فعلي صرافي 
FTX، در چند ماه گذشته روي راه اندازي نسخه دوم آن 
كار مي كرده است. او در گذشته هم اعلام كرده بود كه 
راه اندازي مجدد صرافي FTX را بررسي مي كند و اگر 
بتواند، اين كار را انجام خواهد داد. گفتني است كه قيمت 
اف تي ايكس توكن پس از كاهش ۴درصدي، در حال 
حاضر در مح��دوده ۱.0۴ دلار قرار دارد. از طرف ديگر 
وب سايت سنتيمنت در گزارش اخير خود اعلام كرده 
است كه اگر فعاليت هاي درون زنجيره اي لايت كوين 
همچنان افزايش يابد، قطعاً نشان مي دهد كه نهنگ ها 
در انتظارِ هاوينگ لايت كوين، روي آن سرمايه گذاري 
كرده اند. اين وب س��ايت  تأكيد كرد كه هاوينگ ها به 
ايجاد نوس��انات زياد مشهور هس��تند و قيمت لايت 
كوين هم ممكن است بعد از هاوينگ آن، به بيشتر از 

۱00 دلار برسد. 

پيشبينيارزشبيتكوين
باكمكيادگيريماشين

الگوريتم يادگيري ماش��ين ارزش بيت كوين را براي 
اول ژوئن ۲0۲3 تعيين كرد. سرمايه گذاران مشتاقانه 
منتظر پيش��رفتي بالاتر از اين س��طح هس��تند كه 
مي تواند باعث بازگش��ت مجدد به ۲۹هزار دلار شود. 

با در نظر گرفتن اين عوامل، پلتفرم تجزيه و تحليل و 
پيش بيني ارزهاي ديجيتال با استفاده از الگوريتم هاي 
يادگيري ماشين پيش بيني قيمت را با نزديك شدن 
به اواسط سال اعلام كرد. طبق آخرين داده هاي پلتفرم 
پيش بيني ارزش بيت كوين، تخمين ش��ده است كه 
بيت كوين تا اول ژوئن س��ال ۲0۲3 به ۲۷هزار و ۲۷6 
دلار برسد. مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي 
در حال حاضر ۱.۱۲ تريليون دلار برآورد مي شود كه 
اين رقم نسبت به روز قبل ۲.0۹ درصد كمتر شده است. 
در حال حاضر ۴6.۲۹ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال 
در اختيار بيت كوين ب��وده كه در يك روز 0.06 درصد 
كاهش داشته است. حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال 
۲۸.۹0 ميليارد دلار اس��ت ك��ه ۲.۲6 درصد افزايش 

داشته است. 

تمامپولخودرارويدوجكوين
سرمايهگذارينكنيد

در اين ميان ايلان ماس��ك مي گويد كه به هيچ كس 
توصيه نمي كنم رمزارز بخرد يا كل سرمايه اش را روي 
دوج كوين قمار كند. اين يكي از معدود دفعاتي است 
كه ماسك از شخصيت هميشگي خود در شبكه هاي 
اجتماعي خارج شده و به سرمايه گذاران درباره ارزهاي 

ديجيتال هشدار داده. ايلان ماسك كه بارها در حمايت 
از دوج كوين حرف زده اس��ت و حتي چند وقت پيش 
لوگوي توييتر را به لوگ��وي اين پروژه رمزارزي تغيير 
داده بود، حالا در رويدادي بالاخره از قالب شوخ طبعي 
خارج شده و به ش��كل جدي درباره سرمايه گذاري در 
دنياي ارزهاي ديجيتال حرف زده اس��ت. مديرعامل 
تس��لا به صورت مجازي در كنفرانس وال اس��تريت 
ژورنال حاضر شد و درباره سرمايه گذاري روي كريپتو 
گفت: »به هيچ كس توصيه نمي كنم كه رمزارز بخرد 
يا كل س��رمايه اش را روي دوج كوين قمار كند.« اين 
يكي از معدود دفعاتي اس��ت كه ماسك از شخصيت 
هميشگي خود در شبكه هاي اجتماعي خارج شده و 
به طور جدي به سرمايه گذاران درباره ارزهاي ديجيتال 

هشدار داده است.

دوجكوينهنوزرمزارزمحبوب
ايلانماسكاست

البته ايلان ماس��ك در همين كنفرانس اعلام كرد كه 
دوج كوين همچنان رمزارز محبوب اوست؛ چون از همه 
بامزه تر است و البته سگ دارد. بااين حال، او دوباره تأكيد 
كرد كه ابزار علاقه شخصي اش نبايد به عنوان عاملي 
براي تشويق كاربران به س��رمايه گذاري در اين پروژه 
در نظر گرفته شود. دوج كوين احتمالًا اولين رمزارزي 
بود كه با هدف شوخي در سال ۲0۱3 ساخته شد. اين 
پروژه در س��ال هاي اخير طرفداران بسيار زيادي پيدا 
كرده اس��ت و حالا ارزش بازار آن بيش از ۱0 ميليارد 
دلار برآورد مي شود. ماسك هم چند سالي است كه از 
اين پروژه حمايت مي كند و حتي در برنامه تلويزيوني 
Saturday Night Live از خ��ود ب��ا عنوان »پدر 
دوج« ياد كرد. ازاين رو، طرفداران دوج كوين و فعالان 
بازار رمزارزها هم به ايلان ماسك چشم دوخته بودند و 
هر دفعه كه او توييتي درباره اين رمزارز منتشر مي كرد، 
قيمت اين ارز ديجيتال بالا و پايين مي شد. اين اتفاق 
تا حدي بالا گرفت كه عده اي از سرمايه گذاران اين بازار 
از ماسك به خاطر كلاهبرداري از طريق تغيير قيمت 
دوج كوين ش��كايت كردند. بااين وجود، ايلان ماسك 
همچنان به حمايت از دوج ادامه داده اس��ت؛ هرچند 
كه حالا مي گويد توصيه اي براي سرمايه گذاري روي 

اين پروژه ندارد.

اخبار

ادامه از صفحه اول
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هوشمصنوعيبهفوتوشاپ
اضافهشد

شركت ادوب، فناوري هوش مصنوعي مولد را به نرم افزار 
ويرايش تصوير فوتوش��اپ اضافه كرد. به گزارش ايسنا، 
ادوب كه در س��ن خوزه كاليفرنيا مس��تقر است، اعلام 
كرد كه اين ش��روع يك حرك��ت بزرگ ب��راي افزودن 
فناوري ه��اي هوش مصنوعي ب��ه مجموعه برنامه هاي 
نرم افزاري اين ش��ركت براي افراد حرفه اي خلاق است. 
 ،OpenAI  شركت Dall-E هرچند برنامه هايي مانند
با تبديل ف��وري متن به تصاوير، توجه عمومي را به خود 
جلب كرده اند اما ش��ركت هاي بزرگ به دليل مس��ائل 
حقوقي پيرامون داده هاي مورد استفاده براي طراحي اين 
سيستم ها، هنوز به شكل گسترده از آنها استفاده نكرده اند. 
ادوب با اس��تفاده از سيس��تم فناوري كه »فايرفلاي« 
مي نامد و به طور مخصوص براي داده هاي تصويري مجاز 
براي استفاده، توليد ش��ده و به گفته ادوب، مي تواند در 
تنظيمات تجاري استفاده ش��ود، به نگراني هاي مذكور 
پرداخته اس��ت. ادوب به مدت حدود شش هفته در يك 
وب سايت، اين سيس��تم را آزمايش كرده و اكنون اعلام 
كرده كه ويژگي هايي را بر اين اساس، به فوتوشاپ كه شايد 
شناخته ترين محصول اين شركت است، اضافه خواهد 
 Fill Generative كرد. يكي از ويژگي هاي جديد كه
ناميده خواهد ش��د، به كاربران امكان مي دهد تا تصوير 
اصلي كه با محتواي توليد شده از رايانه بسيار نزديك است 
را گسترش دهند يا ويژگي هاي را بر اساس يك توصيف 
متني، اضافه كنند. به عنوان مثال، اين ويژگي مي تواند 
تصوير يك گل را گرفته و آن را به دشتي از گل ها با رشته 
كوهي پشت آن تبديل كند. بر اساس گزارش رويترز، الي 
گرينفيلد، مدير ارشد فناوري رسانه هاي ديجيتال ادوب 
گفت: هدف اين ابزار، گرفتن جاي هنرمندان گرافيكي 
نيست بلكه سريعتر كردن توليد تصاوير جديد با استفاده 
از ايده هاي متعدد است. در گذشته، هنرمندان گرافيكي 
مجبور بودند ساعت هاي ارزشمندي را براي جست وجوي 
بايگاني عكس و چسباندن قطعاتي از تصاوير موجود با 

دست، صرف كنند.

صادراتتجهيزاتتراشهسازي
سنگاپوربهچينركوردزد

روياروي��ي امريكا و چين در بخش نيمه رس��اناها، به 
نفع سنگاپور شده و صادرات تجهيزات تراشه سازي 
از اين كشور به چين را در آوريل به بالاترين ميزان در 
هش��ت ماه اخير افزايش داد. به گزارش ايسنا، طبق 
جديدترين آمار گمرك چين، اين كشور در ماه آوريل 
دستگاه هاي توليد تراشه به ارزش ۴0۷ ميليون دلار 
از سنگاپور وارد كرد كه بالاترين ميزان از ماه اوت بود و 
نسبت به مارس، ۹.6 درصد افزايش داشت و برخلاف 
روند گسترده كاهش صادرات نيمه رسانا به چين بود. 
در مجموع، واردات دستگاه هاي توليد تراشه به چين 
در آوريل، ۲۷ درصد كمتر از مدت مشابه سال گذشته 
بود. صادرات تراش��ه هاي مدار مجتمع از سنگاپور به 
چين در آوريل، در قياس با مارس، 3.۵ درصد افزايش 
يافت. ساير صادركنندگان بزرگ آسيا شاهد كاهش 
صادرات تراشه به دومين اقتصاد بزرگ جهان بودند. 
سوان جين، رييس هيات توسعه اقتصادي سنگاپور 
در مصاحبه اي در فوريه گفته بود: سنگاپور به دنبال 
كسب س��هم منصفانه از س��رمايه گذاري در مونتاژ 
نيمه رسانا و طراحي مدار مجتمع است. بزرگ ترين 
ش��ركت هاي فناوري و الكترونيكي جهان به دنبال 
تنوع جغرافياي��ي و كاهش تمركز فعاليت در چين و 
قطب هاي ديگري مانند تايوان و كره جنوبي هستند 
و اين موضوع، به منزله گشايش فرصت بزرگ تر براي 
كشورهايي نظير سنگاپور است. شركت اپلايد متريالز 
)AMI( دستگاه هاي تراشه سازي در سنگاپور توليد 
مي كند و ش��ركت هاي تراشه سازي نظير سوي تك، 
گلوبال فوندري��ز و اس ت��ي ميكروالكترونيكس ان 
وي، پايگاه هاي توليد در اين كش��ور دارند. ش��ركت 
تايواني TSMC قص��د دارد كارخانه اي براي توليد 
ويفرهاي ۱۲ اينچي در س��نگاپور اح��داث كند كه 
مشوق هاي مالياتي و يارانه بيشتري براي هزينه هاي 
 نيرو عرضه مي كند. شركت هاي تامين كننده شركت 
ASML Holding  ه��م قصد دارند به جاي چين، 
در آسياي جنوب شرقي كارخانه راه اندازي كنند. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، با تشديد تنش ها ميان امريكا 
و چين، سنگاپور مايل است گفت وگو ميان دو اقتصاد 
بزرگ جه��ان را براي كاهش تنش و كمك به ترميم 

روابط فيمابين، تسهيل كند. 

تيمكشتيآليشبانوانايران
باحمايتهمراهاول

قهرمانآسياشد
تيم ملي بانوان ايران توانست با حمايت همراه اول به مقام 
قهرماني آسيا در رقابت هاي كشتي آليش دست يابد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
تيم ملي كشتي آليش بانوان ايران توانست در رقابت هاي 
آسيايي كه در كشور ازبكستان برگزار شد، در سبك هاي 
كلاسيك و آزاد به مقام قهرماني دست يابد. رقابت هاي 
كشتي آليش بانوان قهرماني آسيا در بخش كلاسيك 
يكم و دوم خرداد ۱۴0۲ برگزار شد كه در پايان، سپيده 
بابايي در وزن ۵۵ كيلوگرم،  ام البنين محسني در وزن 
60 كيلوگرم، رقيه محمودآبادي در وزن 6۵ كيلوگرم و 
ريحانه گيلاني در وزن ۷0 كيلوگرم به مدال نقره دست 
يافتند. س��حر غن��ي زاده در وزن ۷۵ كيلوگرم و عزت 
قرباني ثاني در وزن +۷۵ كيلوگرم نيز مدال برنز اين دوره 
از رقابت ها را كسب كردند. نهايتا تيم ملي كشورمان 
در اين دوره از رقابت ها در بخش كلاس��يك صاحب ۴ 
مدال نقره و ۲ مدال برنز شد.همچنين در »سبك آزاد« 
ام البنين محسني در وزن 60 كيلوگرم و ريحانه گيلاني 
در وزن ۷0 كيلوگرم به مدال طلا دست پيدا كردند. رقيه 
محمودآبادي در وزن 6۵ كيلوگرم و عزت قرباني ثاني در 
وزن ۷۵+ كيلوگرم هم توانستند مدال نقره اين سبك را 
از آن خود كنند. نهايتا هم تيم ملي آليش زنان در بخش 
آزاد با كسب ۲ مدال طلا و ۲ نقره به عنوان قهرماني آسيا 
در بخش آزاد دس��ت پيدا كرد. به اين مناسبت همراه 
اول به عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه 
كشور و همچنين حامي اول ورزش ايران، اين موفقيت 
را به اعضاي تيم ملي كشتي آليش بانوان، كادر فني و 

عموم مردم ايران تبريك گفته است.

كاهش قيمت ارزهاي ديجيتال در واكنش به رسيدن نرخ تورم بريتانيا به بالاترين سطح از ۱۹۹۲

بايدن، بيت كوين را نزولي كرد

استفادهازظرفيتهابرايتوسعهروابطاقتصاديباكشورها

توضيحات وزير ارتباطات
درباره قطعي اينترنت در كنكور تيرماه

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: براي استفاده 
از ظرفيت همه وزارتخانه ها در توسعه روابط اقتصادي 
با كشورهاي جهان، مسووليت »كميسيون مشترك 
اقتصادي« كش��ورهاي مختلف ب��ا تصويب هيات 
وزيران بين اعضاي دولت تقس��يم شده و مسووليت 
كش��ورهاي اندونزي، مال��زي و فيليپي��ن با وزارت 
ارتباطات اس��ت. به گزارش ايرنا، عيس��ي زارع پور با 
انتشار پستي در شبكه اجتماعي ايراني خود نوشت: 

براي استفاده از ظرفيت همه وزارتخانه ها در توسعه 
رواب��ط اقتصادي با كش��ورهاي جهان، مس��ووليت 
»كميسيون مشترك اقتصادي« كشورهاي مختلف 
با تصويب هيات وزيران بين اعضاي دولت تقس��يم 
ش��ده و مس��ووليت كش��ورهاي اندونزي، مالزي و 
فيليپين با وزارت ارتباطات است. وي افزود: با توجه 
به س��فر هفته جاري رياس��ت جمهور به اندونزي، 
از هفته ه��ا و حتي ماه ها قبل، با ت��لاش وزارت امور 

خارجه، دس��تگاه هاي اجرايي مختلف و همكارانم 
در بخش بين الملل وزارتخانه، اسناد همكاري لازم 
براي توس��عه روابط با اين كشور تهيه شد. من هم از 
يكشنبه براي نهايي كردن اين اسناد و فراهم كردن 
مقدمات اجراي آنها به اندونزي س��فر كرده ام. وزير 
ارتباطات تاكيد كرد: ديدار ب��ا تجار و بازرگانان اين 
كشور، ملاقات با مسوولان و وزراي ذي ربط و جلسات 
كاري مختلف براي هماهنگي سفر رياست جمهور 

از جمله برنامه هاي اين س��فر است. انصافاً همكاران 
سفارت، معاون ديپلماسي اقتصادي رييس جمهور 
و همكاران بخش هاي مختلف زحمات زيادي براي 
هماهنگي اين سفر متقبل ش��ده اند كه به همه آنها 
خداقوت عرض مي كنم. وي گفت: با س��فر رياست 
جمهور و امضاي چندين سند همكاري مسير توسعه 
تعاملات اقتصادي، علمي، فرهنگي، تجاري و صنعتي 

بين دو كشور هموار خواهد شد.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: تاكنون چيزي در 
مورد قطعي اينترنت به ما ابلاغ نشده ولي نظر تخصصي ما 
اين است كه به هيچ وجه اينترنت براي هيچ چيزي نبايد قطع 
شود. عيسي زارع پور در گفت وگو با مهر در خصوص وضعيت 
اينترنت در كنكور تيرماه ۱۴0۲ گفت: سياست ما در وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات اين است كه اينترنت را براي 
هيچ كاري قطع نكنيم البته ما تصميم گير نيستيم، شوراهاي 
مرتبط هستند كه در اين خصوص تصميم مي گيرند. وي 
افزود: در حال حاضر به دليل اينكه اينترنت تبديل به نياز 
ضروري و روزمره مردم شده و در صورت قطع آن مشكلات 
جدي براي مردم به وجود مي آورد. زارع پور در ادامه گفت: 
تا حالا چيزي در مورد قطعي اينترنت به ما ابلاغ نشده ولي 

نظر تخصصي ما در جلساتي كه شركت مي كنيم اين است 
كه همانطور كه قبلًا هم اعلام كرديم و موضوع قطع اينترنت 
براي امتحانات نهايي بود، بنده به صراحت مخالفت كردم و 
گفتم كه حتي يك دقيقه هم ما اينترنت را براي اين موضوع 
قطع نمي كنيم. سال گذشته قطع اينترنت در محل هاي 
برگزاري آزمون مصوبه ش��وراي امنيت كش��ور بود ولي ما 
در همان مصوبه هم اعلام كرديم كه بايد به دنبال راه هاي 
جايگزين رفت. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اش��اره 
به روش هاي جديدي ك��ه براي مقابله با تقلب وجود دارد، 
گفت: بايد در حوزه هاي امتحاني از دستگاه هاي آشكارياب 
سيگنال استفاده كنند كه در حال حاضر هم سازمان سنجش 
و هم آموزش و پرورش مجهز هستند به اين دستگاه ها شود.

مفقودی
پروانه اشتغال به کار حرفه های مهندسی معدن به شماره 190034 متعلق 
به خانم طاهره امینی به شماره شناسنامه 1502  صادره از اسلام آباد غرب 
دارای مدرک تحصیلی کارشناسی در رشته زمین شناسی  از دانشگاه 
آزاد اسلامی آشتیان عضو سازمان نظام مهندسی معدن کرمانشاه به 

شماره عضویت 34  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهیمناقصهعمومیومناقصهعمومی
همراهباارزيابیکيفی)6-1402(

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه درنظر دارد پروژه های آبرسانی خود را طبق جدول زیر ازطریق مناقصه عمومی و مناقصه 
عمومی همراه با ارزیابی کیفی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی تعیین صلاحیت شده به اجرا بگذارد. لذا متقاضیان می توانند برای 
اخذ اسناد مناقصه از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به مدت 8 روز با شماره مناقصه های ذیل به سامانه ستاد مراجعه و یا جهت کسب 
اطلاعات بیشتر به استثنا روزهای تعطیل با شماره تلفن 8254930-0833 تماس حاصل نمایند. درضمن  آگهی مذکور در سایت 

ملی مناقصات کشور و سایت شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه )www.abfaksh.ir( منعکس می گردد.  

مناقصه/عنوان
تجدید

موضوع 
عملیات

حجم 
مبلغ برآورد اولیهشهرستانواحدعملیات

)ریال(

مبلغ تضمین 
شرکت در 

مناقصه
)ریال(

حداقل رتبه 
مورد نیاز

شماره مناقصه
 سامانه ستاد

محل 
تامین 
اعتبار

آبرسانی
مناقصه

)ارزیابی 
کیفی(

خدمات نظارت بر 
توسعه و اصلاح شبکه 
توزیع و تاسیسات آب 
آشامیدنی شهر های 

استان کرمانشاه

-40,859,180,050استان 

2آب 
)تخصصی 
تاسیسات 

آب و 
فاضلاب(

طرح 2002007008000031
عمرانی

تجدیدآبرسانی
تهیه لوازم، تعمیر موتور 
و جلوبندی ماشین آلات 

شبکه فاضلاب
تاسیسات و 9,100,000,000455,000,000کرمانشاه

طرح 2002007008000032تجهیزات
عمرانی

ارتقاء و تعمیر جنتکس و تجدیدآبرسانی
تاسیسات و 9,000,000,000450,000,000کرمانشاهدستگاه های واتر جت

طرح 2002007008000033تجهیزات
عمرانی

مناقصهآبرسانی

اورهال الکترو موتورهای 
افقی و لجن کش تک 

فاز و سه فاز تاسیسات 
فاضلاب شهرستان 

کرمانشاه

22,360,000,0001,118,000,000کرمانشاه
 بدون 

محدودیت 
رتبه  

طرح 2002007008000034
عمرانی

مناقصهآبرسانی

اجرای شبکه جمع 
آوری فاضلاب و 

استانداردسازی انشعابات 
 فاضلاب روستاهای 

شیخ صله ثلاث باباجانی و 
زلان جوانرود

ثلاث 
باباجانی و 
جوانرود

طرح 52002007008000035 آب27,844,303,6461,392,215,182
عمرانی

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذیل كه بر اساس فهرست بهاي پایه سال 1402 برآورد گردیده، مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید لذا از كلیه پیمانكاران واجد 
صلاحیت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاریخ 1402/03/04 تا تاریخ 1402/03/10 ساعت 12 براي خرید اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

1- قیمت خرید اسناد ارزیابي و مناقصه مبلغ 3/000/000 ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحویل گردد. 

2 -ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه بانكي یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR040100004001103406375983 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري 
شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد.

3- آخرین مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/03/29 مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فایل الكترونیكي مي بایست به صورت فیزیكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

4 -پاكت ها در ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/03/29 گشوده خواهد شد. حضور یك نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالي(، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
7- كلیه اسناد ارزیابي و مناقصه و مدارك ارایه شده مي بایست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز )دیجیتالي( تعهدآور برسد.

8- ارایه كد شناسایي ملي الزامي مي باشد.
9 -ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.

10 - ارایه صورت مالي حسابرسي شده شركت پیمانكار توسط حسابرسان رسمي مربوط به سال 1400
11 -مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: 3 ماه

آگهيمناقصهعموميهمزمانباارزيابيكيفي)فشرده(
شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

تضمین شركت در مناقصه رشته و حداقل پایهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف
دستگاه نظارتمحل تامین اعتبار)ریال(

تكمیل كارهاي باقیمانده سد آبیا 12002001431000007
استان بوشهر، 390/006/543/279و تاسیسات و تجهیزات وابسته

مهندسین مشاور استاني413/801/000/000- آب18 ماهشهرستان دشتستان
آب و توسعه پایدار

نوبت اول

بازهموعدهبازهموعيد
 شرايط اقتصادي ايران و وضعيت مديريتي نسبت به قبل 
نه تنها بهتر نشده بلكه بدتر هم شده است..يكي از ابزارهاي 
مهم براي ايجاد اشتغال توسعه بازار كار است؛ آيا توسعه 
بازار كار در كشور رخ داده است؟ توسعه بازار كسب و كار 
به جذب سرمايه گذاري در حوزه داخل و خارج نياز دارد. 
در زمان تحريم ها تحقق يك چنين هدفي محتمل نيست. 
طرح و برنامه هم براي سرمايه گذاري وجود ندارد. برآيند 
اين وضعيت مهاجرت جوان��ان، نخبگان و متخصصان 
به خارج از كشور اس��ت. هر روز هم زمزمه هاي تحميل 
و تحميق نيروي كار با كاه��ش درآمدها و قدرت خريد 
وجود دارد. گزاره هايي كه باعث مهاجرت بيشتر به خارج 
مي شود. ضمن اينكه بازار كسب و كار را هم متاثر مي كند.

دولت ه��م روز به روز تصدي گري خود در حوز اقتصاد را 
بيشتر مي كند و زمينه مشاركتي براي بخش خصوصي 
فراهم نيست. به نظرم يك چنين وعده هايي، عملياتي 
نيستند و نمي توان روي آنها حساب جدي باز كرد. چرا 
كه براي آنها كار كارشناسي نشده و عملا تنها براي رفع 

مسووليت عنوان شده اند.



تعادل|
ثبت نام نوبت دوم طرح فروش در سامانه يكپارچه تخصيص 
خودرو از ديروز آغاز ش��د و تا ۱۰ خرداد ۱۴۰۲ ادامه دارد. 
اما در اين مرحله از طرح ف��روش چه خودروهايي عرضه 
مي شوند؟ در اين بين ليس��ت ۲۳ خودروي عرضه شده، 
 ،GX ساينا مدل ،GX نام چند خودرو شامل كوييك مدل
شاهين اتوماتيك و اطلس درج شده است كه هنوز قيمت 
قطعي اين خودرو ها توسط خودروساز اعلام نشده است. اين 
در حالي است كه متقاضيان مبلغ ۱۰۰ ميليون تومان براي 
خريد خودرو در حساب بانكي خود مسدود كرده اند با اين 
حال نمي دانند خودروي مدنظر را با چه قيمتي قرار است 
تحويل بگيرند؛ در واقع مردم بايد خودرويي را بخرند كه 
هيچ اطلاعي از قيمت آن ندارند. بررسي ها نشان مي دهد، 
هنوز صورت مالي حسابرسي ش��ده چند خودرو ش��امل 
كوييك مدل GX، ساينا مدل GX، شاهين اتوماتيك و 
اطلس در سازمان حمايت تكميل نشده است تا با ارسال 
اين اطلاعات به ش��وراي رقابت رون��د قيمت گذاري اين 

محصولات انجام شود.

   چه خودروهايي عرضه شدند؟ 
گام دوم مشاركت در مرحله دوم فروش يكپارچه خودروها 
از صبح چهارشنبه براي متقاضيان واجد شرايط كه در موعد 
مقرر حساب وكالتي تعريف و وجه لازم را مسدود كرده اند 
و به تاييد بانك و سامانه رسيده باشد، آغاز شد؛ متقاضيان از 
اين تاريخ به مدت هشت روز تا چهارشنبه هفته آينده براي 
ثبت پنج اولويت خودرويي مورد نظر خود فرصت دارند. در 
اين طرح فروش چهار شركت خودروسازي يعني سايپا، 
مديران خودرو، كرمان موتور و ف��ردا موتورز با عرضه ۲۳ 
محصول شركت كرده اند. در زير خودروهاي عرضه شده با 
جزييات مشخص شده اند.شركت سايپا خودروهاي اطلس، 
كوييك مدل GX، كوييك اتوماتيك، ساينا S اتوماتيك، 
كوييك R مدل GX، شاهين دنده اي، شاهين اتوماتيك، 
ساينا مدل GX دنده اي بنزيني، اتوماتيك و دوگانه سوز و 
ساينا S را عرضه كرده است. شركت مديران خودرو آريزو ۶ 
پرو، آريزو ۸ پرو، X۵۵ پرو، X۲۲ پرو اتوماتيك، X۲۲ پرو 
دنده اي و آريزو ۵ توربو را در سامانه يكپارچه عرضه مي كند 
و فرداموتورز خودروهاي فردا SX۵، فردا T۵ و سوبا M۴ و 
كرمان موتوز جك S۳، جك J۴ و جك J۷ را عرضه مي كند.

مطابق اعلام وزارت صمت دومين طرح سامانه يكپارچه 
فروش خودرو برمبناي فرآيند نوبت دهي براي محصولات 
خودروسازان داخلي از روز چهارشنبه ۳ خردادماه آغاز شده 
اس��ت و متقاضيان تا پايان روز چهارشنبه ۱۰ خردادماه 
فرصت دارند نسبت به انتخاب خودرو در سامانه يكپارچه 

اقدام كنند.
البته فقط متقاضيان واجد شرايط كه اطلاعات آنها از سوي 
بانك ها به سامانه ارسال شده اس��ت، مي توانند در تاريخ 
مذكور ۵ اولويت خودرويي را به منظور تشكيل فهرست 
نوبت دهي در س��امانه به نش��اني esalecar.ir انتخاب 
كنند، زمان ثبت نام تأثيري در اولويت عرضه خودرو ندارد. 
اما اجراي اين طرح كه از ۲۰ ارديبهش��ت ماه آغاز ش��ده 
همچنان دچار ابهاماتي است كه همين امر متقاضيان را 

دچار سردرگمي كرده است.
نخست اينكه در ليست خودرو هاي عرضه شده در سامانه 
 ،GX يكپارچه خودرو، نام چند خودرو شامل كوييك مدل

ساينا مدل GX، شاهين اتوماتيك و اطلس درج شده است 
كه هنوز قيمت قطعي اين خودرو ها توسط خودروساز اعلام 
نشده است و به نوعي مردم بايد خودرويي را بخرند كه هيچ 
اطلاعي از قيمت آن ندارند. فروش اين خودرو ها در حالي 
در س��امانه يكپارچه خودرو آمده است كه براساس قانون 
حمايت از حقوق مصرف كننده و مصوبه شوراي رقابت بايد 
قيمت محصول قبل از اجراي طرح هاي فروش از س��وي 
خودروساز اعلام شود و قانوناً نبايد خودرويي را فروخت كه 

قيمت نهايي آن هنوز اعلام نشده باشد.
خبر هاي دريافتي حاكي اس��ت، هن��وز صورت مالي 
حسابرسي ش��ده اين خودرو ها در س��ازمان حمايت 
تكميل نشده است تا با ارسال اين اطلاعات به شوراي 
رقابت روند قيمت گذاري اين محصولات انجام شود. 
تس��نيم اما در اين باره نوشت: اما سوال مشخص اين 
اس��ت كه چرا از ۲۰ ارديبهشت ماه كه اجراي دومين 
طرح يكپارچه خودرو آغاز شد، وزارت صمت و شركت 
خودروس��از اس��امي خودرو هايي را در سامانه اضافه 
كرده اند كه هنوز رون��د چكش كاري قيمت هاي اين 
محصولات انجام نشده است. قيمت ديگر محصولات 
عرضه ش��ده در اين مرحله از فروش سامانه يكپارچه 

خودرو در جدول زير آمده است. 
لازم به ذكر است، امكان ثبت نام هر متقاضي كه پيش 
از اين در ليست نوبت دهي طرح اول سامانه يكپارچه 
و خودروه��اي واردات��ي قرار گرفته ان��د، وجود ندارد 
مگر آنكه انصراف خود را تا تاريخ ۲۰ ارديبهش��ت در 
سامانه هاي مربوطه اعلام كرده باشند. از سوي ديگر 
در اين مرحله فقط متقاضياني امكان ش��ركت دارند 
كه بين ۲۰ تا ۲۹ ارديبهش��ت حساب وكالتي خود را 

تكميل كرده باشند.

   قيمت روز 
خودروهاي، داخلي، خارجي و مونتاژي 

اما از بازار خودرو چه خبر؟ قيمت خودرو همانند هفته هاي 
گذشته، روزهاي با آرامش خود را سپري مي كند. به طوري 
كه امروز هم در اغلب خودروها، كاهش اندك يا ثبات قيمتي 
خوبي تجربه كرديم. قيمت خودرو در سوم خرداد ماه ۱۴۰۲ 
با توجه به آمار و قيمت روزانه س��ايت كارنامه با تغييراتي 
مواجه شد. اين تغييرات، اغلب همانند روند روزهاي گذشته 
با ثبات و كاهش نسبي همراه بود. البته در مواردي افزايش 
بسيار كمي نيز تجربه كرديم. پس از برگزاري مرحله دوم 
فروش سامانه يكپارچه و اختصاص نوبت براي اخذ خودرو 
به همه ثبت نامي ها، عطش بازار ت��ا حد زيادي فروكش 
كرده. البته ثبات نرخ ارز در ثبات ساير بازارها بي تاثير نيست.

در سايت هاي خريد و فروش، قيمت پرايد ۱۳۱ با تبعيت از 
پرايد ۱۱۱ كاهش قيمت ۵ ميليوني را تجربه كرد. به طوري 
كه قيمت پرايد ۱۳۱ به ۳۴۵ ميليون تومان و پرايد ۱۱۱ با 
۵ ميليون كاهش، به ۳۵۵ ميليون تومان رسيد. قيمت پژو 
پارس LX TU۵، س��اخت ۱۴۰۱ كه در روزهاي گذشته 
كاهش چش��م گيري را تجربه كرده بود، سوم خرداد ماه، 
نس��بت به روز قبل خود ثابت مانده و به نرخ ۶۴۰ ميليون 
تومان معامله ش��د. پژو ۲۰۷i دنده اي، ساخت ۱۴۰۱ كه 
در چند روز گذشته كاهش قيمت زيادي نسبت به ساير 
محصولات داشت؛ اما روز گذشته برخلاف روزهاي اخير 
۱۰ ميليون تومان افزايش قيمت در معاملات داشت و با 

۶۷۰ ميليون تومان در بازار معامله شد.
قيمت تارا اتوماتيك مدل ۱۴۰۲ كه س��دان لوكس ايران 
خودرو محسوب مي شود، روز گذشته با ۴ ميليون تومان 
كاهش، دوباره به قيمت روزهاي قبل بازگشت و در نرخ ۸۸۰ 

ميليون تومان قيمت گذاري شد.

در بازار خودروهاي خارجي و مونتاژي نيز همانند داخلي ها، 
قيمت خودرو از آرامش نس��بي همانند روزهاي گذشته 
 X۲۲ برخوردار بود و اغلب داراي روند نزولي بودند. ام وي ام
PRO همانند روز هاي قبل با همان نرخ يك ميليارد و ۸۰ 
ميليون تومان معامله شد. قيمت جك J۴ ساخت ۱۴۰۲ 
نيز همانندPRO X۲۲، نسبت به روز سه شنبه ثابت بوده 
و در همان حدود ۹۱۰ ميليوني خريد و فروش مي شد. اما 
اين ميان خودروي بسترن B۳۰ با مدل ۱۴۰۰ كه قيمت 
آن در روزهاي گذشته ثابت بود، امروز با ۴۰ ميليون تومان 
كاهش، به قيمت يك ميليارد و ۴۶۰ ميليون تومان رسيد 
و بيشترين كاهش را در بين مونتاژي ها نصيب خود كرد. 
باتوجه به وضعيت ساير بازارها و همچنين ثبات نسبي نرخ 
ارز، انتظار مي رود تا زماني كه تغييراتي در نرخ ارز نداشته 
باش��يم، آرامش بازار خودرو حفظ شده و شاهد تغييرات 

قيمتي بالايي نباشيم.
از طرفي با توافق صورت گرفته ميان مونتاژكاران و شوراي 
رقابت، خودروسازان قيمت هاي اعلامي شوراي رقابت را 
قبول كرده و نرخ فروش محصولات شان را كاهش دادند. با 
كاهش قيمت كارخانه محصولات مونتاژي و ثابت ماندن 
باقي متغيرهاي اقتصادي، قيمت بازاري آنها نيز با شيب 
كم تري كاهش يافته يا ثاب��ت خواهد ماند. البته روزهاي 
گذشته با انتشار خبري مبني بر جريمه خودروسازان در 
صورت تخلف، مي توان درك كرد كه سازمان تعزيرات نيز 
احتمال تخلف خودروسازان را مي دهد. بنابراين تا زماني كه 
خودروسازان، اقدام به فروش محصولات شان با قيمت هاي 
بالاتر نكنن��د، و از طرفي باقي پارامترهاي اقتصادي ثابت 
بماند، قيمت خودرو در همين محدوده ثابت خواهد ماند. 
اما اين نكته را نبايد از ياد برد كه در شرايط تورمي كشور ما، 

وضعيت همه بازارها در بلندمدت صعودي است.
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عرضه مرغ خارج از
قيمت مصوب، تخلف است

رييس س��ازمان جهاد كشاورزي خوزستان گفت: 
مرغ بايد با قيمت مصوب در بازار عرضه شود و عرضه 

مرغ خارج از قيمت مصوب، تخلف است.
رحمت الله پريچهر در گفت وگو با ايسنا، در خصوص 
روند توزيع و قيمت مرغ در خوزس��تان اظهار كرد: 
قيمت مصوب هر كيلوگرم مرغ زنده درب مرغداري 
۵۲ هزار تومان و قيمت مصوب براي مصرف كننده 

۷۳ هزار تومان است.
وي افزود: با توجه به اينكه نرخ مرغ يك نرخ مصوب 
اس��ت، مرغ بايد با قيمت مصوب در ب��ازار عرضه 
شود و عرضه مرغ خارج از اين قيمت هاي مصوب، 

تخلف است.
رييس س��ازمان جهاد كشاورزي خوزستان گفت: 
با توجه به شرايط بازار بازرسي ها در بخش مرغ در 
استان از سوي بازرس��ان سازمان جهاد كشاورزي 
خوزستان به جد در حال انجام است و با متخلفان 

برخورد مي شود.
پريچهر عنوان كرد: در اين زمينه از ابتداي امسال 
حدود يك هزار بازرسي انجام و ۵۴۳ پرونده تخلف 
در بخش مرغ در اس��تان از سوي بازرسان سازمان 
جهاد كشاورزي استان تش��كيل و ۱۵۴ تخلف در 

تعزيرات حكومتي محرز شده است.
وي در پاي��ان خاطرنش��ان كرد: س��ازمان جهاد 
كشاورزي در حال ايجاد ش��رايطي براي واگذاري 
فرآيند كامل توليد تا عرضه مرغ توس��ط اتحاديه 
مرغداري  ها است تا اين سازمان صرفا بر نظارت اين 

كالا نقش داشته باشد.

جزييات جديد از محدوديت 
برق در كارخانجات توليد سيمان

دبير انجمن سيمان كشور خاطرنشان كرد: وزير 
نيرو در جلس��ه اي ميزان كاهش ب��رق صنايع را 
به اس��تان ها با محوريت اس��تاندار واگذار كردند 
كه اميدواريم اس��تان ها در اين زمين��ه با توليد 
مساعدت كنند؛ مطابق با آنچه به ما ابلاغ كردند 
محدوديت برق و مقادير اعلام ش��ده قطعي برق 
در س��اعات پي��ك كاري كاهش قاب��ل توجهي 
كرده اس��ت و اين مهم در حجم توليد اثر خواهد 

گذاشت. 
عل��ي اكب��ر الوندي��ان در گفت وگو ب��ا خبرنگار 
اقتصادي ايلنا، با بيان اينكه س��اعات قطعي برق 
صنعت سيمان به فعالان اين حوزه در حال ابلاغ 
شدن است، گفت: امس��ال قطعي برق نخواهيم 
داش��ت و بنا به آنچه به ما اع��لام كردند صنعت 
با محدوديت هاي در س��اعت دسترس��ي به برق 

مواجه خواهد شد.
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا قطعي برق 
كارخانه هاي سيمان تاثيري در روند توليد خواهد 
گذاش��ت؟ بيان كرد: بدون تردي��د ابلاغ محدود 
شدن ساعات دسترس��ي به برق در كارخانه هاي 
س��يمان در روند و حج��م توليد تاثي��ر خواهد 
گذاشت؛ اما وزير نيرو در جلسه اي ميزان كاهش 
برق صنايع را به اس��تان ها با محوريت اس��تاندار 
واگذار كردند كه اميدواريم استان ها در اين زمينه 
با توليد مساعدت كنند؛ مطابق با آنچه به ما ابلاغ 
كردند محدوديت برق و مقادير اعلام شده قطعي 
برق در س��اعات پيك كاري كاهش قابل توجهي 
كرده اس��ت و اين مهم در حجم توليد اثر خواهد 
گذاشت؛ اما انجمن سيمان در حال رايزني است 
كه اميدواري��م در اين زمينه ب��ا توليدكنندگان 

مساعدت هاي لازم را انجام بدهند.
اين فعال اقتصادي با بيان اينكه قطعي برق سال 
گذش��ته به درس��تي مديريت ش��د، افزود: سال 
گذشته توانستيم با مديريت صحيح مصرف برق 
كشور را تامين كنيم و باتوجه به اين ارقام قطعي 
برق پايين بود اما در عمل توانستيم آن را مديريت 
و خللي در روند توليد ايجاد نكنيم؛ امس��ال نيز 
ارقامي تخصيص داده  ش��ده ب��ه توليدكنندگان 
سيمان پايين است اما به ما اين اميدواري را دادند 
كه مي توانيم اين مهم را مديريت كنيم؛ به همين 
دليل نمي توان پيش بين��ي كرد كه از ۲۰ خرداد 
به بعد كه قرار است ابلاغيه محدوديت هاي برق 
صنايع اجرا مي شود چه اتفاق هايي در توليد رخ 
خواه��د داد و آيا اس��تان ها مي توانند اين مهم را 

مديريت كنند؟
الونديان ادام��ه داد: اميدواريم كه اعداد و ارقامي 
اعلام شده در قطعي برق صنايع عملياتي نشود؛ 
به نظر مي رس��د اين اع��داد صناي��ع را بدبينانه 
ديده اند تا مصرف ش��هري را تامي��ن و مديريت 

كنند.
وي متوس��ط مصرف س��يمان در تابستان سال 
گذشته را حدود ۵ ميليون و ۲۰۰ هزار تن اعلام 
كرد، افزود: توليد در س��ال جاري نيز بايد به اين 
عدد برسد اما با اين اعدادي كه براي قطعي برق 
اعلام كردند قابليت توليد س��يمان در اين حجم 

وجود ندارد.
اين فعال اقتصادي با بيان اينكه توليد س��يمان 
در سال گذش��ته كاهشي نبود، خاطرنشان كرد: 
باوجود همه تنگناهاي ارز، برق، گاز و س��وخت 
سال گذشته حدود ۷۲ ميليون تن توليد كرديم 
كه بخش��ي از آن صادر و بقيه آن در بازار داخلي 

مصرف شد.
دبير انجمن سيمان كشور با اشاره به نرخ سيمان 
در بازار، گفت: كف قيمت مصوب سيمان پايين 
و قيمت ها در مناطق مختلف كشور شناور است 
به عن��وان مثال س��يمان درب برخي كارخانه ها 
س��يمان پاكت��ي  ۲۱ تا ۲۴ هزار توم��ان بفروش 
مي رسد و برخي كارخانه هاي ديگر پاكتي ۳۴ تا 
۳۵ هزار تومان مي فروشند و در بازار نيز هر پاكت 
سيمان در حدود ۵۰ هزار تومان بفروش مي رسد.

جزييات تجارت ترجيحي
با اندونزي

مديركل دفتر شرق آس��يا سازمان توسعه تجارت 
ضمن تشريح جزييات تجارت ترجيحي با اندونزي 
از راه ان��دازي مركز تجاري در جاكارتا و اعزام رايزن 
بازرگاني به اين كش��ور خب��ر داد. كاوه دليري در 
گفت وگو ب��ا مهر در مورد وضعي��ت روابط تجاري 
و اقتص��ادي با كش��ور اندون��زي با توجه به س��فر 
رييس جمهور به اين كشور، اظهار داشت: علي رغم 
اينكه در بحث روابط سياس��ي با كشور اندونزي در 
سطح مطلوبي قرار داشته و در سازمان هايي مانند 
كنفرانس اسلامي، جنبش غيرمتعهدها، دي ۸ و… 
حضور داريم اما در حوزه اقتصادي و تجاري متناسب 
با ظرفيت هاي بالقوه دو كشور جلو نرفته ايم. البته 
در تعاملات تجاري با شرق آسيا، اندونزي در رتبه 
دوم قرار دارد اما جاي رش��د وجود دارد. وي با بيان 
اينكه اندونزي مي تواند يكي از شركاي اصلي ايران 
در سال هاي آينده باشد، افزود: اندونزي ۲۷۰ ميليون 
نفر جمعيت دارد و چهارمين كشور پرجمعيت دنيا 
و پرجمعيت ترين كشور اسلامي محسوب مي شود. 
اين مساله نش��ان مي دهد كه اندونزي بازار خوب 
مصرفي در حوزه كالاهاي مصرفي و خدمات دارد 

كه مي تواند از اين جنبه به بازار اندونزي راه يابيم.
دليري در مورد ميزان نفوذ ايران در اندونزي، گفت: 
اندونزي حدود ۲۳۰ ميليارد دلار در سال ۲۰۲۲ از 
كشورهاي مختلف واردات داشته و سهم ايران تقريباً 
۸۰۰ ميليون دلار بوده است. از آن طرف هم واردات 
ما از دنيا ۵۹ ميليارد دلار بوده كه س��هم اندونزي 
۱۰۰ ميليون دلار بوده اس��ت. بنابراين در س��بد 
تجاري ما اندونزي نقش پررنگي ندارد و بايد تقويت 
ش��ود. وي با بيان اينكه يكي از شيوه ها ي توسعه 
تعاملات اقتصادي و تجاري در دنيا بهبود معاهدات 
و توافقنامه ها ي تجاري دوجانبه و چندجانبه است، 
افزود: در موافقت نامه تجارت ترجيحي كشورها با 
هم تصميم مي گيرند كه ورود برخي از كد تعرفه ها 
)گروه كالايي( را تس��ريع و تسهيل كنند و مهم تر 
آنكه تعرفه گمركي اين كالاها را كاهش )تخفيف( 
مي دهند. اين موضوع س��رعت ورود كالا به بازار را 
نسبت به رقبا افزايش مي دهد و ايران نسبت به رقبا 
براي ورود به بازار اندونزي مزيت مي يابد و در مقابل 

ما هم اين كار را مي كنيم.
دليري تصريح كرد: در اين موافقت نامه كه به امضاي 
طرفين رس��يده حدود ۲۰۰ ك��د كالا ما به طرف 
اندونزي تخفيف داديم و بيش از ۲۰۰ كد تعرفه هم 
طرف اندونزي به ما تخفيف داده اس��ت. وي افزود: 
مقدمات اجراي اين موافقت نامه طي ۶ ماه آينده در 
داخل كشورها طي خواهد شد و در نهايت به صورت 
عمومي اطلاع رساني مي شود تا تجار و بازرگانان ما 
نحوه ورود به اين كش��ور را بررسي و سعي كنند به 

بازار اين كشور حضور يابند.
وي در م��ورد ظرفيت هاي صادراتي ب��ه اندونزي 
اظهار داشت: بيش از ۸۰ درصد صادرات ما در چند 
گروه كالايي محدود است كه معمولًا در حوزه هاي 
پتروش��يمي، محص��ولات معدني، آه��ن و فولاد 
است. برنامه س��ازمان توسعه تجارت اين است كه 
سبد صادراتي كشور را متنوع كنيم. دليري افزود: 
تاكنون آهن و فولاد و فلزات و مصنوعات با بيش از 
۳۰۰ ميليون دلار بيشترين نقش را در صادرات به 
اندونزي داشتند كه بايد س��عي كنيم اين سبد را 
متنوع كنيم. مزيت هاي ما براي صادرات به اندونزي 
محصولات نفتي از جمله س��وخت ها و روغن هاي 
معدني، محص��ولات قيري و موم ه��ا، محصولات 
معدني مثل روي، س��رب، سنگ مس، سنگ گچ، 
مواد پلاستيكي، فرش، كفپوش، محصولات نباتي، 
ميوه هاي خوراكي و محصولات شيميايي از جمله 

مزيت هاي صادراتي به اندونزي است.

برنامه ريزي توليد
يك ميليون تن كاتد

نايب رييس انجمن مس ايران گفت: نقش و اثر فلز 
م��س در آينده جهان و قرار گرفتن كش��ورمان در 
كمربندي مس زايي آل��پ-  هيماليا، حمايت هاي 
بيش��تر از اين صنعت معدني را براي ش��كوفايي و 
توس��عه مي طلبد. »كورش شعباني« در گفت وگو 
با ايرنا افزود: صنعت مس در كش��ورمان سابقه اي 
طولاني دارد و ع��لاوه بر اينكه در ۷۰ س��ال اخير 
به عنوان صنعتي مدرن ش��ناخته مي شود، سبقه 
تاريخي معدن كاري آن به بيش از هفت هزار سال 
مي رسد. وي بيان داشت: ايران در كمربند مس زايي 
آلپ- هيماليا قرار دارد و عنصر نخست در كشورمان 
شناخته مي ش��ود. وي يادآور ش��د: شركت ملي 
مس طرح توليد سالانه يك ميليون تن كاتد مس 
را در برنام��ه دارد كه نيازمن��د برنامه ريزي دقيق و 
سرمايه گذاري زياد است و زمان و بررسي هاي بيشتر 
نياز دارد، در كنار آن بخش خصوصي نيز بايد كمك 

كند تا به هدف تعيين شده دست يابيم.
ش��عباني تصريح كرد: در اين راستا، حمايت هاي 
همه جانبه دولت و حاكميت از جمله دستگاه هايي 
همچون محيط زيست، منابع طبيعي، انرژي اتمي 
و غيره مورد نياز اس��ت تا حواش��ي كمت��ري را در 

معدن كاري مس كشور شاهد باشيم.
ش��عباني، از تع��ارض منافع فعالان اي��ن بخش با 
دستگاه هايي همچون منابع طبيعي، محيط زيست، 
انرژي اتمي و غيره، معارضان محلي و افزايش بي رويه 
هزينه ه��اي توليد به عنوان مهم ترين مش��كلات 
معدن كاران مس كش��ور ياد و ابراز اميدواري كرد 
حمايت ها از اين صنعت معدني استراتژيك افزايش 
يابد. وي، توليد س��الانه كاتد مس در كشور را بين 
۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار تن برش��مرد ك��ه ۹۰ درصد آن 
توس��ط ش��ركت ملي مس و بقيه توس��ط بخش 
خصوصي توليد مي شود و گفت: مصرف داخلي كاتد 
مس حدود ۱۵۰ هزار تن در سال است و بقيه آن را 

بايد بتوانيم روانه بازارهاي صادراتي كنيم.

كدام خودروها در سامانه يكپارچه بدون درج قيمت عرضه شدند؟ 

فروش خودرو بدون قيمت! 

مركز پژوهش هاي اتاق ايران گزارش مي دهد 

بدترين راهبرد در مراودات اقتصادي با آل سعود
در گزارش مرك��ز پژوهش هاي اتاق ايران چگونگي روابط 
اقتصادي ايران و عربس��تان بررسي و تاكيد شده، بدترين 
راهبرد »زود و زياد« خواستن است؛ نقشه راه اقتصادي بايد 
در راستاي نقشه راه سياسي طراحي شود تا همكاري هاي 
آينده پايدار بماند. مركز پژوهش هاي اتاق ايران با انتش��ار 
گزارش »تدوين نقشه راه پيشبرد روابط اقتصادي ايران و 
عربستان سعودي« به بررسي پيشينه روابط ميان ايران و 
عربستان سعودي و چشم انداز اين روابط با توجه به تحولات 
اخير مي پردازد. مهم ترين نكات مطرح شده در اين گزارش، 
در ادامه مورد اشاره قرار مي گيرد.  روابط ايران و عربستان 
سعودي همواره تحت تأثير رقابت راهبردي متحول شده 
اس��ت. در يك دهه اخير رقابت راهبردي دو كشور چنان 
ش��ديد بود كه به قطع روابط رسمي منجر شد و دو كشور 
مدت زيادي در وضعيت عدم ارتباط قرار داش��تند. اكنون 
نيز تغيير در محاسبات ژئوپليتيكي دو كشور و نقش آفريني 
مديريتي چين به عنوان قدرتي بزرگ، اين رابطه را در مسير 
احيا قرار داده است. ايران و عربستان سعودي در شرايطي 
روابط خود را به صورت حداقلي از سر مي گيرند كه منطقه 
و جهان دچار تغييرات فزاينده است و دو كشور نيز نسبت 
به نيات يكديگر اعتماد كافي ندارند. اگر روابط كشورها را 
به چهار مرحله تعامل، تفاهم، همكاري راهبردي و اتحاد 
تقسيم كنيم، ايران و عربستان س��عودي تازه پس از دوره 
طولان��ي رقابت حداكث��ري راهب��ردي، وارد دوره تعامل 
شده اند. اگر مرحله تعامل به صورت موفقيت آميزي اجرايي 
شود، دو كشور وارد مرحله تفاهم خواهند شد، مرحله اي 
كه زمينه ساز همكاري هاي راهبردي و باثبات مي شود. در 
چنين فضايي بديهي است كه بر سر تدوين بهترين راهبرد 
براي پيشبرد روابط اقتصادي ديدگاه هاي مختلفي وجود 
دارد، اما بدترين راهبرد »زود و زياد« خواستن است. بدان 
معنا كه طرف ايراني در كوتاه مدت انتظار نتايج كلاني داشته 
باشد و بر مبناي ذهنيات خود پيشنهادهايي براي رسيدن 
به منافع حداكثري در كوتاه ترين زمان ممكن تدوين كند. 
اين مسير مي تواند روند احياي روابط اقتصادي دو كشور را 
تخريب نمايد. اشاره شد كه دو كشور در مرحله تعامل قرار 
دارند. در اين مرحله در س��طح دولت اقدام بهينه، تدوين 
نقش��ه راه روابط اقتصادي و سياسي دو كشور است. توجه 

به اين نكته ضرورت دارد كه به لحاظ ساختاري و با توجه به 
تسلط دولت بر اقتصادهاي دو كشور، سياست و به معناي 
دقيق تر ملاحظات ژئوپليتيك تا آينده اي ميان مدت متغير 
تعيين كننده در شكل دهي به اين روابط خواهد بود. بنابراين 
نقشه راه اقتصادي ضرورتاً بايد در راستاي نقشه راه سياسي و 
تنيده در آن طراحي شود تا همكاري هاي آينده پايدار بماند. 
تدوين اين نقشه بي شك بايد به صورت مشترك انجام شود. 
ذهنيات و ايده هايي كه در فضاي كنوني ايران مطرح مي شود 
عمدتاً با سكوت طرف عربستاني مواجه است. اين ايده ها در 
فرايند تدوين نقشه راه بايد به بحث گذاشته شود. بنابراين 
در نخس��تين گام، در حوزه اقتص��ادي طرفين مي توانند 
كميته اي متش��كل از بوروكرات هاي اقتصادي و زيرنظر 
مقامات اقتصادي بلندپايه براي تدوين نقشه راه در بازه زماني 
مشخص تشكيل دهند. طرف ايراني مي تواند پيشنهادهاي 
خود را در قالب اين كميته به بحث بگذارد. بخش خصوصي 
ايران نيز به ناگزير بايد الزامات ژئوپليتيكي را در محاسبات و 
برنامه هاي خود در تعامل با عربستان سعودي در نظر گيرد. 
به طور تاريخي عربستان سعودي از اهرم هاي فشار اقتصادي 
براي پيشبرد اهداف سياسي يا فشار بر دولت هاي متخاصم 

بسيار استفاده مي كند. قطع روابط تجاري با تركيه و تحريم 
قطر كه بعدها به واسطه احياي روابط سياسي برطرف شد، 
نمونه هاي اخير اين راهبرد است؛ بنابراين بخش خصوصي 
ناگزير است به موازات گذار يا عدم گذار دولت هاي دو كشور 
از مراحل چهارگانه تعامل، تفاهم، همكاري راهبردي و اتحاد، 
برنامه هاي تعاملات اقتصادي خود را تنظيم كند. در وضعيت 
كنوني بخش خصوصي نيازمند برآوردي دقيق و دست اول 
از پتانس��يل هاي تجارت و همكاري اقتصادي با عربستان 
سعودي و همچنين چالش هاس��ت. اين برآورد اكنون در 
كشور وجود ندارد و عمدتاً ايده هاي كلي مطرح مي شود. در 
اين راستا پيشنهاد مي شود هياتي از اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كش��اورزي ايران با ه��دف ارايه برآوردي علمي-

عملياتي به صورت روشمند، از پتانسيل هاي تجاري طرفين 
به عربستان سعودي اعزام شود. دستور كار اين هيات بايد از 
دستوركارهاي سنتي متفاوت باشد و گزارش آن به عنوان 
نقشه راه توسعه روابط بخش خصوصي با عربستان سعودي 
تلقي ش��ود. يكي از راهبردهاي جديد اقتصاد عربس��تان 
سعودي براي نيل به اهداف چشم انداز ۲۰۳۰، تبديل شدن 
به هاب لجستيك ميان آفريقا، اروپا و آسيا است. عربستان 

سعودي مي تواند مسير مناسبي براي دسترسي آسان تر 
ايران به آفريقا باشد. از طرف ديگر ايران مي تواند از طريق 
كريدور شمال-جنوب مسير بهينه و مناسب براي دسترسي 
عربستان سعودي به اقتصادهاي آسياي مركزي و اقتصاد 
روسيه باشد. بنابراين دو كشور در حوزه لجستيك داراي 
منافع مشتركي هستند. در حوزه سرمايه گذاري، عربستان 
سعودي در س��ال هاي اخير به بازيگري كليدي در تأمين 
مالي و سرمايه گذاري در خاورميانه و شمال آفريقا و فراتر از 
آن بدل شده است. در ميان مدت اين كشور از توانمندي هاي 
بسياري براي سرمايه گذاري در اقتصاد ايران نيز برخوردار 
است. اما در كوتاه مدت تمركز بر جذب سرمايه از اين كشور 
احتمالًا به نتيجه نخواهد رس��يد. در حوزه همكاري هاي 
صنعتي همان گونه كه اشاره شد، تجهيزات و ماشين آلات، 
منابع انرژي تجديدپذير؛ توليد دارو؛ لوازم پزشكي؛ بخش 
خودرو؛ صنايع مرتبط با نف��ت و گاز؛ فرآوري مواد غذايي؛ 
صنعت هوانوردي و صنايع نظامي واجد اولويت هس��تند. 
بنابراين همكاري هاي صنعتي ايران و عربستان سعودي 
مي تواند بر محوريت اين صنايع سامان يابد. ايجاد مناطق 
ويژه اقتصادي يكي از راهبردهاي مدنظر اين كشور براي 
نيل به اهداف چشم انداز ۲۰۳۰ محسوب مي شود. در اين 
قالب توس��عه مناطق ويژه اقتصاد در حوزه هاي مختلف و 
بخش هاي متفاوت اين كشور موردتوجه قرار گرفته است. 
ايجاد مناطق تجارت آزاد مشترك و مناطق ويژه اقتصادي 
مشترك را مي توان به عنوان يكي ديگر از حوزه هاي منافع 
مشترك دو كش��ور تلقي كرد. در حوزه آزادسازي تجاري 
و تجارت نهادينه، اش��اره شد كه عربستان سعودي علاقه 
چنداني به مناسبات تجاري دوجانبه ندارد و عمدتاً روابط 
تجاري خود با كشورها را در قالب سازمان تجارت جهاني و 
قواعد تجارت آزاد كشورهاي شوراي همكاري خليج فارس 
به پيش مي برد. احياي روابط با عربستان سعودي به عنوان 
مهم ترين بازيگر در شوراي همكاري خليج فارس اين فرصت 
بالقوه را براي ايران فراهم مي آورد تا به تدريج مذاكرات تجارت 
آزاد با شوراي همكاري خليج فارس را آغاز كند. به ديگر سخن 
ايران مي تواند از موقعيت و پتانسيل عربستان سعودي براي 
پيشبرد تدريجي موافقت نامه جديد تجارت آزاد با كليت 

شوراي همكاري خليج فارس بهره گيرد.
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خبرروز

فعاليت ويژه تيم بازرسي مختص نانوايي هاي استان تهران
معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندار تهران از فعاليت ويژه تيم بازرسي مختص نانوايي ها خبر داد. در اين جلسه مسائل و مشكلات 
اجرايي مرحله سوم طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان و تخصيص سهميه آرد شناور نانوايان و پاسخگويي به شكايات مطرح و تصميماتي 
اتخاذ شد. علي مهري اظهار كرد: ميزهاي خدمت بايد مورد نظارت كامل قرار گيرند تا در صورت كمبود نيروي كارشناس و نياز به آموزش 
مجدد اقداماتي صورت پذيرد و فرمانداري ها بايد يك كارشناس ثابت جهت آموزش به استانداري معرفي كنند تا جابه جا نشده و بتواند 
در آن حوزه به مردم خدمت كند. بر اساس گزارش روابط عمومي استانداري تهران، وي سپس تاكيد كرد: جهت نظارت موثر بر فرآيند 

اقدامات، تيم بازرسي مختص نانوايي ها در حال فعاليت ويژه مي باشند تا فعاليت  نانوايي ها را به طور مستمر مورد نظارت قرار دهند.

رويخطخبر

معافيت  سربازي براي افراد داراي ۳  فرزند اجرا شد 
رييس س��ازمان وظيفه عمومي فراج��ا از اجراي 
معافي��ت از خدمت س��ربازي براي مش��مولان 
داراي س��ه فرزن��د و بالاتر خب��ر داد و جزييات و 
 نح��وه بهره مندي از آن را تش��ريح كرد. س��ردار
تقي مه��ري در اين ب��اره اظهارك��رد: برابر ابلاغ 
ستادكل نيروهاي مسلح معافيت  از سربازي براي 
مش��مولان و كاركنان داراي س��ه فرزند و بيشتر 
به تصويب رس��يده است. بر اين اس��اس تمامي 
مش��مولان و كاركنان وظيفه حي��ن خدمت كه 
داراي چهار فرزند و بيش��تر هستند، بدون شرط 
سني و ساير مشمولان و سربازان وظيفه داراي سه 
فرزند به شرط داشتن حداقل ۴۰ سال تمام سن 
و در صورت طي دوره آموزش مقدماتي و تكميلي 
بس��يج در سپاه پاس��داران، از انجام خدمت دوره 
ضرورت سربازي معاف مي شوند. او با بيان اينكه 
اين مقررات تا پايان سال ۱۴۰۴ اجرايي بوده و از 
ابتداي خرداد ماه رسيدگي به درخواست ها آغاز 
شده است، افزود: مشمولان واجد شرايط معافيت 
مذكور بايد با به همراه داشتن مدارك شامل اصل 

و تصوير صفحات شناس��نامه و كارت ملي خود، 
همس��ر يا همس��ران و فرزندان و آخرين مدرك 
تحصيلي يا گواهي اش��تغال به تحصيل به يكي از 
دفاتر خدمات الكترونيك انتظامي )پليس+۱۰( 
مراجعه و درخواس��ت خ��ود را ثبت كنند. مهري 
خاطرنش��ان كرد: به تمامي درخواست ها پس از 
بررس��ي و استعلام لازم در اس��رع وقت در استان 
محل سكونت رسيدگي مي شود و متقاضيان براي 
طي دوره آموزش مقدماتي و تكميلي بسيج به سپاه 
استان محل سكونت معرفي مي شوند و اين دسته 
از مش��مولان پس از طي دوره هاي مذكور كارت 

معافيت دريافت مي كنند.

آخرين وضعيت لايحه »پليس ويژه اطفال«
دبير مرجع ملي حقوق كودك، آخرين وضعيت 
لايحه پليس وي��ژه اطفال و نوجوانان در مجلس 
را تش��ريح كرد. سيدعلي كاظمي در گفت وگو با 
ايسنا، با اش��اره به آخرين وضعيت لايحه پليس 
وي��ژه اطف��ال و نوجوان��ان، اظهار ك��رد: لايحه 
پليس ويژه اطف��ال و نوجوانان در حال حاضر در 
كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس در دس��ت 
بررس��ي اس��ت و بزودي جهت تصويب در نوبت 
ورود به صحن قرار خواهد گرفت. او با اش��اره به 
ضرورت افتراقي س��ازي س��اختارها، فرآيندها و 
ساز و كارهاي دادرس��ي ويژه اطفال و نوجوانان 
تأكيد كرد: هدف از تدوين لايحه، آن اس��ت كه 
ساختار پليس��ي با نيروهاي داراي بينش، دانش 
و مهارت هاي ويژه ارتباط با كودكان ايجاد شود 
و در مواجهه با كودكان، با رعايت استانداردهاي 
رفتاري متناسب با شرايط كودك، با آنها تعامل 
كند. در م��ورد دادگاه و كانون اص��لاح و تربيت 
اين س��از و كار به طور جداگانه وجود دارد، اما در 
خصوص مددكاران اجتماعي و نيروهاي پليس 
كه اولين نقطه تماس نظ��ام عدالت و حمايت با 
كودكان هس��تند، چنين س��اختارهاي افتراقي 
شكل نگرفته اس��ت. لايحه پليس ويژه اطفال و 
نوجوانان اين خلأ را پر مي كند و زمينه بهره  گيري 
از نيروي انتظامي شايسته و داراي بينش، دانش 
و مهارت لازم را فراهم مي كند. دبير مرجع ملي 
حقوق ك��ودك درباره لزوم تصوي��ب اين لايحه 
اينط��ور توضي��ح داد: در م��اده ۳۱ قانون آيين 
دادرس��ي كيفري مص��وب ۱۳۹۲ مقرر ش��ده 

اس��ت: »به منظور حسن اجراي وظايف ضابطان 
در مورد اطف��ال و نوجوانان، پليس ويژه اطفال و 
نوجوانان در نيروي انتظامي جمهوري اس��لامي 
ايران تشكيل مي شود. وظايف و حدود اختيارات 
آن به موجب لايحه اي است كه توسط رييس قوه 
قضاييه تهيه مي ش��ود.« از زمان تصويب قانون 
 آيين دادرسي و حتي قبل از ادغام آن تلاش  هايي 
در ق��وه قضاييه جه��ت تدوين لايح��ه صورت 
گرف��ت. نهايتا در معاونت حقوق��ي قوه قضاييه، 
كارگروه مش��تركي از قضات و نمايندگان پليس 
تشكيل شد. در زمان تدوين چند سوال اساسي 
مطرح بود. نخست اينكه آيا اين لايحه محدود به 
اطفال و نوجوانان ناقض قانون كيفري باش��د كه 
ضابطين در مورد آنها نقش دارند و قانون صراحتاً 
به وظايف آنان اشاره كرده يا وظايف و اختيارات 
پلي��س در حوزه پيش��گيري و حمايت از اطفال 
و نوجوان��ان در مع��رض خطر و ب��زه ديده را هم 
مش��خص كند. نهايتاً با توجه به مصوبه كارگروه 
علمي حوزه رياست قوه قضاييه، بنا شد لايحه به 
صورت جام��ع و فراگير در همه حوزه هاي كاري 
پليس در ارتباط با اطفال و نوجوانان نوشته شود.

عدالت آموزشي در سايه آموزش پولي از بين رفته است

تقلب در امتحانات نهايي اجتناب ناپذير است
 از لو رفتن س��والات كنك��ور حالا به لو 
رفتن سوالات امتحان نهايي رسيده ايم. 
از وقت��ي كه طبق قان��ون جديد و براي 
جلوگي��ري از تعيين سرنوش��ت دانش آموزان براي 
ورود به دانش��گاه تنها با كنكور سهم ۴۰ درصدي به 
نمرات امتحان نهايي داده ش��ده برگزاري امتحانات 
نهايي در صحت و س��لامت و بدون تقلب هم به يكي 
از دغدغه هاي مس��وولان آموزش و پ��رورش و البته 
اوليای دانش آموزان تبديل ش��ده است. نمراتي كه 
مي تواند آينده دانش آموز را رقم بزند و هر گونه كوتاهي 
مي تواند به ضرر آنهايي كه تمام تلاش خود را به كار 
گرفته اند تمام شود. كس��اني كه درس خوانده اند تا 
امتحان را با موفقيت پشت سر بگذارند اما هر كوتاهي 
مي تواند باعث جلو زدن افرادي از آنها باش��د كه به لو 
رفتن س��وال ها و تقلب دلخوش كرده اند و از اين راه 
به موفقيت در امتحانات دس��ت پيدا مي كنند. اين 
چرخه معيوب رقابت نابرابر همچنان ادامه دارد چه 
در كنكور باشد و چه در امتحانات نهايي. هر چند در 
زمان كنكور اينترنت ها قطع ش��د اما به فاصله چند 
دقيقه تمامي سوال ها لو رفت. البته از سوي مسوولان 
و برگزار كنندگان تكذيب شد اما عكس هايي كه در 
فضاي مجازي منتشر ش��د واقعيت ديگري را نشان 
مي داد. ح��الا همين مس��اله باعث حساس��يت در 
برگزاري امتحانات نهايي ش��ده است. روزهاست كه 
مس��وولان آموزش و پرورش از برگ��زاري امتحانات 
نهايي به بهترين ش��كل خبر مي دهند، آنها هر گونه 
احتمال لو رفتن س��والات را رد مي كنند و معتقدند 
ش��رايط به گونه اي رقم خورده كه جاي هيچ نگراني 

نيست، اما....
اينكه از يك سوي ماجرا بسياري قرار دادن سهم ۴۰ 
درصدي نمره آزمون نهايي سال دوازدهم را در قبولي 
دانش��گاه به نوعي كوتاه كردن دست مافياي كنكور 
مي دانند اما از س��وي ديگر اين مساله مي تواند بازار 
فروش ديگري براي كس��اني كه به سوالات امتحان 
نهايي يا كنكور دسترسي دارند ايجاد كند، بازاري براي 

فروش سوالات آزمون نهايي. 

   مديريت امنيت آزمون ها كه با شماست...

خبر لو رفتن س��والات امتحان نهايي كه در رسانه ها 
منتش��ر ش��د كافي بود تا رييس مركز ارزش��يابي و 
تضمين كيفيت وزارت آم��وزش و پرورش را وادار به 
واكنش كند، محس��ن زارعي درباره دست به دست 
شدن سوال هاي امتحان در فضاي مجازي به رسانه ها 
گفت: »ما هيچ وقت ادعا نكرديم انتشار سوالات را به 
صفر برسانيم، چراكه مديريت فضاي مجازي دست 
ما نيس��ت، ... ضمن آنكه آزمون ها تشريحي هستند 
و اين خيلي كار مش��كلي اس��ت كه ]دانش آموزان 
در جلسه امتحان[ پاس��خ هاي سوالات تشريحي را 
دريافت كنند،... ما خودمان هم اعلام كرديم ساعت 
۸ و نيم صبح سوالات را منتشر مي كنيم. مساله ما اين 
است كه كسي نتواند داخل حوزه امتحاني پاسخي 
را درياف��ت كند.« اما علي امرايي، عضو كميس��يون 
آموزش ديده بان شفافيت و عدالت در پاسخ به واكنش 
ريي��س مركز ارزش��يابي وزارت آم��وزش و پرورش 
مي گوي��د: مديريت فضاي مجازي در اختيار ش��ما 
نيست، اما مديريت امنيت آزمون ها كه با شما است، 
اگر امنيت آزمون هاي نهايي با وسعتي كه دارد، تامين 
نشود سوالات به بيرون از جلسه آزمون درز مي كند، 
جالب اينكه آموزش و پرورش مي گويد دس��تگاهي 
كه سوالات را به بيرون از جلسه ارسال مي كند، ديگر 
نمي تواند جواب ها را درياف��ت كند، اما وقتي امكان 
ارسال سيگنال وجود دارد آيا امكان دريافت سيگنال 
كه جواب سوال ها هست، وجود ندارد؟ مگر اينكه فرد 
و عوامل متخلف حين جلسه شناسايي شوند، جالب 
اينكه با اين وضعيت مس��وولان گفته اند خودش��ان 
مي خواهند سوال ها را س��اعت هشت و نيم منتشر 
كنند، اينكه روش مناسبي نيست، شما كه وضعيت را 

مي بينيد، با اين اقدام امكان تقلب بالا مي رود.

   مافياي معدل و مدارس غيرانتفاعي...
اين كه آموزش و پرورش ظرفيت برگزاري آزمون هاي 
متعدد با امنيت ب��الا را دارد يا ندارد يك س��وي كلاف 
سردرگم قوانين جديد پذيرش دانشجو براي دانشگاه 
است، اما اينكه اين قوانين سبب شدند عدالت آموزشي 
ظهور و بروز كند يا نه سوي ديگر، امرايي در اين باره به 
خبرآنلاين مي گويد: مافياي جديدي در نظام سنجش 

و پذيرش به وجود آمده تحت عنوان مافياي معدل، قرار 
بود كمر مافياي كنكور را بشكانيم اما خودمان شكست 
خورديم، يك شاخه ديگر از مافياي معدل مافياي مدارس 
غيرانتفاعي است.  او ادامه مي دهد: تاثير قطعي معدل 
به ضرر داوطلبان مناطق محروم است و به عدالت آموزشي 
كمكي نمي كند، امروز مافياي جديدي ايجاد شده است، 
الان دانش آم��وزان ه��م براي ۶۰ درص��د تاثيرگذاري 
كنكور كتاب هاي كمك آموزش��ي خريداري مي كنند 
چراكه كس��ي از ۶۰ درصد اثرگذاري غافل نمي شود و 
هم براي تاثيرگذاري ۴۰ درصدي معدل در قبولي ورود 
به دانشگاه ها كتاب هاي كمك آموزشي براي امتحانات 
نهايي را خريداري مي كنند. دراين وضعيت داوطلبان 
مناطق محروم در استان هايي مانند سيستان وبلوچستان 
ي��ا ايلام تا قبل اين ش��رايط فقط كتاب تس��ت كنكور 
مي خريدند اما الان بايد كتاب هاي كمكي براي آزمون 
تشريحي نهايي هم بخرند، با اين وضعيت گردش مالي 
براي ورد به دانشگاه ها حداقل سه برابر شده است. عضو 
كميس��يون آموزش ديده بان ش��فافيت و عدالت بيان 
مي كند: نكته ديگ��ر ايجاد مافياي مدارس غيرانتفاعي 
است، هركس��ي در مدرسه بهتري تحصيل كند معدل 
بيشتري مي گيرد، ۶۰ الي ۷۰ ميليون پول مي دهند تا 
آموزش بهتري بگيرند، كسي هم كه پول ندارد بايد در 
مدرسه دولتي تحصيل كند، مدرسه اي كه كلاس هاي 
فوق العاده براي دانش آموزان ندارد، ولي كس��ي كه در 
غيرانتفاعي درس مي خواند در امتحان نهايي موفق تر 
مي شود، خواهيد ديد كساني كه در مدارس غيرانتفاعي 
هستند در امتحانات نهايي چه طور خوش بدرخشند، 

گردش مالي مدارس غيرانتفاعي بسيار بالا است.

   خودمان شكست خورديم
جدا از حواش��ي يكي- دو روز اخير درب��اره لو رفتن 
س��وال هاي كنكور، روش جديد سنجش و پذيرش 
براي ورود به دانشگاه از همان روزهاي اول با چالشي 
به نام ظرفيت تقل��ب و تخلف همراه ب��ود، حتي در 
يكي- دو مورد عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام 
با ارس��ال نامه  به ابراهيم رييسي، رييس جمهور اين 
ام��كان را تذكر داد. احمد توكل��ي كه رييس هيات 
مديده ديده بان ش��فافيت و عدالت است در بخشي 

از نامه بلند خود به رييسي نوشت: »وزارت آموزش و 
پرورش با كدام زيرساخت و چگونه مي تواند امنيت 
امتحانات نهايي را ۳۰ بار در س��ال تضمين كند؟... 
درصورت اعمال تاثير نمرات امتحانات نهايي به شكل 
قطعي، با س��ونامي تقلب در امتحانات نهايي رو به رو 

خواهيم شد.«

   برقراري امنيت 30 آزمون در سال چگونه؟
شايد حالا خبري از سونامي تقلب در امتحان هاي نهايي 
اخير نباشد اما حداقل مي شود پذيرفت نشانه هايي از آن 
در آزمون اخير ديده شد، امرايي در اين باره به خبرآنلاين 
مي گويد: در يك سال ۳۰ مرتبه آزمون نهايي در مدارس 
برگزار مي شود كه تامين امنيت آن براي برگزار كننده هاي 
آزمون سخت است، براي همين هم امروز شاهد لو رفتن 
سوال هاي آزمون هاي نهايي هستيم. اين درحالي است 
كه آموزش و پرورش خودش درگير يكسري مشكلات 
مانند رتبه بندي معلمان و نارضايتي آنها است، لذا اجراي 
آزمون هاي نهايي براي آموزش وپرورش بسيار سخت است 
و اين وزارتخانه زيرساخت هاي لازم برگزاري آزمون با اين 
درجه اهميت را ندارد. سياست گذاران چيزي گردن وزارت 
آموزش وپرورش انداختند كه توان اجراي آن را ندارد. با اين 
روش اتفاق تلخي كه رخ مي دهد فروپاشي اخلاق ميان 
دانش آموزان اس��ت، يعني تقلب ميان آنها افزايش پيدا 
مي كند و نهادينه مي شود، چراكه با وضعيت فعلي كسي كه 

نمره بالاتر بگيرد موفق مي شود.

   حتما تقلب رخ مي دهد
درهمين باره محمدرضا نيك نژاد، معلم و كارش��ناس 
آموزش نيز مي گويد: تقلب در كنكور وجود داش��ته و 
چند دهه دارد اتفاق مي افتد، اما مسوولان برگزاري آن 
اعلام مي كنند چنين چيزي وجود ندارد، درحالي كه در 
چند سال گذشته مجلس و قوه قضاييه به آن ورود كرده 
است، وقتي در آزمون سراسري با آن همه دقت خطا و 
تقلب وجود دارد ديگر چه انتظاري از آموزش وپرورش 
داريم كه هزاران حوزه امتحاني دارد، بنابراين با توجه 
به گستردگي فضاي مجازي حتما تقلب رخ مي دهد، 
اما به نظر مي رسد كساني كه اين طرح را مطرح كردند 
چندان ب��ه آن توجه نكردن��د. او ادامه مي دهد: همين 
ناراضي بودن و اعتراض هاي معلم ها از مشكلات بزرگ 
برگزاري آزمون نهايي است، وقتي معلم ها از وضعيت 
خود رضايت نداشته باشند در جلسه آزمون به عنوان 
ناظر روي آنها اثر مي گذارد و ديگر دقت لازم را ندارند. 
گاهي حق الزحمت معلم ها به عن��وان ناظر امتحانات 
يك س��ال بعد پرداخت مي شود و آنها انگيزه اي ندارند 
در آزمون ها ناظر شوند، حتي مدت ها قبل شاهد بودم 
مدير مدرس��ه اي اس��م معلم ها را به عنوان ناظر اعلام 
مي ك��رد اما روز برگزاري امتح��ان نهايي از جاي ديگر 
به جاي معلم دانش��جو مي آورد تا مراقب جلسه آزمون 
باشند. دانشجو هم اقتدار يك معلم براي نظارت آزمون 
را ندارد. نيك نژاد مي گويد: مساله خيلي پيچيده است، 
دانش آموزاني كه قصد تقلب دارند ديگر بچه هاي ۲۰ 

سال قبل نيستند آنها انواع ابزارها را در دسترس دارند 
و مي توانند تقلب كنند، لذا نياز به فكر اساسي داريم، به 
نظر مي رسد اين قوانين جديد براي ورود به دانشگاه ها 
مش��كلات جديدي ايجاد كرده و حرف و حديث هايي 
ميان دانش آم��وزان و خانواده ها درباره كنكور به وجود 
مي آورد، طوري كه پيش بيني مي شود موقع اعلام نتايج 
قبولي دانشگاه ها شاهد اعتراضات گسترده دانش آموزان 

و خانواده ها باشيم.

   عدالت در آموزش سال هاست وجود ندارد
مساله اينجاست كه عدالت در آموزش سال هاست ديگر 
در كش��ور ما وجود ندارد، در واقع وقتي بچه ها در يك 
رقابت نابرابر مدارس دولتي و غير انتفاعي قرار گرفتند 
اين عدالت آموزش��ي از ميان رفته اس��ت، همين نبود 
عدالت در كنك��ور و حالا در آزمون هاي نهايي به نوعي 
ديگر خودش را نشان مي دهد. افرادي كه تمكن مالي 
دارند مي توانند س��والات را به هر نحوي شده به دست 
بياورند، در واقع سال هاست كه اين اتفاق در كنكور رخ 
مي دهد و هر بار هم با اينكه مسوولان تكذيب مي كنند 
اما هستند كساني كه در لحظات آخر كليد سوالات را با 
قيمت هنگفت خريداري مي كنند و سرنوشت خود را به 
نوع ديگري رقم مي زنند. حالا هم اين مساله مي تواند در 
مورد آزمون هاي نهايي رخ دهد. رقابتي كه بين مدارس 
ايجاد مي شود، رقابتي كه بين دانش آموزان هست براي 

راه يابي به دانشگاه خود زمينه ساز اين اتفاق تلخ است.

گزارش

ادامهازصفحهاول

 عدالت آموزشي را
به پول باختيم

 يكي بر اثر فشار ناش��ي از استرس قلبش از كار 
مي ايستد و ديگري با دريافت ليست قبولي ها و 
نديدن نام خود در آن ليست دست به خودكشي 
مي زند و ... همان كنكوري كه س��ال هاي سال 
مافياي كلاس هاي كنكور آن را سر پا نگه داشت 
و از س��ال ۹۰ كه زمزمه هاي برداشتن كنكور به 
گوش رس��يد كاري كرد كه اين طرح هيچگاه 
اجرايي نش��ود. كلاس هاي كنكوري كه برخي 
اف��راد را در مدت زمان كوتاهي از فرش به عرش 
رس��اندند و چنان ثروت باد آورده اي را برايشان 
به ارمغ��ان آوردند كه ديگر گذش��تن از آن كار 
ساده اي نبود. مافياي كنكور سال ها تلاش كرد 
تا اين سد همچنان استوار باقي بماند تا بسياري 
از دانش آم��وزان و اوليای آنها با ترس از آينده اي 
كه دورنمايي جز قبولي در كنكور نداش��تند، تا 
مي توانند در اين كلاس هاي هزينه كنند بلكه اين 
سد را بشكنند و از آن عبور كنند. البته با راه اندازي 
دانش��گاه آزاد اين س��د شكستني تر ش��د، اما 
همچنان با توجه به ميزان متقاضيان هر سال باز 
هم كنكور براي خيلي هاي سخت و ترسناك باقي 
ماند. اما حالا هم كه قرار است ۴۰ درصد از سهم 
قبولي در دانشگاه به نمره آزمون هايي نهايي در 
مدارس اختصاص يابد، يك بار ديگر غول تبعيض 
در عرصه آموزش توان خود را به چالش مي كشد. 
اينكه دانش آموزان مدارس غير انتفاعي و ... براي 
بالا بردن آمارهاي قبولي خود ممكن است دست 
به چه كارهايي بزنند و البته دانش آموزان مدارس 
دولتي در اين رقابت نابرابر اس��ت قرار است در 
كجاي ماجرا بياستند خود داستان ديگري است 
كه بايد ماند و شاهد بود و ديد كه باختن عدالت 
آموزش��ي به پول مي تواند چه عواقبي را در پي 
داشته باش��د. از فروش سوالات كنكور گرفته تا 
نهادينه شدن تقلب در آزمون هايي نهايي و هزار 
اما و اگر ديگر كه مي تواند صحت و سلامت اين 
آزمون ها را زير س��وال ببرد. هر چند مسوولان 
س��عي مي كنند با اجرا كردن طرح هاي ناقصي 
مثل قطع اينترنت يا قرنطين��ه كردن طراحان 
س��والات امتحاني و آزمون كنكور مانع از نشت 
سوالات به بيرون شوند اما تجربه ثابت كرده كه 
هيچ يك از اين تلاش ها نتيجه قطعي و درستي 
نداشته و هميشه شك و شبهه هايي در اين رابطه 
وجود داشته است. به هر حال وقتي تحصيلي كه 
در قانون اساس��ي به عنوان حق تمامي فرزندان 
ايران شناخته شده و بر اين مساله كه همه بچه ها 
بايد از حق تحصيل برابر برخوردار باشند، تاكيد 
شده است، اما اجراي آن زير سايه ترويج تحصيل 
پولي رنگ باخته ديگر نمي توان انتظار داش��ت 
كه آزمون هاي نهايي و كنكور بدون هيچ تقلب 

و... برگزار شود.

رويداد

مع��اون پيش��گيري و درمان اعتياد مركز توس��عه 
پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور 
گفت: تحقيقات نشان داده اند كه به ازاي هر مقدار 
سرمايه گذاري در برنامه پيشگيري از مصرف مواد، 
حداقل ده برابر در هزينه هاي درماني و آثار مخرب 
ناشي از مصرف مواد اعتيادآور صرفه جويي مي شود. 
فرهاد اقطار درباره برنامه هاي پيش��گيري از اعتياد 
در سازمان بهزيستي به ايلنا گفت: پيشگيري يكي 
از اجزاء اصلي نظام هاي س��لامت م��دار در مبارزه 
با مصرف مواد به ش��مار مي رود. ام��روزه در تدوين 
برنامه ها، بر پيشگيري از شروع مصرف مواد تاكيد 
مي ش��ود. همچنين هيچ مداخله، برنام��ه يا نظام 
پيش��گيري را نمي توان به طور مج��زا يا يك جانبه 
تهيه يا اجرا كرد. برنامه هاي پيش��گيري منطقه اي 
يا كشوري زماني موثر خواهد بود كه با رعايت اصول 
پيشگيري و در چارچوب يك نظام سلامت محور و 
و با توجه به ش��رايط سياسي، فرهنگي، اجتماعي و 

اقتصادي ارايه شود.

   دانش پيشگيري موفق عمل كرده
او ادامه داد: خوش��بختانه دانش پيش��گيري نشان 
داده اس��ت كه چه اقداماتي در پيشگيري از مصرف 
مواد موفق ترند و در طراحي و اجراي برنامه ها بايد از 
دانش پيشگيري و تحقيقات انجام شده در اين زمينه 
استفاده كنيم. معاون پيشگيري و درمان اعتياد مركز 
توسعه پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي 
كش��ور تصريح كرد: با توجه به اصل اول پيشگيري 
از اعتياد، توجه به عوامل خطرزا و محافظت كننده 
بس��يار مهم است و براس��اس اين اصل، برنامه هاي 
پيش��گيري از اعتياد، عوامل محافظتي را تقويت و 
عوامل خطرزا را كاهش مي دهند. عوامل خطرزا مانند 
تعارض هاي خانوادگي يا زندگي در محله پرخطر و 
عوامل محافظتي مثل خانواده حمايت گر يا تربيت 
مناسب خانواده و داشتن مهارت هاي اجتماعي كه 
مي تواند فرد را از گرايش به مصرف مواد يا رفتارهاي 

پرخطر در امان دارد. اقطار خاطرنشان كرد: به علاوه 
بهره گيري از مشاركت جوامع محلي، به معني تلاش 
در جهت بسيج همگاني براي جلب شركا و گردهم 
آمدن اهالي محله و ايجاد تيم هاي محلي داوطلب 
با هدف پرداختن به نيازهاي محله اي در راس��تاي 
پيشگيري از اعتياد يا حل مشكل مصرف مواد، الكل 
و سيگار است. اگر چه مش��اركت در سطح جوامع 
محلي گاه به صورت خودجوش پديد مي آيد، چنين 
مشاركت هايي، در مقياس گسترده، معمولًا نتيجه 
برنامه هاي ويژه اي است كه با ارايه حمايت هاي مالي 
و فني به جوامع، در دراز مدت، آنها را در اجرا و ادامه 

برنامه هاي مبتني بر شواهد ياري مي دهند. 

   اجراي برنامه اجتماع محور از سال 1381
وي ادامه داد: فعاليت هاي س��ازمان بهزيس��تي در 
دفتر اعتياد نيز با اس��تفاده از دانش پيش��گيري و 
مبتني بر ش��واهد بوده اس��ت به طوري كه از سال 
۱۳۸۱ برنامه اجتماع محور پيشگيري از اعتياد در 
محلات شهري روس��تايي، محيط هاي آموزشي و 
محيط هاي كار آغاز ش��د و اقدامات اجتماع محور 
تاكنون بالغ بر ۱۸ ميليون جمعيت را تحت پوشش 
قرار داده اس��ت. معاون پيش��گيري و درمان اعتياد 
مركز توس��عه پيش��گيري و درمان اعتياد سازمان 
بهزيستي كش��ور با بيان اينكه برنامه ها و طرح هاي 
دفتر اعتياد بسيار متنوع و براي گروه هاي مخاطب 
متفاوت است، گفت: از جمله برنامه ها و طرح هايي 
كه در محلات به خصوص محلات آسيب خيز انجام 
مي شود عبارتند از برنامه اجتماع محور پيشگيري از 
اعتياد كه شامل فعاليت هاي مبتني بر نيازهاي جامعه 
محلي با مشاركت تيم هاي متشكل از اهالي محله و 
با كمك تسهيل گران محلي است؛ برنامه پيشگيري 
از اعتياد در زنان، كودكان و نوجوانان )تحت عنوان 
برنامه پازك(، طرح پيش��گيري از اعتياد و ارتقای 
توانمندي هاي شناختي رفتاري در محلات آسيب 
خيز، برنامه پيشگيري از اعتياد در محيط هاي اداري 

و سازماني )تحت عنوان كيان( .
اقط��ار با اش��اره ب��ه كارزاره��اي رس��انه اي براي 
پيش��گيري از اعتياد خاطرنش��ان كرد: كارزارهاي 
رسانه اي پيش��گيري از اعتياد نيز براي آگاه سازي 
و حساس س��ازي مردم در كش��ور ب��ا بهره گيري از 
ابزارهاي رس��انه اي مختلف اجرا مي شود و هر سال 
يك موضوع به خود اختصاص مي دهد. به طور مثال 
با توجه به ضرورت پيش��گيري از اعتياد در خانواده 
و ب��راي افزايش ضريب نفوذ پيام هاي پيش��گيرانه 
در خانواده ه��ا، از زمس��تان س��ال گذش��ته كارزار 
رس��انه اي »والد آگاه، فرزند ايمن« آغاز ش��د. گروه 
مخاطب اين كارزار رسانه اي، والدين هستند و هدف 
حساس س��ازي آنان درخصوص توجه به فرزندان 

به جهت پيشگيري از مصرف مواد اعتيادآور است. 
او ادامه داد: دفتر اعتياد س��عي داش��ته برنامه هاي 
پيش��گيري از اعتياد را توس��عه دهد به طوري كه 
هر يك از طرح ها و برنامه ها پ��س از گذراندن دوره 
آزمايشي، در كل كش��ور اجرا شده است، اما بايد به 
اين نكته مهم توجه كرد گسترش برنامه ها در گرو 
تخصيص اعتبارات است. ضمن اينكه بايد اين نكته 
را مد نظر قرار داد كه برنامه هاي پيشگيري از اعتياد 
ديربازده هس��تند و اثربخش��ي آنها در گرو اجراي 
مستمر و حمايت هاي مالي است. اقطار خاطرنشان 
كرد: به نظر مي رسد ارزيابي اقدامات دستگاه ها در 
زمينه پيش��گيري از اعتياد به عهده ستاد مبارزه با 
مواد مخدر است. اظهارنظر در مورد تاثير برنامه ها در 
كاهش مصرف مواد اعتيادآور ساده نيست به دليل 
اينكه اعتياد پديده اي سياسي، اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي است كه عوامل متعدد فردي و محيطي در 
گسترش يا كنترل آن تاثير دارند. به علاوه سازمان 
بهزيستي فقط يكي از دستگاه هاي مجري برنامه هاي 
پيشگيري از اعتياد است و ساير دستگاه ها نيز در اين 
فرآيند س��هم دارند؛ ضمن اينكه براي اظهارنظر در 
مورد تاثير برنامه ها بايد اثربخشي آنها مورد ارزشيابي 

قرار گيرد.
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